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‘Dijital İnovasyon İș Birliği 
Platformu’ kuruldu: ‘Dijital 
Avrupa Programı’na yakın 
zamanda katılım sağlanacak

BThaber Dijital Türkiye Yuvarlak Masa Toplantısı
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2023’in ilk ‘Dijital Türkiye’ dergisinden merhaba,

Bu yıl da hangi kapıyı çalsak, nitelikli insan kaynağı, en önemli gündem maddelerinden 
biri olarak karşımıza çıkıyor. Dünyanın teknoloji üzerine inşa edilen yeni düzeninde; 

Türkiye’nin de hedeflerine ulaşmasının yolu nitelikli insan kaynağı yetiştirilmesinden geçiyor. 
Sayfalarımızda detaylarını okuyabileceğiniz Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı’nın 
çalışmaları da, gençlerimizin dijital çağa uygun olarak becerilerini geliştirmelerine destek olmak 
yönünde. Diğer yandan geçtiğimiz sayılarımızda da yer verdiğimiz 1 Milyon İstihdam Projesi; 
bakanlıkların, özel sektörün, STK’ların desteğiyle doludizgin yol alıyor. Türkiye Açık Kaynak Platformu 
ve 42 Yazılımcı Okulları da; nitelikli yazılımcı yetiştirme hedefine yüreklerini koymuş durumda. Çünkü 
Türkiye’nin sürdürülebilir refaha ulaşması için insan kaynağı becerilerinin dijital çağa uygun olarak 
tazelenmesi gerekiyor. Bu yolda; başta kamu ve özel sektör olmak üzere STK’lar, kalkınma ajansları, 
odalar, üniversiteler olarak her kurumun elini taşın altına koyması kritik öneme sahip.

Dünya, yenilenebilir enerji kaynakları; yeşil enerji, yeşil teknolojler üzerine kafa yoruyor ve yatırım 
yapıyorken Türkiye’de de ‘Yeşil Mutabakat’ konusu ön plana çıkmış durumda. 2019 tarihli ‘Yeşil 
Mutabakat’; iklim kriziyle mücadele konusunda Avrupa Birliği’nin var olan taahhütlerini daha geniş 
ve etkili bir şekilde hayata geçirmeye odaklanmakta. Mutabakat; Avrupa’yı 2050 yılına kadar iklim 
nötr hale getirmeyi amaçlayan bir dizi dönüştürücü politikayı kapsıyor ve bunlara ulaşmak için de 
Ar-Ge ve inovatif projeler üretmeyi hedefliyor. Türkiye’de de ‘Yeşil Mutabakat’ ve ‘Paris Antlaşması’ 
ışığında çalışmalar yoğun şekilde sürmekte ki Cumhurbaşkanı Yardımcısı Fuat Oktay da 2023’ün 
ilk ‘Dijital Türkiye Toplantısı’nda ‘Yeşil e-Devlet’in ‘Yeşil Kalkınma’nın önemini vurguladı. Daha yeşil 
ve düşük karbon tüketen bir Türkiye için bakanlıklar, yerel yönetimler, özel sektör, STK’lar, OSB’ler 
hummalı bir çalışma içinde. TÜBİTAK’ın ‘Yeşil Dönüşüm’ odaklı çağrısına sürekli başvuru yapılabilecek; 
takipte kalmakta büyük fayda var. Çağrının; ‘Yeşil Mutabakat’ kapsamında belirlenen hedeflere katkı 
sağlaması amaçlanmakta.

Daha yeşil daha düşük karbon demişken… İklimce; iklim kriziyle mücadele eden bütün kesimlerin 
temsilcilerini bir araya getirmek amacıyla UNDP Türkiye tarafından organize ediliyor. Görünen 
o ki ‘İklimce’ dilini tüm insanlığın hatmetmesi gerekmekte. @iklim_ce hesabından birkaç alıntıyla 
yazımızı sonlandıralım: “UNICEF’in geçen yıl hazırladığı rapora göre dünya genelinde bir milyar 
çocuk iklim değişikliğinin sonuçları karşısında ağır risk altında. İklimce söyleyelim: Söz büyüğün ama 
gelecek çocukların iklimdaş! IRC - International Rescue Committee’nin raporuna göre iklim krizi yeni 
yılda insani krizleri tırmandıracak. Rapora göre 2014’te insani yardıma ihtiyaç duyan kişi sayısı 81 
milyonken, bu sayı 2023’te 339 milyonu bulacak. İklimce söyleyelim: Umut için çaba gerekli iklimdaş!”

Haydi gençler! Yenilikçi teknolojilerle son söz sizde olsun!

Umutla ve akılla sarmalanmış; çaba, sevgi, emek dolu, vicdanlı bir yıl dileğiyle…

Umut için çaba gerekli!   
Son söz gençlerde olsun!

Sedef Özkan
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Cumhurbaşkanı Erdoğan yaptığı konuşmada, üniversitelerden 
şirketlere, kamu kurumlarından sosyal hayata hemen her 
alanda teknolojinin çok ciddi yansımalarının olduğunu 

ifade ederek özellikle bilgi teknolojileri alanında son yıllarda 
yaşanan gelişmelerin, vatandaşların birçok alanda işini fevkalade 
kolaylaştırdığına dikkat çekti. Erdoğan, ülke ekonomisinde 
sürdürülebilir büyümenin sağlanabilmesi için teknolojideki 
gelişmeleri yakından takip ettiklerini, bu doğrultuda yürütülen 
çalışmaları desteklediklerini kaydetti.

Desteklenecek geleceğin mesleği sayısı; 25'ten 100'e çıkartıldı
Teknolojinin gelişmesinin sadece Türkiye'de değil dünyada 
da büyük çapta nitelikli iş gücü ihtiyacını ortaya çıkardığını 
vurgulayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, şunları aktardı: "Özellikle 
ileri teknolojiye dayalı ürünlerin programlanması ve katma 
değeri yüksek yazılımların geliştirilmesi projelerinde iyi yetişmiş 
çok sayıda çalışana ihtiyaç duyuluyor. Elbette okullarımızda ve 
üniversitelerde bu alanda eğitim alan mezunlarımızın sayısını 
artırmaya gayret ediyoruz. Hızla değişen teknolojinin yakın 
gelecekte, günümüzde var olan birçok mesleğin yerine yenilerini 
ikame edeceğinin farkındayız. Ortaya çıkacak yeni mesleklere ve 
becerilere dair talebi hızla karşılamak için mevcut mekanizmalar 
dışında araçları da devreye alıyoruz. Ar-Ge merkezlerimizle, 

teknoparklarımızla, kuluçka merkezi desteklerimizle, tersine beyin 
göçü teşviklerimizle önemli bir yere geldik." ‘Ulusal Teknoloji 
Girişimciliği Stratejisi’ ile 2030 yılına kadar 100 bin teknoloji 
girişimini kurma kararlılığını geçen aylarda ilan ettiklerini anımsatan 
Erdoğan, "Destekleyeceğimiz geleceğin mesleği sayısını, 25'ten 
100'e çıkarttık. İşbaşı eğitim programlarının süresini 6 aydan 9 
aya yükselttik. Bunlarla kalmıyor, bilişim başta olmak üzere çeşitli 
alanlarda istihdamı artıracak yeni projeler, programlar hayata 
geçiriyoruz" dedi. Cumhurbaşkanı Erdoğan, 5 önemli unsurun 
kalkınmanın temelini teşkil ettiğini, bunların da yatırım, istihdam, 
üretim, ihracat ve cari fazla yoluyla büyüme olduğunu dile getirdi.

Kurumların teknoloji gücü; gençleri geleceğe hazırlamak için 
harekete geçiriliyor
Nitelikli iş gücünü artırmak gayesiyle 2020 yılında başlattıkları ‘1 
Milyon Yazılımcı İstihdamı Projesi'nin bu anlayışla ortaya çıktığını 
anlatan Cumhurbaşkanı Erdoğan, ücretsiz sunulan ve herhangi bir 
şart aranmayan proje portalına kayıt yaptıran vatandaşların 33 iş 
kolundan birini seçerek sistemdeki 1800 saati bulan 216 eğitime 
dâhil olabildiğini aktardı.
"Başlangıcından bugüne hedefi de aşarak 1 milyon 96 bin 566 
kişi bu program üzerinden eğitimlerini tamamladı" diyen Erdoğan, 
şu noktalara dikkat çekti: "Görülen ilgi sebebiyle projemizi 
devam ettirme, önümüzdeki yıl sistemdeki eğitim sayısını iki 
katına çıkarma kararı aldık. Hazine ve Maliye Bakanlığımız 
bünyesinde başlattığımız ‘1 Milyon Yazılımcı İstihdamı Projesi'nin 
kendi alanlarındaki bölümlerine beş ayrı bakanlığımız da destek 
veriyor. Milli Eğitim Bakanlığımız, projedeki adayların ölçme ve 
değerlendirme sürecini yürütüyor. Bugüne kadar 20 bine yakın 
gencimizin ölçme değerlendirme sonuçları işverenlerle paylaşıldı. 
Sanayi ve Teknoloji Bakanlığımız, projedeki eğitim içeriklerinin 
geliştirilmesine katkı yapıyor. Teknolojinin, durduğunuzda geri 
kaldığınız bir alan olduğunu asla unutmadan eğitim programlarımızı 
sürekli yeniliyoruz. Gençlik ve Spor Bakanlığımız, proje 
çalışmalarının gençlik merkezlerimizde yaygınlaşmasını temin 
ediyor. Ülkemizin 81 iline yayılan bu merkezlerimiz, gençlerimize 
istihdam alanında da rehberlik etmeye başladı. Ulaştırma ve Altyapı 
Bakanlığımız, gençlerin proje kapsamında hazırlanan eğitimlerden 

‘1 Milyon İstihdam Projesi’  
Türkiye’nin dijital dönüşümüne 
katkı sağlıyor

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, Beştepe Millet Kongre ve 
Kültür Merkezinde 29 Aralık tarihinde gerçekleştirilen ‘1 Milyon İstihdam 
Projesi Kamuoyu Bilgilendirme Programı’na katıldı. Erdoğan, Hazine ve 
Maliye Bakanlığı bünyesinde başlatılan ‘1 Milyon Yazılımcı İstihdamı 
Projesi’ne, kendi alanlarındaki bölümlerine göre beş ayrı bakanlığın da 
destek verdiğinin altını çizdi.

2 a Devamı sayfa 4'te
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daha etkin şekilde yararlanabilmesine 
imkân sağlıyor. Kurumlarımızın sahip 
olduğu teknoloji gücünü, gençlerimizi 
geleceğe hazırlamak için harekete 
geçiriyoruz." Erdoğan, Çalışma ve Sosyal 
Güvenlik Bakanlığı ile Mesleki Yeterlilik 
Kurumunun da proje kapsamındaki iş 
kollarında kendini geliştiren gençlerin 
mesleki belgelendirme süreçlerinde yer 
aldığını, böylece verilen emeklerin ve 
kazanılan becerilerin belgelenmesini temin 
ettiklerini dile getirdi.

Türkiye'nin önde gelen şirketleriyle iş 
birliğine gidildi
Proje kapsamında, Türkiye'de bir ilk 
olarak hazırlanan kariyer rehberinde 
emeği olan sektör uzmanları, sivil toplum 
kuruluşları ve özel sektör temsilcisi 
şirketlerin de aralarında olduğunu 
vurgulayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
şunları kaydetti: "Bakanlıklarımıza 
ilaveten, özel sektörümüzü de temsilen 
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliğimiz de 
projemize paydaş olarak katıldı. Birliğimiz, 
yardımcı ve yazılımcı istihdamı sağlayacak 
sektörlerden işverenlerin projede kayıtlı 
gençlerimizle buluşturulmasına aracılık 
ediyor. Bugüne kadar bankacılık ve 
finans, telekomünikasyon ve elektronik 
ticaret başta olmak üzere birçok 
sektörden Türkiye'nin önde gelen 
şirketleriyle iş birliğine gidildi. 
Türkiye'nin en büyük şirketlerinin 
de aralarında olduğu 237 şirketimiz 
tarafından açılan 500'den fazla iş ilanına 
10 binden fazla gencimiz başvuru yaptı. 
Özel ve kamu bankaları ile yapılan çevrim 
içi işe alım yarışmalarında başarılı olanlar 
hemen görevlerine başladı. Ülkemizin 
en çok genç nüfusuna sahip şehri 
Şanlıurfa'da düzenlenen istihdam 
garantili eğitim programı da başarıyla 
sonuçlandı.”

Dijital göçebeliğin yaygınlaşması 
gençlerimizin BT alanında istihdamını 
kolaylaştırıyor
Cumhurbaşkanı Erdoğan, teknoloji 
alanındaki girişimlerin, ülkenin ekonomik 
büyümesindeki önemini, son yıllarda milyar 
dolarlık değerlere ulaşan bilişim şirketlerine 
bakarak görülebileceğini ifade ederek 
"Gençlerimizin belki bir iş, ürün veya oyun 
fikriyle kurdukları girişimler vasıtasıyla 
girdikleri yolda elde ettikleri başarılarla 
bizler de gurur duyuyoruz. Önümüzdeki 
dönemde çok daha fazla sayıda bu 
tür başarı örneklerini ülkemize birlikte 
kazandıracağız" dedi.

Bilişim sektörünün bir diğer özelliğinin 
de mekândan bağımsız çalışmaya imkân 
sağlaması olduğuna işaret eden Erdoğan, 
şunları kaydetti: "Bugün yararlandığımız 
pek çok teknolojik hizmetin bize ülkenin 
veya dünyanın neresinden sağlandığını 
bilemiyoruz. Ürünlerin ve hizmetlerin 
geliştirilmesinde de benzer bir süreç 
yaşanıyor. Eskiden tarih kitapları insanların 
göçebeliğini yazardı. Şimdi hizmetlerin 
göçebeliğini konuşuyoruz. Dijital 
göçebeliğin yaygınlaşması, özellikle 
gelişmekte olan illerimizdeki gençlerimizin 
katma değeri yüksek bilgi teknolojileri 
alanında istihdamını kolaylaştırıyor. Biz de 
fırsatı değerlendirmek için yeni projeler 
geliştiriyor ve uygulamaya geçiriyoruz." 
Erdoğan, bilgi teknolojilerinin hızla 
gelişmesi ve yaygınlaşmasıyla ortaya 
çıkan nitelikli personel ihtiyacının, çeşitli 
alanlarda somut olarak görülmeye 
başlandığına işaret ederek şöyle 
konuştu: "Mesela yerli otomobilimiz 
Togg üreticileri tarafından bir mobil 
cihaz olarak tanımlanıyor. Dolayısıyla bu 
sınıftaki araçların veya cihazların üretimi 
yanında bakımı ve idamesi için de daha 
çok nitelikli teknoloji personeline ihtiyaç 
olacak. Giderek yaygınlaşan akıllı ev ve 
bina sistemleri gibi gelişmeler, artan 
sayıda nitelikli personel ihtiyacı ortaya 
çıkartıyor. Benzer örneklerin çoğalmasıyla 
bilgi teknolojileri alanındaki pozisyonlar 
artık bugünün ve geleceğin mesleği olarak 
tanımlanıyor. Bu bakımdan ‘Yazılımcı 
İstihdamı Projemiz’ ile Türkiye'nin dijital 
dönüşümüne de katkı sağlıyoruz."

‘Türkiye Yüzyılı’ vizyonunun en önemli 
başlıkları: Bilim, iletişim, dijital ve verimlilik
Cumhurbaşkanı Erdoğan, kamunun 
bilişim altyapısına verdiği önemin en güzel 
sonuçlarının e-Devlet uygulamasıyla 
alındığına dikkat çekerek bu altyapıları 
kuran ve idamesini sağlayan kurumların 
bilişim personeli ihtiyacının da hızla arttığını 
ifade etti. Benzer gelişmelere özel sektör 
şirketlerinde de şahit olduklarını belirten 
Erdoğan, "Biz de kendimizi bu geleceğe 
göre hazırlamaya başladık. ‘Türkiye Yüzyılı’ 
vizyonumuzun en önemli başlıklarının; 
bilim, iletişim, dijital, verimlilik olduğunu 
sizlere hatırlatmak isterim. Gençlerimizde 
günümüz yazılım teknolojilerinin 
temelini oluşturan algoritmanın mucidi 
Harezmi'nin, robot teknolojisinin mucidi 
Cezeri'nin mirasını yaşatacak azmi ve 
iradeyi görüyorum" dedi. Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, yatırım, istihdam, üretim, ihracat, 
cari fazla yoluyla büyümeyi esas alan bir 

yönetim olarak bu alanların her birindeki 
gelişmelerden ziyadesiyle memnuniyet 
ve heyecan duyduklarını belirterek 
şunları kaydetti: "Küresel gelişme ve 
büyümenin teknoloji ağırlıklı bir istikamete 
kayması, bizi dijital dönüşüm ve bilgi 
teknolojileri alanına daha çok eğilmeye 
yöneltti. Kurumsal yapılardaki ve iş yapma 
biçimlerindeki değişimi hızla ülkemize 
uyarlayacak çalışmalar yürütüyoruz. 
Hiç şüphesiz bu süreçteki en önemli 
avantajımız, beşeri sermaye gücümüzün 
zenginliğidir, yani sizlersiniz.” 

Uluslararası veri merkezi ve bulut 
işletmecilerini ülkemize çekmek amacıyla 
çalışmalar yapılmakta
Erdoğan, şu açıklamaları yaptı: “Hazine 
Destekli Kefalet Sistemi kapsamında 
açıkladığımız 200 milyar liralık desteğin 
4 milyar liralık kısmını teknoloji destek 
planı olarak ayırdık. Bu paketle; teknoloji 
odaklı yatırım, blok zinciri, yapay zekâ, akıllı 
şehir gibi alanlarda KOBİ ölçeğine sahip 
teknoloji firmalarımızı destekleyeceğiz. 
İkinci müjdemiz; bir milyar lira kefalet 
limitini haiz, dijital dönüşümü destekleme 
paketiyle KOBİ'lerin dijital dönüşüm 
süreçlerini tamamlamalarını hedefliyoruz. 
Bu çerçevede KOBİ'lerimize personel 
desteği, internet altyapısı kurulumu ve 
kiralanmasına ilişkin giderler, donanım 
desteği ve yazılım lisansı giderleri gibi 
alanlarda destek vereceğiz. Üçüncü 
müjdemiz; veri merkezi sektörümüzü 
geliştirmek uluslararası veri merkezi ve 
bulut işletmecilerini ülkemize çekmek 
amacıyla mali teşvikler yanında icraat 
çalışması da yapıyoruz.”

Ar-Ge merkezleri ve TGB’lerdeki bilişim 
personeline yüzde 100 uzaktan çalışma 
desteği sağlanacak
“Dördüncü müjdemiz; Ar-Ge merkezleri 
ve teknoloji geliştirme bölgelerinde 
çalışan bilişim personeline yüzde 100 
uzaktan çalışma desteği sağlayacağız” 
açıklamasını yapan Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, konuşmasını şöyle tamamladı: 
“Beşinci müjdemiz; kamuda görev yapan 
bilişim personelinin sayısında 2023'te çok 
ciddi oranda artırıma gideceğiz. Altıncı 
müjdemiz; kamu bankalarımız vasıtasıyla 
bilişim alanındaki girişimlere özel, 6 ay 
geri ödemesiz yeni bir girişimci kredisi 
vereceğiz. Yedinci müjdemiz; imalat ve 
bilişim sektörlerinde ilave istihdam yapan 
iş yerlerine verilen aylık 10 bin liraya kadar 
sigorta prim desteğini de 2023 sonuna 
kadar uzatacağız."

a Sayfa 2’den devam
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2023 yılında gerçekleştirilen ilk ‘Dijital Türkiye Toplantısı’; 
Cumhurbaşkanlığı Külliyesi'nde Cumhurbaşkanı 
Yardımcısı Fuat Oktay başkanlığında 2 Ocak tarihinde 

düzenlendi. Oktay, “Dijitalleşme yolculuğunda; veri odaklı 
dönüşüm ve siber kalkınma hamleleriyle de dijital gelişim 
sürecimizi devam ettireceğiz. Sunulan tüm dijital kamu 
hizmetlerini daha kullanıcı dostu ve kolaylıkla erişilebilir 
hale getirme çalışmalarını sürdürmekteyiz. Bugüne kadar 
gerçekleştirdiğimiz 13 ‘Dijital Türkiye ve Bürokrasinin 
Azaltılması Toplantısı'nda aldığımız 208 kararın 166'sı yani 
yüzde 80'i tamamlandı. Diğer kararlarımız kapsamında 
kamu hizmetlerini geliştirme süreçleri ve süreklilik arz eden 
performans ve izleme nitelikli eylemler devam etmekte. 
Küresel gelişmelerden geri kalmadan milli hassasiyetlerini 
koruyabilen bir anlayışla Cumhuriyet'imizin 100'üncü yılında, 
Türkiye Yüzyılı'nda dijitalin yüzyılını hayata geçirmeye 
başlıyoruz” açıklamasını yaptı.

e-Devlet'e blok zinciri tabanlı ‘dijital kimlik’ geliyor!
"e-Devlet'te yeni bir devrim olacak blok zinciri tabanlı bir 
giriş sistemini, ‘dijital kimlik’i getiriyoruz” açıklamasını yapan 
Oktay, “e-Cüzdan uygulaması kapsamında çalışacak giriş 
sistemiyle vatandaşlarımız, blok zinciri ağında oluşturulmuş 
dijital kimliklerle e-Devlet'e girebilecek. Çevrim içi e-Devlet'ten 
Çevrim dışı e-Devlet'e geçişin yani kullanıcılar açısından 
dijital bilgilerinin cep telefonlarında güvenli bir şekilde 
tutulabildiği bir sisteme doğru evrilerek ilk adımlarını bugün 
attığımız bu çalışmamız, gelişerek yeni kolaylıkların kapısını 
aralayacak. Türkiye Noterler Birliği ile yürütülen çalışmalar 
sonucunda 'Veraset ilamı', 'e-randevu/başvuru', 'e-Tespit' ve 
mirasçısı olduğunuz kişi adına 'Adıma tescilli araç sorgulama' 

hizmetleri uygulamaya alındı. e-Devlet Kapısı üzerinden 
sunmaya başladığımız 'Veraset ilamı sorgulama' hizmetiyle 
vatandaşlarımız noterliklere gitmeden mirasçısı olduğu 
veraset ilamlarına kolaylıkla ulaşabilmekte. Noter hizmetlerini 
dijitalleştirme çalışmalarımız idari düzenleme iyileştirmeleriyle 
devam edecek” şeklinde konuştu.

Devlet Teşkilatı Merkezi Kayıt Sistemi (DETSİS) kullanıma 
açıldı
Oktay, belediyeler ve iş dünyasını da kapsayan dijital 
hizmetlerin sayısının her geçen gün arttığını dile getirerek 
veri paylaşımını henüz tamamlamayan belediyelerle sanayi 
ve ticaret odalarının gerekli hassasiyeti en hızlı şekilde 
göstermelerini beklediklerini, aksi takdirde vatandaşların 
konforu için idari yaptırımlarla süreci hızlandırmak zorunda 
kalabileceklerini söyledi. Kullanıcıların güvenliğini artırmak 
yönünde önemli bir hamle olan çift doğrulama ile giriş 
kullanımını yaygınlaştırdıklarını belirten Fuat Oktay, pek çok 
ülkeden önce başlanan e-Devlet çalışmaları gibi Yeşil e-Devlet 
çalışmalarını da sürdüklerini kaydetti. Kamu kurumlarının 
merkez, taşra ve yurt dışı teşkilatlarında yer alan tüm 
birimlerine dijital kimlik kazandıran Devlet Teşkilatı Merkezi 
Kayıt Sistemi'ni (DETSİS) kullanıma açtıklarını dile getiren 
Oktay, 65 yaş ve üstü vatandaşlar için başlatılan adreste 
e-Devlet şifresi teslim edilmesi hizmetinin engelli vatandaşları 
da kapsama alacak şekilde genişletilmesi için çalışmalara 
devam ettiklerini ifade etti.

Hedef: ‘Dijital Türkiye’ yolunda uluslararası alanda rekabetçi 
olmak
Fuat Oktay, ‘Dijital Dönüşüm Liderleri Gelişim Programı'nı 
başlatarak kamuda bilgi işlem üst yöneticilerinin teknik 
bilgilerini güncel tutmalarını sağlayacaklarını belirterek şunları 
aktardı: “Bugüne kadar gerçekleştirdiğimiz 13 ‘Dijital Türkiye 
ve Bürokrasinin Azaltılması Toplantısı'nda aldığımız 208 
kararın 166'sı yani yüzde 80'i tamamlandı. Diğer kararlarımız 
kapsamında kamu hizmetlerini geliştirme süreçleri ve 
süreklilik arz eden performans ve izleme nitelikli eylemler 
devam etmekte. Bu toplantımızda mutabık kalınan kararları 
da hızlı şekilde uygulamaya geçirerek ‘Dijital Türkiye’ yolunda 
uluslararası alanda rekabetçi olmayı sürdüreceğiz. Dijitalleşme 
yolculuğunda veri odaklı dönüşüm ve siber kalkınma 
hamleleriyle de dijital gelişim sürecimizi devam ettireceğiz. 
Küresel gelişmelerden geri kalmadan milli hassasiyetlerini 
koruyabilen bir anlayışla Cumhuriyet'imizin 100'üncü yılında, 
Türkiye Yüzyılı'nda dijitalin yüzyılını hayata geçirmeye 
başlıyoruz."

Yeşil bir e-Devlet’e doğru…
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'Sürdürülebilir ve Akıllı Hareketlilik Stratejisi ve Eylem 
Planı’ tanıtım toplantısında konuşan Adil Karaismailoğlu, 
Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı olarak yatırımlarla 

Türkiye’nin, ‘küresel lojistik bir süper güç olma’ ve ‘dünyanın 
en büyük 10 ekonomisi arasına girme’ hedefini hatırlattı. 
Karaismailoğlu, şunları kaydetti: “Türkiye’nin dört bir köşesinde 
5 bine yakın şantiyede ve hizmet noktamızda 700 bine yaklaşan 
mesai arkadaşımla alın teri döktüğümüz yatırımlarımızı, bütünsel 
kalkınma ve ‘Ulaştırma 2053’ vizyonu çerçevesinde mobilite, 
lojistik ve dijitalleşme odağında gerçekleştiriyoruz. Geleceği 
bugünden tasarlarken teknolojideki gelişmeleri, küresel eğilimleri 
dikkate alıyor, dünyadaki gelişmeleri yakından takip ediyoruz. Bu 
kapsamda ‘Sürdürülebilir ve Akıllı Hareketlilik Stratejisi ve Eylem 
Planı’ çalışması ve bu çalışmanın çıktısı olan ‘Hareketlilik Merkezi 
Tasarım Rehberi’, ‘Sürdürülebilir, Akıllı Hareketlilik İndeksi’ ile ilgili 
diğer çalışmalar, bu vizyonun bir ürünüdür. Ulaşımın dışsal etkilerini 
asgari düzeye indirmek, bugün ulaşım alanındaki karar alıcıların 
temel ve ortak gayesidir.”

Yeşil Mutabakat ve Paris Antlaşması ışığında çalışmalar…
Bu gayeye ulaşmak üzere ulaşımdaki odak alanlarına baktıklarında 
‘karbonsuzlaşma, elektrifikasyon, emniyet, dijitalleşme 
ve erişilebilirlik’ kavramlarının öne çıktığına dikkat çeken 
Karaismailoğlu, Avrupa Komisyonu’nun Aralık 2019’da Avrupa 
Yeşil Mutabakatı’nı duyurduğunu anımsattı. Karaismailoğlu, 
“Bu mutabakat temel olarak; 2030’a kadar Avrupa kıtasında 
ulaşım odaklı karbon salınımını yüzde 50 azaltmayı, 2050 
yılına gelindiğinde ise sıfır karbon salınımı hedefine ulaşmayı 
amaçlamakta. Türkiye olarak, küresel ekonomideki güç 
dengelerini etkileyecek bu ve benzeri uygulamaları her zaman 
yakından takip etmekteyiz. Bu nedenle 'Sürdürülebilir ve Akıllı 
Hareketlilik Stratejisi ve Eylem Planı’mızda; sürdürülebilir ve 

Ulaşımdaki odak alanlar: 
Karbonsuzlaşma, elektrifikasyon, 
emniyet, dijitalleşme ve 
erişilebilirlik

Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil Karaismailoğlu, 23 Aralık tarihinde, ‘Sürdürülebilir ve 
Akıllı Hareketlilik Stratejisi ve Eylem Planı’ tanıtım toplantısına katıldı. ‘Sürdürülebilir 
ve Akıllı Hareketlilik Stratejisi ve Eylem Planı’ paydaşların görüşüne de sunulacak. 
Karaismailoğlu, “Yatırımlarımızı; bütünsel kalkınma ve ‘Ulaştırma 2053’ vizyonu 
çerçevesinde mobilite, lojistik ve dijitalleşme odağında gerçekleştiriyoruz” dedi. 

Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil Karaismailoğlu
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akıllı taşımacılığın, yeşil denizcilik ve 
yeşil liman uygulamalarının, demiryolu 
taşımacılığının geliştirilmesi ile yakıt 
tüketiminin ve emisyonların azaltılması ve 
mikro hareketlilik araçlarının kullanımının 
yaygınlaştırılması hedeflerine yer verdik. 
Ayrıca ülkemizin Paris Antlaşması’na taraf 
olması ile birlikte ‘2053 Net Sıfır Emisyon 
Hedefi’ ve ‘Yeşil Kalkınması Politikası’ 
doğrultusunda kısa, orta ve uzun vadeli 
stratejik hedef ve eylemlerin belirlenmesi 
için de çalışmalara başlanıldı. Bunun yanı 
sıra 2053 yılı için hedeflediğimiz sıfır 
emisyon doğrultusunda ulaşım odaklı 
sera gazı emisyonlarını sıfıra indirmeye 
yönelik somut adımlar da atıyoruz” şeklinde 
konuştu.

Yeşil dönüşüm vizyonunda demiryollarının 
yeri çok önemli
Adil Karaismailoğlu, “Türkiye olarak tayin 
ettiğimiz bu yeşil dönüşüm vizyonumuzda 
demiryollarının yeri oldukça önemli” 
ifadesini kullanarak ulusal düzeyde 
yapılan demiryolu yatırımlarının, önemli 
karayolu, havayolu ve haberleşme 
projelerinin bütünsel kalkınmaya ve 
ulaşımda sürdürülebilirliğe önemli katkılar 
sağladığını söyledi. Karaismailoğlu, “2003 
yılından bugüne demiryoluna 346,6 milyar 
liralık yatırım yapıldı. Kent içi ulaşımda 
raylı sistem yatırımlarına da devam 
edildi. Yeni nesil demiryolu ve kent içi 
raylı sistem taşımacılığı devreye alındı. 
Mevcut demiryolu ağlarımızın tamamı 
yenilendi. Ülkemizi Hızlı Tren işletmeciliği 
ile tanıştırdık. 1460 kilometre Hızlı Tren 
hattı inşa ettik. Demiryolu ağımızı 13 bin 
150 kilometreye çıkardık. Bakanlık olarak 
kent içi ulaşımda 320 kilometre raylı sistem 
projesini hayata geçirdik. Bakanlığımızca 
yapımı devam eden 13 projede de toplam 
177 kilometre uzunluğunda raylı sistem 
hattı inşaatı devam etmekte” açıklamasını 
yaptı.

İlk yerli ve milli elektrikli trenin testlerinde 
10 bin kilometre geçildi
Şehir içi raylı sistemlerle birlikte 
demiryoluna 27 milyar dolarlık yatırım 
yaptıklarını belirten Karaismailoğlu, 
gerçekleştirilen projelerin sadece bir kent 
içi ulaşım projesi olmayıp aynı zamanda 
içinde rekreasyon ve yürüme alanlarının 
yer aldığı çevreci sürdürülebilir projeler 
olduğunu belirtti. Demiryollarında özellikle 
demiryolu araçlarıyla ilgili de yerli ve milli 
olarak çalışmalar gerçekleştirdiklerini 
söyleyen Karaismailoğlu, hızı saatte 160 
kilometre olacak şekilde ilk milli ve yerli 

elektrikli tren üretimini yapacak çalışmaları 
tamamladıklarını dile getirdi. Testlerde 
10 bin kilometreyi geçtiklerini ifade eden 
Karaismailoğlu, yakın zamanda sertifikasını 
aldıktan sonra seri üretime başlayacaklarını 
açıkladı. 

Geleceğin şehirlerinde mikromobilite 
araçlarını çok yaygın olarak göreceğiz
Karaismailoğlu, kentsel ortamdan fosil 
yakıtlı araçların aşamalı olarak kaldırılması 
için çalışmaları sürdürdüklerini kaydederek 
açıklamasına şöyle devam etti: “Petrole 
bağımlılığın ve sera gazı emisyonlarının 
azaltılmasına katkı sağlayacak elektrikli 
araçlar için uygun şarj altyapısının 
geliştirilmesi amacıyla ‘Elektrikli Araç Şarj 
İstasyonlarının Yer Seçiminin Belirlenmesi 
ve Simülasyon Programının Oluşturulması 
Projesi’nin hayata geçirilmesini planlıyoruz. 
Ülkemizde mikromobilite araçlarının 
kullanımı gün geçtikçe artmakta. Ulaşımda 
yaşanan gelişme ve değişimlerle bu 
araçların kullanım alanları da genişledi. 
Örneğin kargo taşımacılığında Bakanlık 
olarak önemli bir adım attık. PTT, 
teslimatlarını e-skuter araçları ile yapmaya 
başladı. Bu araçlar hem çevre dostu hem 
de düşük işletme maliyet özelliğine sahip, 
diğer fosil yakıtlı araçlara kıyasla 7-8 kat 
daha düşük oluyor. Bu bilinçle araç sayısını 
sürekli arttırarak PTT’de kullanılan e-skuter 
sayısı Ağustos 2022 itibarıyla 500 iken 
Aralık 2022’de 700’e ulaştı. Dünya çapında 
mevcut durumda paylaşımlı 4.6 milyon 
e-skuter sayısının 2024’e kadar 6 katına 
çıkacağı öngörülüyor. Tahminler, geleceğin 
şehirlerinde mikromobilite araçlarının 
birden fazla kullanım alanında çok yaygın 
olarak göreceğimizi destekler nitelikte.”

Sürdürülebilir, Akıllı Hareketlilik İndeksi 
(SAHİ) geliştirildi
‘Sürdürülebilir ve Akıllı Hareketlilik 
Stratejisi ve Eylem Planı’nın Bakanlığın; 
mobilite, lojistik, dijitalleşme vizyonu 
odağında, yönetilebilirlikten emniyet 
ve güvenliğe, teknolojiden, finansal 
yönetime, çevresel sürdürülebilirlikten 
erişilebilirliğe kadar geniş bir bakış açısıyla 
ele alındığının altını çizen Karaismailoğlu, 
eylem planı hakkında şu bilgileri paylaştı: 
“Bu kapsamda, ulusal ve kent içi düzeyde 
tüm ulaşım türlerini kapsayacak şekilde 
bakanlığımızın hareketlilik alanında 
gelecek yol haritası, temel odak alanları 
belirlendi. Bu doğrultuda bireylerin, mal ve 
hizmetlerin sürdürülebilir, çevreci, bütünsel 
hareketliliğini sağlamak üzere strateji ve 
politikaların geliştirilmesi ve bu politikalara 

ilişkin eylemlerin hayata geçirilmesi 
planlanmakta. Ayrıca eylem planı çalışması 
yakın bir zamanda ilgili paydaşlarımızla 
paylaşılacak. Yıldız Teknik Üniversitesi 
iş birliğiyle gerçekleştirdiğimiz çalışma 
kapsamında ayrıca ‘Sürdürülebilir, Akıllı 
Hareketlilik İndeksi’ (SAHİ) geliştirildi. Bu 
indeks ile kentlerin hareketlilik kapsamında 
iyileştirmeye açık alanlarını belirleyerek 
kent içi yatırımlarımız şehirlerin hareketlilik 
hedefleriyle uyumlaştırılacak. Bu çalışma ile 
yerel ve merkezde ortak vizyon ve hedefler 
belirlendi. Böylece yönetişim yapısı 
güçlendirilecek bunun yanı sıra kentsel 
hareketlilikle ilgili veriler tüm paydaşların 
dâhil olacağı bir ekosistemde yani hayata 
geçireceğimiz ‘Hareketlilik Platformu’nda 
paylaşılacak.” 

‘Hareketlilik Merkezi Tasarım Rehberi’ 
önemli bir kılavuz olacak
‘Hareketlilik Platformu’nda büyükşehir 
belediyelerinin Sürdürülebilir, Akıllı 
Hareketlilik İndeksi’nden aldığı puanlar ilan 
edilerek belediyelerin indeks sonuçlarına 
göre durumlarının buradan takip edileceğini 
dile getiren Adil Karaismailoğlu, “Ayrıca 
entegre hareketlilik yönetimi kapsamında 
ülkemize özgü ulusal ve kent içi düzeyde 
tek taşımacılık ağı yönetimine yönelik 
‘Bir Hizmet Olarak Hareketlilik’ (MaaS) 
uygulama mimarisi çalışması da yapıldı. 
Bu uygulama mimarisine uygun uygulama 
geliştirme çalışmamız da devam etmekte. 
Bu çalışmanın bir çıktısı olarak ayrıca 
Yıldız Teknik Üniversitesi ile iş birliği 
içerisinde ‘Hareketlilik Merkezi Tasarım 
Rehberi’ hazırlandı. Hareketlilik merkezleri 
insanların yolculuklarını daha çevreci, 
entegre, erişilebilir ve sürdürülebilir ulaşım 
hizmetleriyle gerçekleştirebileceği alanları 
sunmakta. Bu merkezler birden çok 
yenilikçi, çevreci, paylaşımlı ve elektrikli 
ulaşım türünün bir araya geldiği alanlar 
olup bu kapsamda sunulan hizmetler 
daha çevreci, entegre, erişilebilir ulaşıma 
katkı sağlayacak. Bu rehber yeni nesil, 
çevreci hareketlilik hizmetlerinin kent içi 
ulaşımda yaygınlaştırılması ve kişilerin 
ulaşım tercihlerini sürdürülebilir yönde 
değişmesinde hareketlilik merkezlerinin 
itici gücünü ortaya çıkarmada önemli bir 
rol oynayacak. Bu çalışma başta yerel 
yönetimler olmak üzere ülke genelinde 
hareketlilik merkezlerini inşa edecek ilgili 
tüm kurum ve kuruluşlar için başvurulacak 
önemli bir kılavuz olacak. Ayrıca Bakanlık 
olarak hareketlilik merkezlerinin ilk somut 
örneklerini de İstanbul ve Ankara’da hayata 
geçireceğiz” açıklamasını yaptı.
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Kültür ve Turizm Bakan Yardımcısı Özgül Özkan Yavuz, Türkiye 
Bilişim Derneği (TBD) tarafından ‘II. Yüzyılda: İnsan, Teknoloji 
ve Evren Ötesi’ ana temasıyla düzenlenen TBD 39. Ulusal 

Bilişim Kurultayı’na katıldı. Yavuz, “Dijital dönüşümle birlikte turizm 
sektörü; nesnelerin interneti, konum tabanlı hizmetler, yapay zekâ, 
artırılmış sanal gerçeklik ve blok zinciri teknolojisi dahil olmak 
üzere yeni teknolojilerin kullanımıyla çekici, verimli, kapsayıcı 
sektör olmaktan öte aynı zamanda daha sosyal ve çevresel 
olarak sürdürülebilir bir sektöre dönüşmeye başladığı bir dönem 
içerisindeyiz” dedi.

“2019’da kurduğumuz Türkiye Turizm Tanıtım ve Geliştirme Ajansı 
eli ile Türkiye’yi dünyanın en etkili, en yoğun, veriye ve teknolojiye 
dayalı tanıtım yapan ülkesi konumuna yükseltmiş durumdayız” 
açıklamasını yapan Özgül Özkan Yavuz, “Ülkemizin resmi tanıtım 
platformu olan ‘Go Türkiye’ dijital platformu; 2022 yılında toplam 
155 milyondan fazla ziyaretçiyle dünyadaki benzerleri arasında en 
fazla tıklama alan platform oldu. ‘Go Türkiye’ Instagram hesabı 2.1 
milyon takipçi sayısıyla Avustralya ve Dubai’nin ardından dünyada 
en çok takip edilen 3’üncü destinasyon tanıtım hesabı konumunda” 
şeklinde konuştu.

Turizm; dijital dönüşümle birlikte sürdürülebilir bir sektöre 
dönüşmeye başladı
Yavuz, “Dijital dönüşümle birlikte turizm sektörü, nesnelerin 
interneti, konum tabanlı hizmetler, yapay zekâ, artırılmış sanal 
gerçeklik ve blok zinciri teknolojisi dahil olmak üzere yeni 
teknolojilerin kullanımıyla çekici, verimli, kapsayıcı sektör olmaktan 
öte aynı zamanda daha sosyal ve çevresel olarak sürdürülebilir 
bir sektöre dönüşmeye başladığı bir dönem içerisindeyiz” 
değerlendirmesinde bulunarak “Dünyanın En Büyük Havacılık, 
Uzay Ve Teknoloji Festivali TEKNOFEST’te son üç yıldır ‘Turizm 

Teknolojileri Yarışması’ da düzenliyoruz. Çeşitli başlıklarda turizm 
ve kültür alanlarında yeni teknolojilerin üretilmesini destekliyoruz” 
dedi.

Kültür endüstrilerinin sürdürülebilir bir büyüme için 
desteklenmesi şart
“Kültür endüstrileri küresel ekonominin Gayri Safi Hasıla olarak 
yüzde 3,1’ini oluşturuyor” bilgisini veren Yavuz, şunları kaydetti: 
“Ülkemizde 2018 yılı itibarıyla Gayri Safi Milli Hasılamız içindeki 
kültür endüstrilerinin payı yüzde 2,88 ve son 10 yıl içerisinde 
düzenli olarak bir artış eğilimi göstermekte. Son 10 yılda en çok 
istihdam yaratan sektörlerimiz ise yazılım, bilgisayar oyunları ve 
veri tabanı, kitap ve yazılı basın, reklamcılık, radyo ve televizyon 
yayıncılığı sektörleridir. Kültür endüstrilerinin neredeyse tamamı 
yüksek teknoloji kullanımını gerektiriyor. Bu endüstrilerin 
sürdürülebilir bir büyüme için desteklenmesi gerekmekte.”

Sığınak: Sanat ve Teknoloji Alanı, Türkiye'nin ilk dijital sanat sergi 
salonu
Özgül Özkan Yavuz, dijital sanatın; kültür ve teknolojinin buluştuğu 
önemli alan olduğunu vurgulayarak şunları paylaştı: “Sığınak: Sanat 
ve Teknoloji Alanı adıyla Türkiye'nin ilk dijital sanat sergi salonunu 
oluşturduk. Cumhuriyet Müzesi olarak kullanılan 2. Meclis'te, 
savaş durumunda milletvekillerinin çalışmalarına devam etmesi 
için yapılan sığınak; dijital sanatlar sergi alanı olarak hizmet veriyor. 
Bakanlığımızın dijital sanat merkezi olarak kullanılan Sığınak, 
sanatçılara ve sanatseverlere bir deneyim alanı sunmakta. Mekân; 
Başkent Kültür Yolu Festivalimize de; ‘Yeni Medya: Eskizden 
Piksele Dijital Sanat’ sergisi ile farklı bir boyut kattı” 

NFT; sanat dünyasında oyunu değiştirecek konumda
“İnsanların,  özellikle gençlerin ve çocukların teknolojiye, internet 
tabanlı uygulamalara adaptasyonu inanılmaz bir seviyeye geldi. 
Belki de teknolojiyi anlama, kullanma konusunda 10 yılda 
alacağımız mesafeyi son iki-üç yılda aldık” ifadesini kullanan Yavuz, 
şunları vurguladı: “NFT ile sanatçıların eserlerinin otantikliğini, 
orijinalliğini ve eşsizliğini onaylatmalarının kolaylığı, yine eserlerinin 
belirledikleri değerden veya çok daha fazlasına koleksiyonerlere 
ulaştırabilme imkânı, sonrasında eserlerinin her el değiştirdiğinde 
telif gelirine sahip olma şansı gerçekten sanat dünyasında oyunu 
değiştirecek bir durum. Kültür-sanat sektörü de bu hızlı teknolojik 
dönüşümlere adapte olmaya çalışıyor. Ankara’da küçük bir atölyede 
üretilmiş vitray takı yılbaşı hediyesi olarak bir hafta sonra New 
York’ta bir insanın üzerinde görülebiliyor. Türk sanatının, Türk 
müziğinin, yerel ve geleneksel sanatlarımızın ve bu alanda eser 
veren sanatçılarımızın dünyaya tanıtılması ve anlatılması açısından 
da çok önemli fırsatlar sunuyor. Sürdürülebilirlik, başarı, güven ve 
istikrar, üretim, verimlilik, güç, dijital, iletişim, bilim, kalkınma, barış, 
değerler, haklılık, şefkat, istiklal ve istikbal, gençler gibi başlıklarla 
yükselttiğimiz Türkiye Yüzyılı vizyonuna erişmek için hep birlikte 
çalışacağız. Umutluyuz, heyecanlıyız ve azimliyiz.”

Kültür endüstrileri yüksek teknoloji 
kullanımını gerektiriyor

Kültür ve Turizm Bakan Yardımcısı
Özgül Özkan Yavuz



9

Kamu ve özel sektörün önemli isimlerinin ve 
akademisyenlerin de katıldığı bu yıl 22’ncisi düzenlenen 
Bilişim Zirvesi’nde konuşan Dr. Ömer Fatih Sayan, 

bilişim ve teknoloji üzerine önemli açıklamalarda bulundu. 
Dijital gelişmelere ayak uydurmanın ve iş süreçlerine teknolojik 
gelişmeleri entegre etmenin, küresel rekabette yer alabilmenin 
en önemli şartı olduğunu vurgulayan, iletişimin gelecekteki 
dönüşümüne dikkat çeken Sayan, şunları kaydetti: “Bugün 
dünyada 5 milyarı aşkın insan internet kullanıyor ve dünya 
genelinde 13 milyarı aşkın internete bağlı cihaz olduğu tahmin 
ediliyor. 2025 yılında dünya genelinde yüz milyardan fazla 
farklı iletişimin olacağı ve bunların sadece yüzde 10’unun 
kişiler arasında olacağı tahmin ediliyor. Önümüzdeki 10-15 
yıllık süreçte bir ağa bağlı cihaz sayısının trilyon mertebesine 
ulaşması bekleniyor.Teknoloji geleceğimizi yapılandırmak için de 
var.”

Hizmet ve yazılım alt sektörlerinde yerli üretim payı yüzde 
75’lere ulaştı
Artan veri trafiğiyle oluşan yüksek kapasite ve hız ihtiyacının 
yeni nesil haberleşme şebekeleri ve fiber altyapıları zorunlu 
hale getirdiğini ifade eden Sayan, “Bakanlık ve BTK olarak 

bizler paydaşlarımızla birlikte ülkemizin dijital yollarını inşa 
ediyor, çeşitlendiriyor, daha da yetenekli hale getiriyoruz ve 
yeni nesil teknolojiler ile özellikle fiber yatırımlara öncelik 
veriyoruz” şeklinde konuştu. Sayan, Bakanlık olarak 5G ve ötesi 
teknolojiler konusunda çalışmalar yaptıklarını dile getirerek 
“Ülkelerin ancak üretimle güçlenebildiği, başkaları tarafından 
üretilen ürünleri kullanarak uzun vadede dünyada söz sahibi 
olunamayacağı bilinciyle ülkemizin özellikle haberleşme, 
savunma gibi yüksek teknolojiye dayalı sektörlerde yerli ve milli 
imkanlarla üretim çalışmalarına hız kesmeden devam ediyoruz” 
sözleriyle üretimde yerli ve millileşmenin önemini vurguladı. 
Sayan, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın çizdiği yerli ve 
milli üretim hedefi doğrultusunda bilgi teknolojileri sektörünün 
hizmet ve yazılım alt sektörlerinde yerli üretim payının yüzde 
75’lere ulaştığını da ifade etti.

Daha yaşanabilir bir dünya için teknolojinin sunduğu 
imkanlardan faydalanılmalı
Dr. Ömer Fatih Sayan, Bakanlık ve BTK bünyesinde kurulan 
BTK Akademi ile çocuklara ve gençlere bilişim alanında 
ücretsiz eğitim verdiklerini açıklarken bu kapsamda eğitim 
portallerinin 1 milyonu geçen kayıtlı kullanıcısı olduğunu dile 
getirdi. Teknolojik gelişmelerle birlikte siber güvenlik risklerinin 
de arttığına değinen Sayan, “Siber güvenlik, milli güvenliğin 
bir parçası ve ülkelerin refahını doğrudan etkileyen bir faktör 
haline geldi” değerlendirmesinde bulunarak günümüzde siber 
güvenliğin öneminin geldiği noktayı vurguladı. Bu kapsamda 
Bakanlık ve BTK’nın yaptığı çalışmalardan söz eden Sayan, 
“Ulusal Siber Olaylara Müdahale Merkezi (USOM) bünyesinde 
ülke çapında 2100’ü aşkın SOME’lerimiz, ve 6500’e varan siber 
güvenlik uzmanlarımızla 7/24 yürütülen etkin çalışmalarla siber 
vatanımızı koruyoruz” dedi. Teknolojide sürdürebilirlik ve doğa 
dostu çözümlerin dünya için öneminden de söz eden Sayan, 
“Gelecek nesillerimiz ve dünyamızın geleceği için doğa dostu 
çözümler geliştirmeye öncelik verirken, dünyamızı korumak ve 
daha yaşanabilir hale getirmek için de teknolojinin sunduğu 
imkanlardan faydalanmak durumundayız” şeklinde konuştu.

Dünyamızın geleceği için  
doğa dostu çözümler geliştirmeye 
öncelik vermeliyiz

Ulaştırma ve Altyapı Bakan Yardımcısı Dr. Ömer Fatih Sayan, 
‘Dünyayı Teknoloji Kurtaracak’ temasıyla 24 Kasım tarihinde İstanbul’da 
düzenlenen Bilişim Zirvesi etkinliğine katıldı. Sayan, “Bakanlık ve BTK olarak 
bizler paydaşlarımızla birlikte ülkemizin dijital yollarını inşa ediyor, 
çeşitlendiriyor, daha da yetenekli hale getiriyoruz ve yeni nesil teknolojiler ile 
özellikle fiber yatırımlara öncelik veriyoruz” şeklinde konuştu.

Ulaştırma ve Altyapı Bakan Yardımcısı 
Dr. Ömer Fatih Sayan
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Cumhurbaşkanlığı Dijital Dönüşüm Ofisi liderliğinde, dijital 
teknolojiler alanında; akademi, kamu ve sanayi arasında 
iş birliklerini güçlendirecek ‘Dijital İnovasyon İş Birliği 

Platformu’ protokolü Türkiye’nin önde gelen üniversiteleriyle 20 
Aralık tarihinde imzalandı. 
Protokol; paydaş kurumlar arasında yer alan Sanayi ve Teknoloji 
Bakanlığı ile Gençlik ve Spor Bakanlığı’nın destekleriyle, Ege 
Üniversitesi, Erciyes Üniversitesi, İstanbul Teknik Üniversitesi, 
İzmir Kâtip Çelebi Üniversitesi, Koç Üniversitesi, Orta Doğu Teknik 
Üniversitesi, Osmangazi Üniversitesi ve Sabancı Üniversitesi 
olmak üzere 8 üniversite ile imzalandı. İmza töreninde konuşan 
Cumhurbaşkanlığı Dijital Dönüşüm Ofisi Başkanı Dr. Ali Taha Koç, 
platformun ülkemizde bir ilk olduğunun altını çizerek yenilikçi 
teknolojilerde kamu, akademi ve özel sektör arasında iş birliklerini 
güçlendireceğini vurguladı. Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı 
Mehmet Fatih Kacır da “8 üniversite ile kurulan ‘Dijital İnovasyon 
İş Birliği Platformu’ ile yakında adım atmayı planladığımız Dijital 
Avrupa programında kamu-özel sektör-üniversite iş birliği ile 
hareket edecek, dijital dönüşüme hız vereceğiz” şeklinde konuştu.

Dijital ekonominin oluşturacağı fırsatlardan en yüksek verimle 
faydalanılması planlanıyor
‘Dijital İnovasyon İş Birliği Platformu’nun hem kamuda hem de 
özel sektörde yürütülen dijitalleşme çalışmalarını hızlandırıp 

destekleyecek temellerin atıldığını ifade eden Dr. Ali Taha Koç, 
hayata geçirilecek bu platform ile yapay zekâ, veri bilimi, siber 
güvenlik, robotik ve bunlarla ilişkili teknoloji alanlarında kamu, 
akademi ve özel sektör arasında iş birliklerinin güçlendirmesinin 
hedeflendiğine dikkat çekti. ‘Dijital İnovasyon ve İş Birliği 
Platformu’na zaman içerisinde diğer üniversitelerin yanı sıra özel 
sektörden katılımcıların da dâhil olacağını belirten Koç, programın 
sağlayacağı faydaları şöyle özetledi: “Kamu ve özel sektörün 
ihtiyaçlarına yönelik yerli teknolojik çözümlerin geliştirilmesi, 
kamu ve özel sektördeki insan kaynağının sahip olduğu ileri 
dijital becerilerin geliştirilmesi adına kısa/uzun dönemli eğitim 
programlarının hayata geçirilmesi, dijital ekonominin gelecekte 
oluşturacağı fırsatlardan en yüksek verimle faydalanılması adına 
strateji ve politika çalışmalarının desteklenmesi, uluslararası iş 
birlikleri ile hizmet kapsamının genişletilmesi ve çeşitlendirilmesi.”

‘Dijital Avrupa Programı’ ülkemizdeki yerel ekosistemi 
destekleyecek
Başkan Koç, yakın zamanda imzalanıp katılım sağlanacak ‘Dijital 
Avrupa Programı’nın dijital teknolojiler alanında ülkemizdeki 
nitelikli insan kaynağının geliştirilmesine de önemli katkıları 
olacağını kaydederek “‘Dijital Avrupa Programı’ (DAP); özellikle 
yapay zekâ, yüksek başarımlı hesaplama ve veri analitiği alanlarında 
kritik dijital altyapıların kurulması açısından ülkemizdeki yerel 
ekosistemi destekleyecek. Ülkemizden paydaşların katılım 
sağlayacağı projelerin, dijital teknolojiler alanında nitelikli 
insan kaynağının geliştirilmesine de önemli katkıları olacaktır” 
değerlendirmesini yaptı.

DİİB Platformu dijital dönüşümde kilit bir rol üstleniyor
‘Dijital Avrupa Programı’ kapsamında ‘Avrupa Dijital İnovasyon 
Merkezleri’nin (ADİM) de oluşturulacağını ifade eden Dr. Ali Taha 
Koç, merkezlerin oluşturacağı ekonomik gelişime şu sözleriyle 
dikkat çekti: “DAP bütçesinden yıllık 1 milyon avro ile üç yıl 
boyunca desteklenecek ADİM’lerin ülkemizde geliştirilen dijital 
teknolojilerin ekonomik katma değere dönüştürülmesinde ve bu 
alanda nitelikli insan kaynağının geliştirilmesinde hızlandırıcı bir 
faktör olmasını bekliyoruz.” Türkiye’de bir ilk olan ‘Dijital İnovasyon 
İş Birliği Platformu’ protokolünü imzalamaktan büyük mutluluk 
duyduğunu dile getiren Başkan Koç, “‘DİİB Platformu’ dijital 
dönüşüm konusunda, ülkemizde dijital dönüşüm ekosisteminin 
sürdürülebilir bir yapıda geliştirilmesi noktasında kilit bir rol 
üstlenecek. Bu çalışmalar, aynı zamanda dijitalin yüzyılı olan 
Türkiye Yüzyılı vizyonumuzu da destekleyecek ve inşasına yardımcı 
olacaktır” şeklinde konuştu.

‘Dijital İnovasyon İş Birliği 
Platformu’ kuruldu: 
‘Dijital Avrupa Programı’na yakın 
zamanda katılım sağlanacak

Cumhurbaşkanlığı Dijital Dönüşüm Ofisi Başkanı
Dr. Ali Taha Koç
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BThaber Dijital Türkiye Yuvarlak 
Masa Toplantısı; ‘Gençlik ve 
Spor Bakanlığı Bilgi İşlem 
Dairesi Başkanlığı Dijital Türkiye 
Vizyonu’ başlığıyla 18 Ekim 
tarihinde, Gençlik ve Spor 
Bakanlığı’nda düzenlendi.

‘Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi 
İşlem Dairesi Başkanlığı Dijital 
Türkiye Vizyonu’ Dijital Türkiye 
Yuvarlak Masa Toplantısı’na; 
Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi 
İşlem Daire Başkanı Dr. İbrahim 
Semizoğlu, şube müdürleri ile 

özel sektör firmaları; Aruba, 
Cisco, Cyberwise, Trellix, Sekom, 
Soitron, Vimesoft yetkilileri 
ve BThaber temsilcileri katıldı. 
Toplantının moderatörlüğünü 
BThaber Yayın Koordinatörü 
Ayhan Sevgi yaptı.

Gençlik ve 
Spor Bakanlığı’nın teknoloji 
paydaşlarından beklentisi:   

Devamlılık



DİJİTAL TÜRKİYE -devlet e

12

638 sayılı Gençlik Ve Spor Bakanlığının Teşkilat Ve 
Görevleri Hakkında Kanun Hükmünde Kararname 
ile 10 Temmuz 2018 tarih ve 30474 sayılı Resmi 

Gazetede Yayımlanan Cumhurbaşkanlığı Teşkilatı Hakkında 
Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi 1 No’ lu Kararname 
hükümlerine göre Bakanlık ve bağlı kuruluşlarının yeniden 
düzenlendiğini ve Bilgi İşlem Daire Başkanlığı çatısı 
altında 9 şube müdürlüğü ve 81 il koordinatörlüğü olarak 
yapılandırıldığını belirten İbrahim Semizoğlu şunları kaydetti: 
“Bu değişime ayak uydurmak üzere üç sene içinde yoğun bir 
tempoda çalışarak hedeflerimizi bir bir gerçekleştirdik. Haziran 
2019 tarihinden itibaren Bakanlık merkez bina, ek binaları ve 
81 il müdürlüğü, yurt müdürlükleri ve gençlik merkezleri ile 
fiber altyapı kullanılarak bağlantılar sağlandı, ilçe müdürlükleri 
ve spor tesislerinde ise ‘EcoVPN’ altyapısıyla merkeze erişimleri 
gerçekleştirildi. Böylece İl Müdürlükleri, İlçe Müdürlükleri, Yurt 
Müdürlükleri, Gençlik Merkezleri ve spor tesislerinde merkezi 
yapıda Bakanlık veri merkezine bağlanarak güvenli bir biçimde 
tek bir merkezden internete ve merkezdeki uygulamalara 
erişimi sağlama çalışmaları başlatıldı ve tamamlandı. 
Veritabanından güvenlik cihazlarımıza, karar destek 
sistemlerimize, ağ altyapımıza, sistem cihazlarımıza kadar 
tüm bileşenlerimiz birbirinden farklı ürünlerden oluşuyordu.” 
“Arkadaşlarımızla beraber öncelikle bir yol haritası belirledik” 
ifadesini kullanan Semizoğlu, konuşmasını şöyle sürdürdü: 
“Dedik ki; biz öncelikle birleşmeyi bir bütün olarak düşünelim. 
Bu birleştirmede seçilecek ürünlerin önceliği; kullanım 
amaçlarına ne kadar hizmet ettikleri, bize sağlayacakları maliyet 
avantajı ile elbette yerli olup olmadıkları odağında gerçekleşti.  
Bu odakta yerli ürünlere yöneliş sağlayabilmek temel 
amaçlardan bir tanesiydi. Bu üç senenin sonunda öncelikle 
geldiğimiz nokta itibarıyla bu entegrasyonu sağladık. Ama 
biz yetişmeye çalıştığımız hedeflere ne zaman ulaştık desek, 
biliyoruz ki o hedefler çok daha ileri taşınmış. Hem teknoloji 
olarak taşınmış hem de kullanıcılarımız ve paydaşlarımız 
tarafından taşınmış. Bu da gösteriyor ki bilişim süreçleri yerinde 

Yerli-yabancı üreticilerimizle 
bir bilişim ailesiyiz

‘Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığı Dijital Türkiye 
Vizyonu’ başlığındaki ‘Dijital Türkiye Yuvarlak Masa Toplantısı’nda; 
Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanı Dr. İbrahim Semizoğlu, 
“Bizden olan, bizim olan her şey güven veriyor. Projelerimizin devamlılığını 
sağlamamız daha kolay oluyor. Sektörden beklentimiz; devamlılık. Bugün bu 
masada yer alan paydaşlarımızın kurumsal yapıya sahip şirketler olduğunu ve 
sektörde devamlılık arz ettiklerini görüyoruz. Öyle olunca da bizim size 
yaklaşımımız daha güvenli oluyor. Çünkü önemli olan sürekliliktir” 
değerlendirmesini yaptı.

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanı  
Dr. İbrahim Semizoğlu 
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durmayan canlı süreçlere dönüşüyor 
ve hedeflere ulaşmak için bitmeyen bir 
yarışa giriyorsunuz.” Semizoğlu, salondaki 
katılımcılara seslenerek “Bu noktada 
çoğu zaman sizlerle ve diğer özel sektör 
temsilcileri ile çalıştık. Arkadaşlarımız bu 
faaliyetleri yerine getirmek için çalışırken 
sizlerden de destek aldık” dedi.

“Yazılım ve donanımlarımızın gelişimini 
vatandaşlarımızın bizden beklentilerini 
sağlamak üzere tasarladık”
Semizoğlu, bir bilişim ekibinin faaliyet 
gösterirken aynı zamanda da yenilikçi 
fikirler geliştirmesinin zorlayıcı olduğuna 
dikkat çekerek “Ar-Ge yapabilecek 
zamanımız da kısıtlı. Peki biz bu açığımızı 
nasıl kapattık? Açılışta belirttiğim gibi 
genel olarak biz bilişim ekosistemini; 
Kurum çalışanlarımızla, taşeronlarımızla, 
özel sektör temsilcilerimizle, yerli-yabancı 
üreticilerimizle, bir aile olarak gördük. Bu 
ailenin bir ferdi olmaktan da mutluyuz. 
Gençlik ve Spor Bakanlığının üç temel 
çatısı var: Bunlardan ilki ‘gençlik’, ikincisi 
‘spor’ ve üçüncüsü de ‘gönüllülük’. 
Bu çerçevede sayın Bakanımız Dr. 
Mehmet Muharrem Kasapoğlu’nun 
belirlediği strateji doğrultusunda sunulan 
hizmetlerin dijitalleşmesine odaklandık. 
Bununla beraber Sayın Bakanımız Dr. 
Mehmet Muharrem Kasapoğlu’nun 
hedefleri doğrultusunda devletine, 
milletine, vatandaşına, insana, dünya 
değerlerine karşı koruyucu ve saygılı 
bir gençlik için bakanlık çalışmalarımızı 
dijitalleştiriyoruz. Bu çerçevede yazılım 
ve donanımlarımızı da bu yönde hizmet 
vermek, vatandaşlarımızın bizden 
beklediği beklentileri ve hayatlarını 
kolaylaştırmalarını sağlamak üzerine 
tasarladık” açıklamasını yaptı. “Bütün 
bilişim sistemlerinin birbiriyle entegre ve 
konuşur olmasını hedefledik” ifadesini 
kullanan Semizoğlu, “Konuşmamın 
akabinde mesai arkadaşlarım 
faaliyetlerimizi ve tecrübelerimizi 

sizlerle paylaşacaklar. Anlatacaklarımız 
ışığında yeni çalışmaları, yeni projeleri 
hep beraber üretebilmek, desteğinizle 
yeni hedeflere yürümek isteriz” 
değerlendirmesinde bulundu.

Yönetilen büyük veri akışının güvenliği 
de çok önemli
“Sayın Bakanımız Dr. Mehmet Muharrem 
Kasapoğlu kurum içi ve dışı çok yönlü 
ve çok kanallı iletişimin üzerinde önemle 
durmakta. Bu doğrultuda yapılan 
çalışmalarla Gençlik ve Spor Bakanlığı 
olarak 2000’nin üzerinde yurt binası, 
5 bin civarında spor tesisi, 420 gençlik 
merkezi 342 genç ofis, 33 gençlik kampı, 
25 olimpik sporcu hazırlık merkezi, 49 
sporcu eğitim merkezi olmak üzere 
yaklaşık 10 bine yakın lokasyonda 
iletişim altyapısına ulaştık” açıklamasını 
yapan Dr. İbrahim Semizoğlu, “81 il, 750 
ilçenin neredeyse tamamında birden 
fazla noktada varız” ifadesini kullandı. 
Semizoğlu, konuşmasını şöyle sürdürdü: 
“Bu iletişim altyapısını etkin, hızlı ve 
sürekli yönetebilmek için artık birtakım 
riskleri bizim uç noktamıza (edge) 
teslim etmemiz, devretmemiz, buraları 
daha akıllı hale getirmemiz gerekiyor. 
Sistemlerimiz üzerinden yaklaşık 1 milyon 
kullanıcımız internete çıkış yapmakta. 
Çok ciddi bir veri akışını yönetiyoruz. 
Bunların güvenliği de tabii ki çok önemli. 
Siber güvenlik üzerine birlikte çalıştığımız 
özel sektör temsilcilerimiz var. Bu konuda 
yapılabilecek her türlü yeniliğe, her türlü 
teknolojik girişime hep beraber açığız.”

“Bugün bir şey alırken yeni teknolojilere 
evrilecek şekilde yeniden yapılanmamız 
gerekiyor”
Semizoğlu, iki tane veri merkezleri 
olduğunu belirterek “Bakanlığımız merkez 
binasında yer alan veri merkezimiz ile 
Söğütözü binamızda bulunan felaket 
kurtarma merkezi olarak yapılandırılan 
veri merkezi arasındaki veri eşitlemesi; 

paylaşımsız, güvenli ve fiber optik 
hatlardan anlık olarak sağlanmakta. 
Bakanlık binamızda bulunan veri 
merkezimiz kurulduğunda Türkiye’nin 
en gelişmiş sistem odasıydı; toplam disk 
alanı büyüklüğü olarak, 2 petabayta 
yakın büyüklükteydi. Gençlik ve Spor 
Bakanlığı için yapılmış bir alan olmasına 
rağmen neredeyse bütün devletin 
yükünü çekebilecek nitelikte sistem 
odasıydı” dedi. “Ama şimdi ilave kapasite 
artırmalarımıza rağmen orta halli bir 
seviyede devam edebiliyoruz” ifadesini 
kullanan Semizoğlu, şu noktalara dikkat 
çekti: “Teknoloji çok hızlı evrimleşiyor, 
çok hızlı ilerliyor. Yaptığınız hiçbir 
şey de ertesi gün sizin ihtiyaçlarınızı 
karşılayamıyor. Bu çerçevede de biz 
kaynaklarımızın paylaşılmasında, 
kullandığımız teknolojilerin sizlere 
bildirilmesinde bir sıkıntı görmüyoruz. 
Yeni teknolojilere yönelmemizde 
yapacağımız tercihler çok önemli. Bugün 
aldığınız bir şeyin devlette en az 3-5 
yıl kullanılabilir olması gerekmekte. 
Biz bugün bir yatırım yaparken yeni 
teknolojilere evrilecek şekilde yeniden 
yapılanmaya önem veriyoruz. Burada 
yine sistem ve yazılım ekibimizle, 
bütün buradaki paydaşlarımızın birlikte 
çalışmasını istiyoruz.” Semizoğlu, şunları 
kaydetti:  “Avrupa’nın gençlere sunulan 
en büyük kablosuz internet hizmeti 
olan GSB WIFI projesi de Bakanlığımız 
uhdesinde yürütülmekte. Bakanlığımız 
Merkez Binası ve Ek Hizmet Binaları 
tarafından kullanılan, Kurum içi ve Kurum 
dışı telefon görüşmelerini merkezi yapıda 
sağlayan, IP tabanlı Merkezi Santral 
Sistemi (Sanal Santral) ve bununla birlikte 
temin edilen Sesli Karşılama Sistemi 
kuruldu. Ayrıca Bakanlık merkezimiz ile 9 
hizmet binası telefon hizmetleri 3000’e 
yakın kullanıcı sanal santral teknolojisiyle 
bütünlük içerisinde sürdürülmekte. 
Veritabanı yönetim süreçlerinde 
kullanmaya başladığımız PostgreSQL açık 
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kaynak kodlu veritabanı yönetim sistemi 
Cumhurbaşkanlığı Dijital Dönüşüm 
Ofisi’nce kamusal alanda bir başarı 
hikayesi olarak anlatılıyor. Bu konuda da 
belli bir tecrübemiz var ama fark ettiğimiz 
bir nokta var ki, açık kaynak kodlu her 
şey sizin için avantaj olmuyor. Çünkü 
çok ciddi oranda veriyi yönetiyorsanız ve 
hizmet veriyorsanız açık kaynak kodlu bir 
ürün de diğerlerinde olduğu gibi lisans 
ücretleri kadar size maliyet çıkarabiliyor. 
Bu konuda da tecrübelerimizi sizlerle 
paylaşabiliriz. Sizin bu alanda bize 
getirebileceğiniz, buraya katkı verecek 
her türlü ürüne de talibiz.” 

“Bu kadar dijitalleştiğinizde arkasında 
e-Arşiviniz olmalı”
“Bakanımız Sayın Dr. Mehmet 
Muharrem Kasapoğlu’nun iş 
süreçlerinin dijitalleşmesine yönelik 
talimatlarının bir sonucu olarak Türksat 
elektronik belge yönetim sistemi 
olan Belgenet’i Türkiye’de en yaygın 
kullanan Bakanlığız” ifadesini kullanan 
Semizoğlu, konuşmasını şöyle sürdürdü: 
“Neredeyse 5 bine yakın uç noktada 
Belgenet kullanıcımız var. ‘Dilekçe Sıfır’ 
projemiz ile Bakanlığımıza hiçbir şekilde 
fiziki belge kabul edilmeyecek. Bütün 
başvurular e-Devlet üzerinden yapılabilir 
hale gelecek. Mevzuatın zorunlu fiziki 
imza şartı aradığı belgeleri projeye dahil 
edemiyoruz. Ama bunun dışında kalan 
tüm belgeleri; yurt başvurusundan 
izne, Gençlik ve Spor Bakanlığından 
alacağınız proje desteğine veya bilginizi 
güncellemeye kadar hangi evrak aklınıza 
geliyorsa hâlihazırda e-Devletten girip 
düzenleyip bize iletebiliyorsunuz. Buna 
rağmen Bakanlığımız binasına gelen 
vatandaşların da danışma bölümümüzde 
bizzat kendisinin e-Devlet üzerinden 
işlem yapmasını sağlıyoruz. Bu belki 
de tüm kamu kurumları içerisinde ilk 
defa olacak.” Semizoğlu, “Bu kadar 
dijitalleştiğinizde arkasında e-Arşiviniz 

olması gerekiyor” diyerek “Bununla 
da ilgili çalışmalarımız var, devam 
ediyoruz. Belgelerin arşivlenmesi de 
önemli bir konu bizim açımızdan. Çünkü 
kredi, burs, spor lisans, federasyonlar 
ve kulüpler derken belki milyonlarca 
evrağımız var. Bunun nasıl dijitalize 
edilebileceği, arandığında nasıl kolay 
bir şekilde bulunabileceği konusu ile 
ilgili de sizlerden gelecek yeni fikirlere 
açığız. Tesis Elektronik Geçiş Sistemimiz, 
kamusal alanda Türkiye Cumhuriyeti 
kimlik kartı fonksiyonlarını kullanan 
ilk projelerden biridir. Şu anda bütün 
vatandaşlarımız tesislerimize mobil 
uygulamalarımızdan üretebilecekleri 
QR kod ile ya da TC kimlik kartlarıyla 
da giriş çıkış yapabilirler. Biz böylelikle 
tesislerimize kaç kişinin girdiğini, 
tesis yoğunluğunu, tesis faaliyet 
verimliliğimizi belirleyebiliyoruz. Bakanlık 
planlamalarımızı bu verilerden elde edilen 
çıktılarla yapıyoruz” açıklamasını yaptı.

“Yapay zekâ projelerine sonuna kadar 
açığız”
Konuşmasında kredi ve burs başvuruları 
konusuna da değinen Dr. İbrahim 
Semizoğlu, şu detayları paylaştı: “Yaklaşık 
800 bin öğrencimiz var. Özellikle 
yurt, kredi-burs başvuru süreçlerinde 
başvurularla ilgili 12 kamu kurumundan 
bir hafta içinde 50 milyona yakın çevrim 
içi sorgu yapıyoruz. Bu süreci insan eli 
değmeden gerçekleştiriyoruz. Kredi-
burs ve yurt için değerlendirmelerimizde 
otomatik olarak gerçekleşiyor. 
Burada çok ciddi bir veri akışımız var. 
Veri işlemlerinin tamamı ulusal ve 
uluslararası bilgi güvenliği ile veri koruma 
standartlarına uygun olarak yapılıyor. 
Çok sıkı denetlenen bir sistemimiz var. 
Bu aşamada önemli bir noktada yapay 
zekâ teknolojisi kullanımıdır. Bizim yapay 
zekâ projesi olarak başladığımız her proje 
günün sonunda karar destek ve iş zekâsı 
yöntemleri ile tamamlanıyor. Bu açıdan 

bakıldığında yapay zekâ teknolojilerini 
kullanmadığımızı fark ediyoruz. Sizlerin 
yapay zekâ teknolojisi kullanan inovatif 
projelerinize sonuna kadar açığız. Biz 
yapay zekâ teknolojisinde bir noktaya 
ulaşabileceksek bunun çabasını da 
verelim istiyoruz.” Semizoğlu, “Sayın 
Bakanımız Dr. Mehmet Muharrem 
Kasapoğlu, güncel bilişim teknolojilerinin 
bilinirliğinin yaygınlaştırılmasında ve 
bu farkındalığın gençlere aktarılması 
hususu üzerinde önemle durmakta. 
Bu doğrultuda Türksat ile bir çalışma 
başlatıyoruz. Türksat; yapay zekânın, 
makine öğrenmesinin ne olduğunu, 
Türkiye’de ve dünyada öne çıkmış 
projeleri, genel müdürlüklerimize, 
uzmanlarına ve yöneticilerine anlatacak. 
Gayemiz bu çalışmalardan yenilikçi ve 
yaratıcı yapay zekâ projeleri çıkarmak” 
dedi.

Ülkemizin değeri olan her şey güven 
veriyor
“Sayın Bakanımız Dr. Mehmet Muharrem 
Kasapoğlu, bizlere her zaman Bakanlık 
tesislerinden gençlerin gönül rahatlığıyla 
yararlanmalarına yönelik her türlü 
tedbirin alınmasını vurgulamakta. Bu 
doğrultuda Aselsannet ile başlattığımız 
projeyle yurtlarımızdaki güvenlik 
kamera sistemlerinin tamamında 
hem yazılımsal hem de donanımsal 
olarak yerli ve milli olarak geliştirilen 
ürünleri kullandık” ifadesini kullanan 
Semizoğlu, konuşmasını şöyle sürdürdü: 
“Maalesef bu bileşenler içerisinde hâlen 
üretemediğimiz ürünler de mevcut. 
Aselsannet ile yürüttüğümüz bu proje; 
üretemediğimiz bileşenlerin üretimi ve 
hâlihazırda öz kaynaklarımız ile üretilen 
yerli ve milli ürünlerimizin geliştirilmesi 
açısından önemli. Bu ve bunun gibi 
projeler; üretimimizin artmasını ve 
gelişmesini sağlayarak inovatif diğer 
projelere ilham veriyor. Daha önce 
belirttiğim gibi tüm projelerimizde 
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hedefimiz ve sektörden beklentimiz; 
devamlılık. Biz beraber çalıştığımız 
paydaşlarımızın kurumsal yapısına ve 
sürekliliklerine güveniyoruz. Satın alma 
süreçlerimizde devamlılığına inandığımız 
ve gelişeceğine güvendiğimiz ürünleri 
tercih ediyoruz. Yarın kullanamayacağımız 
veya teknolojik gelişim sağlayamayacak 
ve beklentilerimizin karşılığını 
veremeyecek ürünleri tercih etmiyoruz. 
Önceliklerimizden bir tanesi de; sosyal 
sorumluluk projeleri. Biz bu tür projelerle 
ilgili çalışmalara hep açığız. Gençlerimize 
sunmak istediğiniz her türlü eğitim 
programlarınızı Gencizbiz uygulamamız 
üzerinden duyurabiliriz. Eğitim 
platformlarınızın yaygınlaştırılmasına 
ve kullananılmasına katkı sağlayabiliriz. 
Önemli bir diğer hususa da değinecek 
olursak, Konya 2021 İslami Dayanışma 
Oyunları’nın dijital altyapısının tamamının 
yerli ve milli öz kaynaklarımız ve insan 
gücümüz ile gerçekleştirilmiş olmasıdır. 
Üstelik benzer organizasyonların 
bütçesinden çok daha küçük bütçelerle 
tamamlanan çalışma yurt içinde ve yurt 
dışında bundan sonra yapılacak benzer 
ve daha büyük tüm organizasyonlar 
için referans oldu. Konya 2021 İslami 
Dayanışma Oyunları’nda 51 branşta 5 
bine yakın sporcu müsabık oldu ve bu 
müsabakalar 10 gün boyunca TRT’den 
tüm dünyaya canlı olarak yayınlandı. 
Skorlanma, enerji ve internet altyapısı, 
kablolamadan veri güvenliğine kadar 
bütün süreçler Bakanlığımızın öz 
kaynaklarıyla yapıldı. Bu çerçevede 
paydaşlarımız Türk Telekom, Aselsannet 
ve TRT’ye teşekkür ederiz. Bu 
organizasyondan elde ettiğimiz 
‘nasıl yapılır/know how’ ile 
akla gelebilecek en büyük spor 
organizasyonlarına talibiz.”

Spor Bilgi Sistemi ülkedeki sporu 
yönetmek açısından önemli bir marka
Dr. İbrahim Semizoğlu, “Bilgi sistemlerini 

de markalaştıralım” diyerek katılımcılara 
şöyle seslendi: “Sizlerle birlikte 
bu ürünleri ülke dışına taşıyalım, 
yaygınlaştıralım. Bunların hepsine varız. 
Spor Bilgi Sistemi’nde 300 bin antrenör, 
21 bin spor kulübü, 12 milyon sporcu yer 
alıyor. Yaptığımız protokollerle de tüm 
verilerin bilgi akışı buradan sağlanıyor. 
Spor Bilgi Sistemi sporu veri temelli 
yönetmek açısından önemli bir marka. 
Burada da yine önereceğiniz projelere 
açığız. Spor Bilgi Sisteminin ve doğrudan 
ülke sporunun geliştirilmesi için sizlerden 
gelecek her türlü yenilikçi projelere 
açığız.” 

“Yazılımlarımız birbirleriyle entegre tek 
bir proje gibi çalışıyor”
“Kurumların; ‘insan, para ve bina’ olmak 
üzere 3 sac ayağı bulunmakta; bunları 
veri temelli yönettiğinizde kurumsal 
verimliliğininiz ve yönetim kapasiteniz en 
üst seviyeye çıkıyor” ifadesini kullanan 
Semizoğlu, “Bu üç temel bileşeni 
yönettiğimiz ERP yazılımlarımız var. Bu 
kurumsal yazılımlardaki tecrübemizi 
paylaşmaya da hazırız. İnsanı, binayı ve 
parayı yönetebiliyorsanız zaten her şeyi 
yönetebiliyorsunuz” değerlendirmesini 
yaptı. Semizoğlu, konuşmasını şöyle 
sürdürdü: “Buradan eğitim yönetim 
sistemine geçiyorum. Bakanlığımız 
kurumsal çatısı altında en değerli 
başlık eğitim. Sadece yüz yüze değil 
paydaşımızla beraber geliştirdiğimiz 
uzaktan eğitim platformumuz ile 
Bakanlığımız her kanaldan eğitim 
faaliyetlerini yürütmekte. Uzaktan 
eğitim platformumuzu eğitim yönetim 
sistemimizin en önemli bileşeni haline 
getirerek gençlerimizin ve sporcularımızın 
çevrim içi ve çevrim dışı eğitimleri 
takip edebilecekleri bir eğitim portali 
oluşturduk. Bu portal hem uzaktan eğitim 
sistemiyle hem de tüm yazılımlarıyla 
yerli ve milli bir ürün olarak tüm 
paydaşlarımıza hizmet etmekte. Eğitim 

portalinden gençlerimiz ve sporcularımız 
Gençlik ve Spor Bakanlığımızın tüm 
faaliyetlerine katılım sağlayabilirler. 
Siz ve temsil ettiğiniz değerli bilişim 
sektöründen; bu portalin yayınlaştırılması 
ve geliştirilmesi konusunda yenilikçi 
fikirler ve projeler bekliyoruz. Kısmet olur 
da gelecek sene tekrar değerlendirme 
toplantısı yapabilirsek bugünkü 
toplantının çıktılarının uygulamalarını o 
toplantıda göreceğimize inanıyoruz.”

“Yerli ve milli ürünlerimiz çok 
kıymetli”
“Bu sene Bakanlık olarak ilk kez 
düzenlediğimiz ‘Gençlik Bilişim 
Festivali’ne; 500 mühendislik 
öğrencimizle 12 oturumda 50’den 
fazla üst düzey konuşmacı katıldı” 
bilgisini veren Semizoğlu, “Türkiye’nin 
her yerinden gelmiş 500 mühendislik 
öğrencimiz buradan ayrılırken Türkiye 
Cumhuriyetinin Kamu Kurumlarının, 
iştiraklerinin ve yerli-milli özel 
sektörümüzün bilişim alanındaki vermiş 
oldukları hizmetlerle birlikte nasıl bir 
altyapıya sahip olduğunu öğrenerek 
gittiler. Bu festival ile ülkemizin yerli 
ve milli öz kaynaklarıyla dijitalleşme 
başlığı altında dünyanın önde gelen 
ülkelerinden biri olduğunu gençlerimize 
gösterdik. Katılımcı gençler ile 
yurtlarda ve gençlik merkezlerimizde 
karşılaştığımızda ülkemizin bilişim 
vizyonunun aktarılmasında gönüllü elçiler 
olduklarını gördük” dedi. Dr. İbrahim 
Semizoğlu, “Yerli ve milli ürünlerimiz çok 
kıymetli” ifadesini kullanarak şu noktalara 
dikkat çekti: “Ancak dış paydaşlarımızı da 
ayırmıyoruz. Çünkü bilişim sektörü için 
artık sınır kalmadı. Bizim ürünlerimiz de 
diğer küresel ürünlerle entegre olarak 
yurt içi ve yurt dışında kullanılarak 
yaygınlaşmakta. Burada hassasiyetle 
üzerinde durduğumuz konu; güvenirlilik 
ve devamlılık. Ancak diğer taraftan 
hizmetlerimizin sürekliliği açısından 
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herhangi bir dijital bağımlılıkla kısıtlanmak 
istemiyoruz. Bilişim stratejimizi bu 
bağlama göre kurguluyoruz.”

“Bugün mobil cihazlarda yoksanız, 
paydaşlarınıza ulaşamıyorsunuz”
Semizoğlu, Gencizbiz, Sporcuyuzbiz, 
Gönüllüyüzbiz ve GSBAVM projelerinin 
önemine dikkat çekerek “Son bir 
ay içerisinde bir şekilde bizim veri 
merkezimizde, veritabanında harekette 
bulunan 8.5 milyon vatandaşımız var. 
Bu 8.5 milyon kişinin en az 5 milyonu 
uygulamalarımızı kullanmaya namzet. 
Biz şuna inanıyoruz: Bakanlığımızın 
faaliyetlerinin gençlerimize, 
sporcularımıza ve tüm kamuya 
ulaşabilmesi için cep telefonlarında ve 
tabletlerinde uygulamalarımızın yüklü 
olması gerekiyor. Eğer mobil cihazlarda 
uygulama olarak yer almamışsanız 
bireylerin paydaşı ve hizmet vereni 
olamıyorsunuz. Bu dört uygulama bizim 
için çok önemli. Uygulamalarımızın 
teknolojik olarak nasıl geliştirilebileceğini, 
altına nelerin eklenebileceğini sizlerin 
öngörüsü ve tecrübesine bırakıyorum. 
Bütün bu sistemlerde aldığımız 
verileri inanılmaz derecede kıymetli 
görüyoruz. Bu verileri karar destek 
ekibimizle bir kuyumcunun değerli 
bir madeni işlemesindeki titizlikte 
işliyoruz. Bu noktada konuyu Gençlik 
ve Spor Bakanlığı ailesinin bir ferdi 
olarak spordan bir örnek ile izah etmek 
istiyorum: Ben karar destek ekibimizi 
takım sporlarımızdaki libero mevkisi ile 
eşleştiriyorum. Bu mevkide görev alan 
sporcunun sorumluluğu savunmanın 
arkasında süpürücü olarak savunma 
güvenliğini sağlarken yeni bir atağın 
başlangıcını yapmaktır. Karar destek 
birimlerimiz de tıpkı liberolar gibi verileri 
analiz ederek sistemde neyin yanlış 
gittiğini, hangi verinin yanlış işlendiğini ya 
da neyin hızının yavaş olduğunu, nerede 
tıkandığınızı tespit edebilir. Ve yine 

bir libero gibi daha sonra yapacağınız 
her bir çalışmanın etkin ve verimli olan 
veri setlerini sağlar. 2014 yılından beri 
bu çerçevede işleyen bir karar destek 
birimimiz var ve bizim için çok önemli. Bu 
yapının üzerine inşa edilecek her türlü 
yapay zekâya, arttırılmış gerçeklik, blok 
zinciri ve benzeri popüler inovatif projeye 
açığız. Mutlaka sizlerin tecrübelerinde 
başarılı örnekler vardır. Bunları 
bizlere aktarmanızı bekliyoruz. Bilişim 
ailesi olarak sizlerle güçlüyüz, güçlü 
olduğumuzu hissediyoruz” açıklamasında 
bulundu. 

Eşitlik ilkesi çok önemli
“Bizim için öncelik şu; projelerimizin 
analiz, hazırlık ve tasarım aşamalarında 
paylaşlarımızla çalışıyoruz” vurgusunu 
yapan Dr. İbrahim Semizoğlu, şu detayları 
paylaştı: “Bu paydaşlarımız; hâlihazırda 
beraber çalıştığımız ve güvendiğimiz 
sizlersiniz. Ancak projenin satın alma 
boyutu var ise bu aşamada herkese 
açığız. Eşitlik ilkesi bizim için çok 
önemli. Bu aşamadan sonra projenin 
yürütülmesinde istişare ettiğimiz 
paydaşımıza bizim bir birimimiz gibi 
rol veriyoruz. Önemli bir kabiliyetimiz 
de; sorunlarımızı önce kendi içimizde 
çözmeye çalışmamız. Bu yöntemle 
paydaşlarımıza daha az yük olarak 
zamanlarını gelişme ve güncellemeler 
için harcamalarını sağlıyoruz. 
Hepimizin zamanı kıymetli. Bizimle 
çalışırken dezavantajlarınızı, 
risklerinizi küçültüp maliyetlerinizi 
azaltabilirsiniz.” 

Gençlik ve Spor Bakanlığı veri ile 
yönetiliyor
Semizoğlu, “Bakanımız Sayın Dr. 
Mehmet Muharrem Kasapoğlu’na 
özellikle bilişim teknolojilerine, veri 
temelli çalışma ve planlama vizyonu 
ile birimimize inancı ve verdiği destek 
için de çok teşekkür ediyoruz” diyerek 

konuşmasını şöyle tamamladı: “2019 
yılının mayıs ayında hâlen yürütmekte 
olduğum Bilgi Işlem Dairesi Başkanlığına 
görevlendirildikten sonra yaptığımız 
ilk toplantıda, Bakanlık faaliyetlerinin 
ve planlamalarının veri temelli olması 
gerektiğini ve asli görevimimizin 
kuracağımız bilişim sistemleriyle veri 
toplama, işleme, analiz ve yönetimi odaklı 
olması gerektiğini vurguladılar. Sayın 
Bakanımızın tüm çalışmalarını veriler 
ışığında planlaması bizim çalışmalarımız 
için en önemli güç kaynağı olmuştur. 
Çünkü idareciniz, veri konusundaki 
öneminizi, değerinizi biliyorsa bilgi 
işlem birimlerinin değeri çok daha 
fazla artıyor. Sorumluluklarınızla 
beraber size olan güven arttığı zaman 
ekibimizin verimliliği ve performansı 
da bir o kadar artıyor. Konya 2021 
İslami Dayanışma Oyunlarındaki bilişim 
başarısı bakanımız Sayın Dr. Mehmet 
Muharrem Kasapoğlu’nun bize güveninin 
ve inancının en güzel örneğidir. Bu 
güven ve inançla ortaya çıkan bilişim 
başarısı, el ele verdiğimizde çok daha 
büyük proje ve organizasyonları 
başarabileceğimizi ve bize güvenenleri 
mahçup etmeyeceğimizin ispatıdır. 
Bilişim projeleri; iş birliğiyle gelişen 
ekip projeleridir. Bu ekibin önemli bir 
parçası da bugün bu toplantıya katılan 
sizlerin temsil ettiği bilişim sektörüdür. 
Sizlerle omuz omuza verdiğimizde çok 
daha güçlü olacağımıza inancımız tamdır. 
Cumhuriyetimizin yeni yüzyılına bakanlık 
olarak güçlü bir başlangıç yapmak, 
teknolojiyi sadece kullanan değil aynı 
zamanda üreten bir bakanlık olma hedefi 
doğrultusunda, ‘dijital yüzyıl’a başta 
bilgi ve iletişim teknolojileri olmak üzere 
teknoloji dünyasında hızlı değişimler 
yaşanırken, Bakanlığımızda da yeni ürün 
ve sistemler geliştirerek gençlerin ve 
vatandaşlarımızın kullanımına sunma 
kararlılığımız, büyük bir ivme kazanarak 
devam edecektir.”



Yönetim Hizmetleri Şubesi olarak bünyelerinde 110 
çalışanlarının bulunduğunu aktaran Gürcan Yaman, “Biz 
şube olarak personel ve tahakkuk işlerini, personel izin, 

rapor, yazışma, arşiv gibi işlemleri yürütmekteyiz. Bütçe ve ihale 
işlemlerini, bununla ilgili kurumumuzun ihtiyacına göre merkezi 
bir alım süreci gerçekleştiriyoruz. Bunları da şirketlerimizin 
destekleri, deneyimleri sayesinde sorunsuz şekilde yürütüyoruz. 
Malzeme alımlarıyla bu malzemelerin taşınır ve kayıt yönetim 
işlemlerini yürütmekteyiz. CİMER üzerinden gelen başvuruları 
cevaplamaktayız” açıklamasını yaptı.

“Biz yaklaşık 300 kişilik bir aileyiz”
Yaman, şubelerinin her zaman çok yoğun olduğuna dikkat 
çekerek “Bizim merkezdeki 110 arkadaşımızla birlikte 81 
ilimizde koordinatör ve bilgi işlem sorumlusu olarak görev yapan 
arkadaşımız var. Hep birlikte Bakanlığımız bilişim iş süreçlerini 
uyum içinde yürütmekteyiz. İl müdürlüklerimizde bulunan 
iletişim altyapısı ve bilişim projeleriyle ilgili çalışmaları birlikte 
yürütmekteyiz. Merkez ve taşra teşkilatının bilgisayar ve çevre 
donanımlarının alım sürecini artık merkezi olarak yönetmekteyiz, 
böylece toplu bilişim malzemesi alımı yapılarak verimlilik, tasarruf, 
güvenlik, teknik destek gibi önemli maddelerde merkezi kontrol 
sağlamış oluyoruz.  Gençlik ve Spor Bakanlığı ailesi olarak güvenilir, 
hızlı, vatandaşa en iyi hizmet sunmak adına çalışmalarımızı 
sürdürmekteyiz” şeklinde konuştu. 

“Merkezi kontrolü  
sağlıyoruz”

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı 
Yönetim Hizmetleri Şube Müdürü 
Gürcan Yaman 

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Yönetim Hizmetleri 
Şube Müdürü Gürcan Yaman personel, izin, rapor, yazışma, arşiv, tahakkuk ve 
bilişim malzemesi alımı gibi yönetimsel işlemleri yürüttüklerini kaydederek 
şubelerinin her zaman çok yoğun olduğunun altını çizdi.

17



DİJİTAL TÜRKİYE -devlet e

18

GSB Veriambarı ile ilgili yaptıkları çalışmaları paylaşan 
Şirin Kahraman Kuş, “Bakanlığımız bünyesindeki farklı 
veritabanlarında (Oracle, MSSQL, PostgreSQL) tutulan 

verilerin; stratejik olarak kullanımını sağlamak, anlamlı veri setleri 
elde etmek ve sonrasında öngörülerde bulunabilmek için farklı 
kaynaklardan ve çok çeşitli şekildeki verileri toplama ve yönetme 
işlemlerini yapmaktayız” dedi. Kuş, “Oracle veritabanı üzerine 
kurulan GSB Veriambarı; Bakanlık iş ve işlemlerinde kullanılan 
sistem verilerinin periyodik olarak aktarıldığı, ardından veri işleme 
yöntemleriyle bu veriler arasında bağlantıların oluşturularak saklandığı, 
merkezi bir veri ambarıdır” ifadesini kullanarak şunları kaydetti: 
“Oracle veritabanı üzerindeki tablolardaki değişiklikler veriambarına 
‘trigger’lar ile diğer ortamlardan da SSIS ETL paketleri ile atılmakta. 
Raporlama aracı olarak Oracle BI programı kullanılarak yurt, akademi, 
personel, yatırım işletmeler, spor raporları yazıldı. Bu raporlar, ilgili 
uygulamalardan yetkiler dahilinde görüntülenmekte.”

GSBBİLGİ’ye yetkili kişiler bilgi.gsb.gov.tr’den veya mobil 
uygulamadan erişilebilmekte
Kuş, “GSBBİLGİ; üst yönetimin karar verme süreçlerine yardımcı 
olacak istatistiki bilgilere kolayca ulaşabilecek, filtreleme yapılabilecek 
web ve mobil uygulaması olan harita tabanlı raporlama ve 
görselleştirme programıdır” açıklamasında bulunarak konuşmasını 
şöyle sürdürdü: “Gençlik ve Spor Bakanlığı veri sistemlerinde tutulan 
verilerden elde edilen sayısal verilerin yer aldığı GSBBİLGİ sistemine 
yetkili kişiler bilgi.gsb.gov.tr web adresinden veya mobil uygulamadan 
erişilebilmekte.” Sistemin merkez ve taşrada üst yönetim tarafından 
aktif olarak kullanıldığına dikkat çeken Kuş, yurt başvuru, 
değerlendirme ve yerleştirme çalışmaları sırasında anlık verinin 
takibinin yapıldığını belirtti. Şirin Kahraman Kuş, şunları kaydetti: 
“GSBBİLGİ ekranlarında Bakanlık birimlerimizin sayısal verileri şu 
başlıklar altında yer alıyor: Yurt sayısı, yurt kapasitesi, yurtta barınan 
öğrenci sayısı, kredi/burs alan öğrenci sayısı, yurtlardaki eğitimlere 
katılan öğrenci sayısı, Bakanlıkta görev yapan memur sayısı, sözleşmeli 
personel sayısı, gençlik merkezi sayısı, gençlik kampları sayısı, gençlik 
merkezleri üye sayısı, gençlik merkezlerindeki faaliyet sayısı, Bakanlık 
gayrimenkul ve tesis sayısı, yatırım, bakım ve onarım proje sayısı. 
Tüm bu sayısal veriler ‘Genel Bilgiler’ başlığı altında bulunmakta. 
Ayrıca yurt, kredi, personel, yatırım ve işletmeler, gençlik, spor ile ilgili 
istatistiki bilgiler ilgili genel müdürlüklerce görüntülenebilmekte.”

Her il kendi performansını, il karnesi ekranlarından 
görüntüleyebiliyor
İl Performans Karnesi hakkında da bilgi veren Kuş, “Bakanlığımıza 
bağlı il müdürlüklerinin performanslarının değerlendirilebileceği 
il karnesi ekranları GSBBİLGİ’de yer alıyor” açıklamasını yaptı. 
Kuş, buradaki performans kriterlerinin ilgili genel müdürlüklerce 
belirlendiğine dikkat çekerek “Her il kendi performansını söz 
konusu ekranlardan görüntüleyebilmekte. Performanslar; gençlik 
hizmetleri, spor hizmetleri, kredi ve yurtlar, eğitim araştırma ve 
koordinasyon genel müdürlüklerince belirlendi. Her il; gençlik, 
spor, yurt, eak ve genel puanını görebildiği gibi her bir kritere göre 
de puanını ve Türkiye ortalamasının altında veya üzerinde olup 
olmadığını da görebilmekte” dedi.

GSBBİLGİ, merkez ve taşrada   
üst yönetim tarafından aktif olarak 
kullanılıyor

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Karar Destek Şube 
Müdürü Şirin Kahraman Kuş, üst yönetimin karar verme süreçlerine yardımcı 
olacak, istatistiki bilgilere kolayca ulaşılabilecek filtreleme yapılabilen web 
ve mobil uygulamalar hakkında bilgi verdi.

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı 
Karar Destek Şube Müdürü 
Şirin Kahraman Kuş
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Bilgi İşlem Dairesi Veritabanı Yönetim Sistemleri 
Şubesi olarak Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem 
Dairesi ve KYK Bilgi Teknolojileri Dairesi birimlerinin 

birleştirilmesinden sonra gerçekleştirdikleri pek çok proje 
bulunduğunu dile getiren Kubilay Tanyeri, konuşmasını 
şöyle sürdürdü: “Bunların ilki ve en önemlilerinden birisi; 
KYK Söğütözü yerleşkesi Sistem Odasında bulunan ve 
hâlihazırda çalışan ‘Kredi, Yurt ve Kurumsal’ yazılımlarımızın 
kullanıldığı Oracle Exadata veritabanı makinesinin, 
Söğütözü yerleşkemizden alınarak GSB Veri Merkezine 
herhangi bir kesintiye sebebiyet vermeden taşınması 
işinin gerçekleştirilmesi oldu. Bakanlığımız Bilgi İşlem 
Dairesi Başkanlığı ile Yüksek Öğrenim Kredi Yurtlar Genel 
Müdürlüğünde yer alan Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığı’nın 
birleşmesiyle gerçekleşen merkezileşme yapısıyla ortak 
kullanılan tabloların da merkezileştirilme ve birleştirme 
işlemleri ivme kazandı.

Bunlarla birlikte Gençlik ve Spor Bakanlığı Veri Merkezine 
taşınan Oracle Exadata makinesinde çalışan KYKDB, 
GSBDB ve KYKWH’ın FKM’nin (Felaket Kurtarma Merkezi) 
Söğütözü lokasyonunda bulunan KYK Sistem Odasına 
kurulumları gerçekleştirildi ve aktif hale getirildi. Bu sayede 
Bakanlığımız veri merkezinden farklı bir lokasyon olan 
Söğütözü yerleşkemizde bulunan sistem odamızda anlık veri 
yedekliliği sağlandı.” Tanyeri, “Bakanlık Bilgi İşlem Dairesi 
Başkanlığı bünyesinde var olan Microsoft SQL Server 
veritabanlarıyla ilgili konsolidasyon çalışmaları yapıldı, güncel 
teknolojiler kullanılarak ‘SQL Server Always On’ yapısına 
geçiş sağlandı” bilgisini vererek ‘Always On’ yapısıyla birlikte 
veritabanı sistemlerine kesintisiz ve yedekli mimaride çalışma 
olanağı kazandırıldığının altını çizdi.

“Veritabanlarımızda ve 
uygulamalarımızda performans 
arttırımı sağlıyoruz”

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Veritabanı Yönetim 
Sistemleri Şube Müdürü Kubilay Tanyeri, “Bakanlığımız Bilgi İşlem Dairesi 
Başkanlığı ile Yüksek Öğrenim Kredi Yurtlar Genel Müdürlüğünde yer alan 
Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığı’nın birleşmesiyle gerçekleşen merkezileşme 
yapısıyla ortak kullanılan tabloların da merkezileştirilme ve birleştirme 
işlemleri ivme kazandı” açıklamasını yaptı.

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı 
Veritabanı Yönetim Sistemleri Şube Müdürü
Kubilay Tanyeri
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‘Gençlik’ veritabanımız açık kaynak 
kodlu PostgreSQL veritabanına taşındı
“Gerçekleştirdiğimiz bir başarı hikayesi 
de; ‘Açık Kaynak Kodlu Veritabanı 
Yönetim Sistemine Geçiş Projesi’dir 
(PostgreSQL)” ifadesini kullanan Tanyeri, 
“Gençlik ve spor yazılımlarının ürettiği 
verilerin Microsoft SQL, ‘Kredi, Yurt 
ve Kurumsal’ yazılımlarının ürettiği 
verilerin ise Oracle veritabanı yönetim 
yazılımlarında bulunması sebebiyle 
veritabanı yönetim yazımlarının 
maliyetlerini düşürmek, esneklik ve 
güvenliğini sağlamak, performansını 
artırmak, firma bağımlılığına son vermek 
üzere Türksat ve Cumhurbaşkanlığı Dijital 
Dönüşüm Ofisi desteğiyle PostgreSQL 
açık kaynak kodlu veritabanı yönetim 
yazılımına geçiş çalışmaları başlatıldı” 
açıklamasını yaptı. Tanyeri, şu noktalara 
dikkat çekti: “İlk etapta MSSQL üzerinde 
bulunan ‘Gençlik’ veritabanımız açık 
kaynak kodlu PostgreSQL veritabanına 
taşındı ve gençlik yazılımlarımız da 
Postgre veritabanında uyumlu çalışacak 
şekilde revize edilerek devreye 
alındı. Bu bağlamda Bakanlığımız 
bünyesinde hâlihazırda PostgreSQL-
MSSQL ve Oracle veritabanları 
hizmet veriyor ve yönetimleri aktif 

bir şekilde devam ettiriliyor. Bakanlık 
‘cluster’ veritabanlarıyla Belgenet 
veritabanının güvenliğine yönelik 
‘loglama’ ve bloklama ürünleri (Oracle 
Audit Vault ve IBM Guardium) devreye 
alındı ve bu kapsamda uygulama ve 
veritabanı üzerinde yapılan işlemlerin 
kayıt altına alınması sağlandı. Alınan 
bu kayıtlar, uygulama geliştiricilere 
ait ‘data manipulation’ ve ‘data 
definition’ işlemleriyle birlikte ‘logon’ 
işlemlerini kapsamakta. Bu sayede 
veritabanlarımızda yapılan DML ve DDL 
işlemleri anlık olarak ‘loglanıp’ işlem 
güvenliği sağlandı.”

‘Ulusal Veri Envanteri ve Kamu Veri 
Sözlüğü Çalışması’ daha geniş alana 
yayılarak geliştirildi
Kubilay Tanyeri, “Cumhurbaşkanlığı 
Dijital Dönüşüm Ofisi Başkanlığı 
uhdesinde sürdürülen ‘Ulusal Veri 
Envanteri ve Kamu Veri Sözlüğü 
Çalışması’ çalışmasının 1. Fazı 
kapsamında Bakanlığımız kurumsal 
veri sözlüğüne yönelik standartlara 
uygun kayıtlar oluşturuldu. 2. Faz 
kapsamında oluşturulması planlanan 
kayıtların bilgisi Dijital Dönüşüm 
Ofisine, Başkanlığımız tarafından iletildi” 

açıklamasını yaparak şunları kaydetti: 
“Bununla ilgili geliştirme süreçleri 
devam ettirildi ve Cumhurbaşkanlığı 
Dijital Dönüşüm Ofisi talimatları 
doğrultusunda Veri Sözlüğü çalışmasına 
birimler bazında daha geniş alana 
yayılarak geliştirilmeye devam edildi. 
Bu bağlamda ilgili birimlerdeki yetkili 
kişilere eğitim verilerek Kayıt Kontrol 
Otorite sorumluları sürece dahil edildi.” 
Bu çalışmaların yanı sıra ‘development 
veritabanları’ bulunmayan ‘Production 
veritabanları’na ‘pre-production/
development veritabanları’ kurulumları 
gerçekleştirildiğini belirten Tanyeri, 
“Bu sayade yazılımcı personellerimiz 
‘Test ve Development’ ortamında 
daha esnek bir yazılım geliştirme 
sürecine dahil oldular” dedi. Tanyeri, 
tüm veritabanlarının güncel yamaları 
geçilerek veritabanı yazılımlarının 
açıklıklarının giderilmeye çalışıldığını 
vurgulayarak “Zaman içerisinde 
oldukça büyük veri hacmine ulaşan 
tablolarımızın soğuk verileri arşivlenerek 
arşiv veritabanlarımıza gönderilmekte 
bu sayede veritabanlarımızda ve 
uygulamalarımızda performans 
artırılmaları gerçekleştirilmekte” 
açıklamasını yaptı. 
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Başkanlık olarak, 2015 yılında “Bilgi Güvenliği Yönetim 
Sistemi” çalışmalarının bitirildiğini ve ISO 27001 (TS ISO/
IEC 27001) Bilgi Güvenliği Yönetim Sistemi belgesinin 

alındığını kaydeden Taner Yılmaz, “Bu tarihten itibaren kapsam 
dâhilindeki gerekli olan politikalar, prosedürler ve iç/dış tetkiklerle 
bilgi güvenliği seviyemizi sürekli olarak iyileştirmekteyiz” 
değerlendirmesinde bulundu. Yılmaz, “Yine Cumhurbaşkanlığımızca 
yayımlanan ‘Bilgi ve İletişim Güvenliği Rehberi’ kapsamındaki 
çalışmaların da sonuna gelmiş bulunuyoruz” bilgisini vererek şu 
detayları aktardı: “Ayrıca tüm personele bilgi güvenliği farkındalığını 
artırmak amacıyla eğitimler verilmekte ve belirli aralıklarla 
oltalama simülasyonları yapılmakta. Başkanlığımız, bilgi güvenliği 
açısından oldukça iyi durumda. KVKK uyumluluğu çalışmalarımız 
da tamamlandı ve kişisel veri envanterinde değişiklik olduğunda 
güncellemeler hızlıca yapılmakta.”

2022 sonunda kameralar devreye alınıyor
Yılmaz, Kapalı Devre Kamera Sistemi’nden söz ederek 
“Bakanlığımız bünyesinde bulunan yurtlar, gençlik merkezleri ve 
spor tesislerimizin kamera ve çevre donanımının sağlanması için 
başlattığımız projemizi ASELSANNET ile birlikte yürütüyoruz. 
Projemizin birinci fazında 1.323 tesisimizde 45.250 adet 
kameranın kurulumları tamamlandı ve 2022 yılı eylül ayı itibarıyla 
da devreye alındı. 2’inci faz çalışmalarına 2022 mart ayı itibarıyla 
1.067 tesisimiz için başlandı. Yaklaşık 35 bin adet kameranın 
siparişleri verildi. 2022 aralık ayı itibarıyla kameraların devreye 
alınmaları öngörülmekte” açıklamasında bulundu.

2023’te e-Arşiv projesinin bitirilip 
dijital arşive geçişin tamamlanması 
planlanmakta

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Bilgi Güvenliği ve Kalite Şube 
Müdürlüğü ile Veri Paylaşımı ve EBYS Şube Müdürlüklerinden sorumlu Şube Müdürü 
Taner Yılmaz, Başkanlıklarının bilgi güvenliği açısından oldukça iyi durumda olduğuna 
dikkat çekerek “KVKK uyumluluğu çalışmalarımız da tamamlandı ve kişisel veri 
envanterinde değişiklik olduğunda güncellemeler hızlıca yapılmakta” şeklinde 
konuştu.

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı 
Bilgi Güvenliği ve Kalite Şube Müdürlüğü ile Veri Paylaşımı ve 
EBYS Şube Müdürlüklerinden sorumlu Şube Müdürü 
Taner Yılmaz
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“BELGENET deneyimli Bakanlık 
personelimiz tarafından anlık olarak 
yönetilmekte”
Veri Paylaşımı ve EBYS Şube Müdürlüğü 
olarak da yapılan çalışmalar hakkında 
bilgi veren Yılmaz, “Bakanlığımız merkez 
ve taşra teşkilatındaki ve bağlı spor 
federasyonlarımızdaki belge ve bilgi 
akışı TÜRKSAT tarafından geliştirilen 
BELGENET programımız aracılığıyla 
yapılmakta. BELGENET sistemimiz 
alanında oldukça deneyimli Bakanlık 
personelimiz tarafından anlık olarak 
yönetilmekte. İçişleri Bakanlığı ile 
başlatmış olduğumuz OTOBAN projemiz 
tamamlandı ve çalışmalar aksamadan 
sürmekte. 2023 yılı içerisinde Destek 
Hizmetleri Dairemiz ile ortak olarak 
başlatılan e-Arşiv projesinin tamamlanması 
ve dijital arşive geçişin tamamlanması 
planlanmakta” şeklinde konuştu.

Toplam 14.700 katılımcıyla 580 
konferans yapıldı
Taner Yılmaz, Konferans Sisteminin 
(konferans.gsb.gov.tr) yerli yazılım 
olduğunu vurgulayarak şunları aktardı: 

“Sistem, Bakanlık bünyemizde yer 
alan sunucularımız üzerinde hizmet 
vermekte. Şu ana kadar toplam 14.700 
katılımcıyla 580 konferans yapıldı. Video 
konferans sisteminde ortalama 20’nin 
üzerinde kamera paylaşımıyla 150 kişinin 
katılabildiği toplantılar yapılabilmekte. 
Ayrıca kullandığımız sanal sınıf sisteminde 
81 il bazında 552 çevrim içi sınıf açılarak 
49 bin katılımcıyla 4180 çevrim içi eğitim 
gerçekleştirildi. Uzaktan Eğitim Portalı 
(uep.gsb.gov.tr) ile öğrencilere eğitim 
videoları hazırlandı ve bunlar sisteme 
yüklenmekte. Türkiye geneli öğrencilerin 
çevrim içi katılabileceği eğitim portalı, kısa 
sürede aktif hale getirilecek.” Canlı Yayın 
Portalı’nın (canliyayin.gsb.gov.tr) aynı anda 
15 bin kişiye kadar yayın yapan bir sistem 
olduğunun altını çizen Yılmaz, “Yayın 
sırasında yorumlar ve yayın hakkında 
beğeniler takip edilip katılımcı sayıları 
alınmakta” ifadesini kullandı.

TEG ile gençler ve sporcular GSB AVM 
mobil uygulamasından puan 
kazanıyor
Tesis Elektronik Geçiş (TEG) hakkında 

da bilgi veren Yılmaz, TEG cihazlarının 
Gençlik Merkezleri ve spor tesislerine 
kurulduğunu dile getirdi. Yılmaz, 
“Tesislerin kullanım yoğunluğunun 
ölçülmesi, giriş çıkışın kontrol altına 
alınmasına ve toplanan verilerle yeni 
yatırımların planlanmasına destek olma 
amaçlıdır” şeklinde konuşarak şunları 
belirtti: “Cihazlar, yeni nesil T.C. kimlik 
kartı, personel kimlik kartı ve mobil 
uygulamamız (Gencizbiz, Sporcuyuzbiz) 
üzerinden kare kodu desteklemekte. 
Ayrıca kart okuyucular üzerinden 
kullanıcılara anketler düzenlenebilmekte. 
TEG kullanımı sayesinde 
gençlerimize ve sporcularımıza GSB 
AVM mobil uygulamamızda puan da 
kazandırılmakta.” Taner Yılmaz, veri 
paylaşımı konusuna da dikkat çekerek 
“Veri Aktarım Komisyonumuzun 
onayları doğrultusunda merkezi veri 
tabanında tutulan verinin, çevrim içi 
veya çevrim dışı olarak kamu 
kurumları ve kamu hizmeti sunan 
tüzel kişiliklerle protokoller 
yapılarak paylaşılması sağlanıyor” 
dedi.
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"Bugün burada gerçekleştirdiğimiz ‘Dijital Türkiye Yuvarlak 
Masa Toplantısı’nın Bakanlığımız ve katılımcılar adına pozitif 
bir etki yaratacağından kuşkum yok” ifadesini kullanarak 

konuşmasına başlayan Dr. Harun Bahadır, “Bilindiği üzere son yıllarda 
e-Devlet çalışmaları önemini giderek artırmakta. e-Devleti; kamusal 
alanda yer alan iş ve işlemlerin dijital ortamda yürütülür hale getirmek 
olarak tanımlamak mümkün. Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem 
Dairesi Başkanlığı olarak bu doğrultuda çalışmalarımızı azim ve 
kararlılıkla sürdürmekteyiz. Başkanlığımızın Yazılım Hizmetleri Şube 
Müdürlüğü olarak yazılım geliştirme süreçlerinde büyük bir oranda 
kendi insan kaynağımızı kullanmamızın, bu alanda ne kadar güçlü 
bir tecrübeye sahip olduğumuzun bir göstergesi diye düşünüyorum” 
değerlendirmesini yaptı.

Bakanlığımız gençlerin topluma aktif vatandaşlar olarak katılım 
sağlamalarını amaçlamakta
Bahadır, “Bakanlığımız ana sorumluluk alanları olan gençlik ve spor ile 
yine büyük bir öneme sahip olan kredi ve yurt hizmetleri ve bunların 
yanında Bakanlığımızın iş ve işlemlerinin yürütülmesi için kurumsal 
olmak üzere 5 birimde yazılım çalışmalarımızı sürdürmekteyiz. Yazılım 
Hizmetleri Şubemiz; gençlik bilgi sistemi, spor bilgi sistemi, kredi 
hizmetleri, yurt hizmetleri ve kurumsal yazılımlar olarak yapılandırıldı” 
açıklamasında bulunarak şu detayları paylaştı: “Bakanlığımız 
gençlerin sosyal, kültürel, sanatsal ve sportif faaliyetler çerçevesinde 
serbest zamanlarını ilgi, istek ve yetenekleri doğrultusunda 
değerlendirmesine fırsat vererek topluma aktif vatandaşlar olarak 
katılım sağlamalarını ve gençleri zararlı alışkanlıklardan korumayı 
amaçlamakta. ‘Gençlik Bilgi Sistemi’; bu doğrultuda taşra teşkilatında 
çalışan gençlik merkezleri ve gençlik kamplarımızın tüm süreçlerinin 
dijital ortamda yürütülmesini ve yönetilmesini sağlıyor. Aynı zamanda 
yazılımımız ile Bakanlığımız gençlik projeleri destek programı, 
bununla birlikte diğer gençlik projelerinden yararlanmak isteyen 
gençlerin başvuruları alınarak değerlendirmeye tabi tutulmakta. 
Gönüllülük, Bakanlığımızın üzerinde önemle durduğu ve her gencin 
içsel olarak katılımda bulunmasını arzu ettiği bir sosyal etkinlik. 

Sportif yetenek taraması 
yazılımıyla gençlerin yeteneklerine 
uygun spor dalları belirleniyor

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Yazılım Hizmetleri Şube 
Müdürü Dr. Harun Bahadır, “Spora dijital bir altyapı sağlayan ‘Spor Bilgi Sistemi’ 
yazılımını geliştirdik. 2018 yılında kamusal alanda e-Nabızdan sonra ikinci 
olduğumuz ‘Spor Bilgi Sistemi’; sporcu, kulüp, ceza, tesis, federasyon, okul 
sporları, yetenek tarama, kurs gibi spora ilişkin tüm süreçleri dijital ortama 
taşımış bulunmakta. Spora ilişkin tüm belgelerin dijital ortamda üretildiği 
yazılımımız sayesinde sporda bürokrasiyi kaldırarak spora odaklanılacak bir 
ekosistem oluşturduk” açıklamasında bulundu.

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire 
Başkanlığı Yazılım Hizmetleri Şube Müdürü
Dr. Harun Bahadır



Gönüllülük faaliyetlerimiz de yine gençlik 
yazılımları altında yer alıyor.”

Sportif yetenek taraması yazılımının KKTC’de 
de ilk uygulamaları gerçekleştirildi
Duygusal, zihinsel, fiziksel ve sosyal gelişimi 
destekleyen sporun; bireylerin ve özellikle 
gelişim çağındaki gençlerin bilgi, beceri ve 
psikomotor yeteneklerini de artırdığını dile 
getiren Bahadır, “Sporun bu faydaları göz 
önünde bulundurulduğunda devletlerin spor 
olgusunu güçlendirmesi ve yaygınlaştırması 
yadsınamaz bir gerçek. Bakanlık olarak 
bu gerçeklikten hareketle spora dijital bir 
altyapı sağlayan ‘Spor Bilgi Sistemi’ yazılımını 
geliştirdik. 2018 yılında kamusal alanda 
e-Nabızdan sonra ikinci olduğumuz ‘Spor 
Bilgi Sistemi’; sporcu, kulüp, ceza, tesis, 
federasyon, okul sporları, yetenek tarama, 
kurs gibi spora ilişkin tüm süreçleri dijital 
ortama taşımış bulunmakta. Spora ilişkin tüm 
belgelerin dijital ortamda üretildiği yazılımımız 
sayesinde sporda bürokrasiyi kaldırarak spora 
odaklanılacak bir ekosistem oluşturduk” 
şeklinde konuştu. Küçük yaşlardan itibaren 
sporun yaygınlaştırılmasına ve gençlerin ilgi 
duyduğu ya da yeteneklerine uygun spor 
dallarının ortaya çıkmasına ve aynı zamanda 
geleceğin şampiyonlarının belirlenmesine 
yönelik olarak geliştirilen sportif yetenek 
taraması yazılımının da ‘Spor Bilgi Sistemi’ 
altında yer aldığını vurgulayan Bahadır, şu 
noktalara dikkat çekti: “Büyük başarı elde 
eden sportif yetenek taramasının, yakın 
zamanda Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’nde 
de ilk uygulamalarını gerçekleştirmiş olmaktan 
büyük mutluluk duymaktayız. Bununla birlikte 
‘Spor Bilgi Sistemi’nin başlı başına tek bir 
sistem olarak KKTC’de yürütülmesine yönelik 
çalışmalarımız devam ediyor.”

“Dijital yurtlar oluşturduk”
Dr. Harun Bahadır, “Bakanlık olarak büyük 
gurur duyduğumuz genç nüfusumuzun 
eğitim hayatlarında mutlu ve huzurlu bir 
şekilde barınmalarını sağlamak için büyük 
çaba sarf etmekteyiz” ifadesini kullanarak 
“Yurt hizmetleri yazılımımız ile gençlerin 
daha çok eğitim süreçlerine odaklanmasına 
imkan vermek üzere yurtlarımızda yer alan 
başvuru, yurt kayıt, nakil, giriş-çıkış, izin ve 
yemek gibi tüm işlemleri bilgi ve iletişim 
altyapısına kazandırarak tabiri caizse dijital 
yurtlar oluşturduk” açıklamasını yaptı. 
Bahadır, konuşmasını şöyle sürdürdü: “Yurt 
başvurularını tamamen objektif kriterlerle 
yüzde 100 doğrulukta belirlemek üzere yurt 
başvuru bilgilerini 12 farklı kamu kurumuyla 
web servisler üzerinden daha başvuru anında 
doğrulamaktayız. Büyük şeffaflık sağlayan bu 
süreçle öncelikli ihtiyaç duyan gençlerimizi 

belirliyor olmaktan büyük bir mutluluk 
duyuyoruz.” 

Süreçleri etkin ve verimli gerçekleştiren 
modüller, öğrenen bir teşkilat olarak 
yapılanma sağlıyor
Üniversite öğrencilerinin akademik gelişim ve 
başarılarına katkı sağlamak amacıyle Bakanlık 
tarafından kredi ve burs hizmetlerinin 
sağlandığının altını çizen Bahadır, “Kredi 
hizmetleri yazılımımız bu hizmetlerin 
tüm süreçlerini bilişim altyapısı altında 
yürütülmesini sağlamakta. Yurt başvurularında 
olduğu gibi burs/kredi başvurularında da 
bilgileri 12 farklı kamu kurumuyla web 
servisler üzerinden doğrulamaktayız. 
Böylece burs ve kredi tahsislerinde öğrenci 
yeterliliklerinin ve ihtiyaçlarının gözetildiğini 
söylemekten gurur duyuyoruz. Kurumsal 
yazılımlarımız ise Bakanlık birimlerinin 
iç süreçlerinin yürütülmesinde ve 
yönetilmesinde ihtiyaç duyduğu yazılımları 
ifade etmekte. İnsan kaynakları, personel 
eğitim, yatırımlar, kalite, lojman, sivil savunma, 
tesis olay, teftiş ve enerji takip gibi modülleri 
bulunan yazılımımız, süreçlerimizi en etkin 
ve verimli şekilde gerçekleştirmemize olanak 
tanıyan bu modüllerle öğrenen bir teşkilat 
olarak yapılanmamızı sağlıyor” dedi.

Amaç: Gençler arasında ‘bilişim girişimciliği’ 
ruhunun doğması
Bahadır, “Bilgi odaklı ekonominin yol açtığı 
hızlı toplumsal değişmenin bir sonucu 
olarak yaşanmakta olan bilgi toplumuna 
ülkemiz ve özellikle gençlerimizin 
adaptasyonu için gençlik kuşağında ‘bilişim 
vizyonu’nun oluşturulması gerekmekte” 
değerlendirmesini yaparak şunları kaydetti: 
“Ülkemizin önemli bilişim projelerinin 
gençlerimizin ve özellikle üniversitelerin 
mühendislik bölümleri öğrencileri arasında 
bilinirliğinin yaygınlaştırılması önem arz 
etmekte. Gençlerin bilişim penceresinden 
baktığında ülkesini; teknolojiyi üreten, 
geliştiren, kullanma ve yayma gücüne 
sahip bir konumda görmesi kendilerinin 
geleceğe daha güvenle bakmalarına ve bu 
farkındalığın geliştirilmesi ile gençlerimiz 
arasında ‘bilişim girişimciliği’ ruhunun 
doğmasına neden olacağını düşünmekteyiz. 
Belirtilen amaçlar doğrultusunda Gençlik ve 
Spor Bakanlığı olarak Dijital Dönüşüm Ofisi 
ve Türkiye Bilişim Derneğinin katkılarıyla 
üç gün süren ‘Gençlik ve Bilişim Festivali’ 
düzenledik. Gençlerin sadece izleyici olarak 
değil projelerle ilgili soru sorarak proje süreci 
ve katma değeri konusunda fikir sahibi 
konumda olmalarını hedefledik. Festival 
kapsamında konferanslar, SiberGenç Yarışması 
ve Hackathon yarışmaları ve bilişim stantları 

organize edildi. Tüm kamu kurumlarının 
bilgi ve işlem birimleri ve ülkemizin önde 
gelen firmaları stantlar kurarak gençlerimize 
bilişim projelerini aktardı. Üç gün boyunca 
konferanslar Türksat Tv ve sosyal medya 
hesapları üzerinden canlı yayınlandı. 
SiberGenç Yarışmasına 198 takım içinde yer 
alan 491 kişi, GençHackathon yarışmasına ise 
64 takımda yer alan toplam 159 kişi başvurdu. 
Kurulan bilişim standlarında 18 kamu kurumu, 
17 kuruluş, 4 üniversite ve 19 firmanın bilişim 
çalışmaları sergilendi. Örnek Stadına gençlik 
merkezleri, öğrenci yurtları ve Milli Eğitim 
Bakanlığına bağlı ortaokul ve lise düzeyindeki 
kurumlardan 2450 öğrenci katılım sağladı.”

“‘Eğitim ve Yönetim Sistemi’ ile birincilik 
kazandık”
Teşkilat yapısında yer alan gençlik 
merkezleri, yurt eğitim merkezleri ve spor 
merkezlerinde yıl boyunca atölye ve kurs 
faaliyetlerinin sürdürüldüğünü vurgulayan 
Dr. Harun Bahadır, konuşmasının sonunda 
şu noktaların altını çizdi: “Yüksek yoğunlukta 
gerçekleşen bu faaliyetlerin yönetim 
süreçlerinin merkez çeşidine göre ayrı 
sistemlerden gerçekleşmesine ve bununla 
birlikte eğitimlerin farklı birimlerce farklı 
akreditasyon süreçlerinden geçmesine, 
faaliyetlerin farklı öğretim programlarına ve 
farklı içeriklere sahip olmasına, sonuç olarak 
öğretim hedeflerinin de çeşitlenmesine 
sebep olmaktaydı. Bu durum konu ve 
içerik uyumsuzluklarına ve kursiyer 
memnuniyetsizliklerine yol açmaktaydı ve 
kurumumuzun faaliyetleri hakkında hem 
gençliğin beklentilerine hem de kurum 
politikalarına uyumlu doğru yönetimsel 
kararlar almasını engellemekteydi. ‘Eğitim 
ve Yönetim Sistemi’ projesiyle Bakanlığımız 
öğretim faaliyetlerinin gerçekleşmesinde 
eğitmen atanmasının öncelikle kurum içi 
kaynaklarının değerlendirildiği, konunun 
alan uzmanlarınca geliştirilerek akredite 
olmuş öğretim programı ve materyallerinin 
kullanıldığı, şeffaf ve kontrol edilebilir 
öğretim ve yönetim süreçlerinin gerçekleştiği 
bir öğretim ortamına kavuşması sağlandı. 
Bakanlığımız tarafından yürütülen sosyal, 
kültürel, sanatsal ve sportif faaliyetlerin süreç 
ve denetim faaliyetlerinin gerçekleştirilmesini 
tek bir sistem yapısı altına toplayan ‘Eğitim 
Yönetim Sistemi’ ile kurum kaynaklarının 
kullanımında verimlilik sağlandı, gerçekleşen 
faaliyetlerin hizmet kalitesi artırıldı. ‘Eğitim 
Yönetim Sistemi’ projemizle Türkiye Bilişim 
Derneği’nin 2021 yılındaki ‘TBD 38. Ulusal 
Bilişim Kurultayı’nda yenilikçi teknolojilerin 
kullanımıyla kurumsal süreçlerde fayda 
kategorisinde birincilik elde ettiğimizi 
belirtmekten mutluluk duyuyorum.”
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"Bakanlığımız hizmet birimlerinden gelen taleplere 
istinaden kurumsal yazılım uygulamaları sınıfına 
girmeyen nitelikli yazılımlar geliştiriyoruz. Bazı 

durumlarda hizmet alımı yöntemi ile yazılım temini yoluna 
da gidiyoruz” açıklamasında bulunan Abdullah Köse, bilişim 
uygulamalarına ait proje yönetimi süreçlerini de uyguladıklarına 
dikkat çekti. Köse, “Gençlik, spor ve gönüllülük alanlarının 
kendilerine has iş akışları ve temaları mevcut. Gencizbiz, 
Sporcuyuzbiz ve Gönüllüyüzbiz mobil uygulamaları ve web 
sitelerinde haber, duyuru, başvuru gibi iş süreçleri olmakla beraber 
kurumsal uygulamalardan beslenen veriler sayesinde öğrenci 
yurtlarımızda barınan gençlerimizin yurt izin ve nakil talep işlemleri, 
sportif özgeçmişi, gönüllülük faaliyetlerine katılım sağlayabilmeleri 
gibi interaktif süreçleri de bünyesinde barındırmakta” ifadelerini 
kullanıp konuşmasını şöyle sürdürdü. “Çok büyük bir kitleye 
hizmet vermek durumunda olduğumuzun farkındayız. Buradaki 
temel hedefimiz; dijital kaynaklarda yer alan verilerin Bakanlık 

hizmetlerinden faydalanan gençlere sunulması, işlemlerini hızlı 
ve dinamik olarak yapabilmeleri, kuruma temas süreçlerinin 
kolaylaştırılmasıdır.”

“Gençlerimize ücretsiz e-Ticaret platformu hazırladık - Sayısal 
verilerle planlama yapıyoruz” 
Köse, “Uygulamaların kullanımı bizim için önemli. Gençlerimizin 
uygulamaları kullanmalarını zorunluluk olmaktan çıkartıp keyifli 
hale dönüştürme fikri ile yola çıktık” ifadesini kullanarak şu 
detayları vurguladı: “Bu çerçevede gençlik merkezlerimizi ve spor 
tesislerimizi Tesis Elektronik Geçiş (TEG) projesinde bir Ar-Ge 
ürünü olarak hazırladığımız 3 seçenekli kimlik doğrulama yapabilen 
cihazlar ile donattık. Tesislerimize herhangi bir nedenle gelen 
vatandaşlarımızın mobil uygulamalarımız üzerinden oluşturacağı 
dijital kimlik kartını (QR kod) TEG cihazlarına okutması durumunda 
puan kazandırıyoruz. Bakanlığımız tarafından duyurulan 
anketlere katılım sağlaması durumunda vatandaşımız yine puan 
kazanabiliyor. Kazanılan puanları ise GSB AVM projesinde ücretsiz 
olarak ürüne dönüştürebiliyor. Dönem dönem değişiklik gösterse 
bile en az 10 farklı kategoride yüzlerce ürüne puan karşılığında 
sahip olabiliyor. Ürün haricinde anlaşmalı firmaların sunduğu 
indirim kampanyalarından da faydalanabiliyor.” TEG cihazları 
aracılığıyla tesislerin kullanım yoğunluğunun tespit edilerek fiziksel 
eksikliklerin belirlendiğinin ve ihtiyaçların karşılandığının altını 
çizen Köse, “Personel yetersizliği, eğitici desteği gibi konularda 
yöneticilerimize fikir beyan edebiliyoruz” dedi. 

“Sağlık verileri bizim için kıymetli”
Abdullah Köse, konuşmasını şöyle tamamladı: “Türkiye Olimpiyat 
Hazırlık Merkezlerine gelen sporcular belirli ölçümlere tabi 
tutuluyor. Sporcularımızın yüksek performans ihtiyacına cevap 
verebilmeleri için diyet programları, antrenman programları 
hazırlanıyor. Bu çerçevede merkezlerimize gelen milli 
sporcularımızın verilerini merkezi bir yazılım uygulaması üzerinde 
kaydediyoruz. Özel nitelikli kişisel veri niteliğindeki bu veriler 
13 farklı istasyondan gelmekte olup güvenlikli bir şekilde veri 
tabanımıza işleniyor. Verilerin kaydedilmesi sürecini 1. Faz olarak 
tanımlıyoruz. 2. Fazda ise bu verileri makine öğrenmesi ve yapay 
zekâ algoritmaları ile zenginleştirmeyi ve sporcularımızdan 
maksimum performansı almayı hedefliyoruz.” 

“Uygulamalarımız sayesinde 
gençlerle daha hızlı temas 
kuruyoruz”

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı 
Proje Yönetimi ve Ar-Ge Şube Müdürü
Abdullah Köse

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Proje Yönetimi ve 
Ar-Ge Şube Müdürü Abdullah Köse, “Mobil uygulamalar ve nitelikli yazılımlar 
ile kurum personeliyle birlikte aynı zamanda vatandaşlarımıza da hizmet 
veriyoruz” dedi.
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Haziran 2019 tarihinden itibaren Bakanlık merkez bina, ek 
binaları ve 81 il müdürlüğü, yurt müdürlükleri, İlçe Müdürlükleri 
ve Gençlik merkezleri ile fiber altyapı kullanılarak bağlantılar 

sağlandığını aktaran Cengiz Cebeci, “Spor tesislerinde ise ‘ecovpn’ alt 
yapısıyla merkeze erişimleri gerçekleştirildi” bilgisini verdi. Cebeci, 
konuşmasında şu noktalara dikkat çekti: “Böylece İl Müdürlükleri, 
İlçe Müdürlükleri, Yurt Müdürlükleri, Gençlik Merkezleri ve spor 
tesislerinde 2.000’e yakın lokasyonun, merkezi yapıda Bakanlık veri 
merkezine bağlanarak güvenli bir biçimde tek bir merkezden internete 
ve merkezdeki uygulamalara erişimi sağlama çalışmaları başlatıldı 
ve tamamlandı. Bu amaçla Bakanlığımız kullanıcılarının ortak aktif 
dizinde birleştirilmesi çalışmaları başlatıldı, Gençlik ve Spor Bakanlığı 
bünyesinde Merkez ve taşra birimlerinde 2.000 civarında lokasyonda 
24 bin civarı bilgisayar, etki alanına (domain) alındı.” “Bakanlığımız 
veri merkezinin bulunduğu sistem odasını etkileyebilecek, yangın, sel, 
deprem gibi doğal afetler veya siber saldırılar sonucunda oluşabilecek 
kurumsal veri ve altyapı kaybının yaşanması durumunda yedek sunucu, 
yedek veri depolama ve yedek ağ altyapısını kullanarak güncel veriyle 
Bakanlığımız bilişim servislerinin yedekli olarak hizmet verebilmesini 

sağlıyoruz” ifadesini kullanan Cebeci, bu amaçla yapılanları şöyle 
kaydetti: “Bakanlığımız Söğütözü veri merkezinde (Mülga Kredi ve 
Yurtlar Kurumu Veri Merkezi) güvenli, paylaşımsız ve erişimi sadece 
Bilgi İşlem Dairesi Başkanlığımızca görevlendirilen yetkili personele açık 
olan alanda bulunan Felaket Kurtarma Merkezi, BİDB sistem odasından 
Bakanlığımız tüm birimlerine hizmet veren bilişim servislerinin 
tamamına yakınının anlık yedeklerini tutmakta ve servisler felaket 
durumunda hizmet vermeye hazır halde bekletilmekte.” Bilgi İşlem 
Daire Başkanlığı veri merkezinin bulunduğu Sistem Odası ve Felaket 
Kurtarma Merkezi arasındaki veri eşitlemesinin paylaşımsız, güvenli 
ve fiber optik hatlardan anlık olarak sağlandığının altını çizen Cebeci, 
“Söğütözü veri merkezimiz FKM (Felaket Kurtarma Merkezi) olarak 
kullanılmakta” dedi.

Avrupanın en büyük gençlik WiFi Projesi 
Cengiz Cebeci, “Avrupa’nın gençlere sunulan en büyük kablosuz 
internet hizmeti olan GSB WIFI projesi de Bakanlığımız uhdesinde 
yürütülmekte” ifadesini kullanarak “Bu proje kapsamında yurtlarımızda 
barınan 750 bin öğrenci, gençlik merkezlerinden faydalan 2 milyon 
gencimiz, yaklaşık 4.000 spor tesislerimizi kullanan 1 milyon sporcu, 
bu hizmetten yararlanmakta. Tüm sistemler merkezi yapıda kuruldu 
ve yönetilmekte. Bu kapsamda idari binalar ve 800 yurt müdürlüğü 
ve blokları ile beraber 2150 lokasyon,  kurulumu yapılan ve devam 
etmekte olan 416 gençlik merkezi, 24 Türkiye Olimpiyat Hazırlama 
Merkezi (TOHM), 49 Sporcu Eğitim Merkezi (SEM), 51 Kamp 
Eğitim Merkezi (KEM),  yaklaşık 4000 spor tesisi bulunmakta ve bu 
lokasyonların, öğrenci, sporcu ve idari internet erişimleri sağlanmakta” 
şeklinde konuştu.

Kapasite arttırımıyla sorunsuz hizmet götürülmekte 
“Bakanlığımız verilerinin tek bir merkezi yapıda birleştirilmesine ve 
artan ihtiyaçlarımıza binaen ihtiyaç bulunan veri depolama sisteminin 
ihalesi ve kurulumu yapılarak hizmete alındı” açıklamasını yapan 
Cebeci, şunları kaydetti: “Bu amaçla 800 TB kapasite büyüklüğünde 
disk ünitesi kullanıma sunuldu ve yapılan çalışma neticesinde farklı 

GSB WIFI projesi; gençlere sunulan 
Avrupa’nın en büyük kablosuz   
internet hizmeti

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Sistem 
Yönetimi ve Donanım Şube Müdürü & Ağ Yönetimi Şube Müdürü
Cengiz Cebeci

Gençlik ve Spor Bakanlığı Bilgi İşlem Daire Başkanlığı Sistem Yönetimi ve 
Donanım Şube Müdürü, aynı zamanda Ağ Yönetimi Şube Müdürü Cengiz 
Cebeci, Bilgi İşlem Daire Başkanlığı veri merkezinin bulunduğu Sistem Odası 
ve Felaket Kurtarma Merkezi arasındaki veri eşitlemesinin paylaşımsız, 
güvenli ve fiber optik hatlardan anlık olarak sağlandığının altını çizerek 
“Söğütözü veri merkezimiz FKM (Felaket Kurtarma Merkezi) olarak 
kullanılmakta” açıklamasını yaptı.



27

disk ünitelerinde bulunan veriler bu depolama 
sistemine aktarımı tamamlanarak yönetimsel 
olarak da merkezi yapıya dönüştürüldü. 
Böylece Bakanlık merkez ve taşra teşkilatında 
çalışan 21 bin bilgisayar kullanıcısıyla 
vatandaşlara sorunsuz hizmet götürülmekte.”

Santral altyapısı bir tek sanal santral üzerinde 
birleştirildi
Cebeci, Sanal Santral hakkında da bilgi 
vererek şunları aktardı: “Bakanlığımız Merkez 
Binası ve Ek Hizmet Binaları tarafından 
kullanılacak olan, kurum içi ve kurum dışı 
telefon görüşmelerini merkezi yapıda 
sağlayan, IP tabanlı Merkezi Santral Sistemi 
(Sanal Santral) ve bununla birlikte temin 
edilen Sesli Karşılama Sistemi kuruldu. Ayrıca 
Bakanlık merkezimiz ile 9 hizmet binası 
telefon hizmetleri, 3000’e yakın kullanıcı, 
sanal santral teknolojisiyle bütünlük içerisinde 
sürdürülmekte. Bakanlığımız birimlerinin 
dağıtık halde bulunan santral altyapısı bir tek 
sanal santral üzerinde birleştirilerek daha 
konforlu ve ekonomik bir telefon iletişim 
altyapısı kurulması amacıyla her birime ait 
yüzlerce dış hat karmaşasına son verildi, 
bu hatların ayrı ayrı olan operatörleriyle 
iletişim kurma problemleri giderildi. Ayrı 
ayrı olan bedava dakikaların ortak kullanım 
imkânı sağlanarak birimlerin kendilerine 
ait hat sayılarının sınırlı olmasından dolayı 
meşgule düşmeleri önlendi ve öğrencilerimiz, 
gençlerimiz ve vatandaşlarımızın Bakanlığımız 
hizmetlerine kolay erişimleri sağlandı.”

Verilere tüm cihazlardan kolayca erişim 
sağlanabilir 
‘Gsbdrive’ sistemini de anlatan Cebeci, 
“Bakanlığımız bünyesindeki kullanıcıların 
elektronik ortamda bulunan tüm bilgi ve belge 
taleplerini 512 bit kriptolayıp koruma altına 
alarak her türlü belgeyi saklayan ve kolaylıkla 
paylaşılmasını sağlayan İçerik ve Dosya 
Paylaşım Sistemi, Bakanlığımız bünyesinde 
yaygınlaştırılarak tüm kullanıcılarımızın 
hizmetine sunuldu” dedi. Cebeci, konuşmasını 
şöyle sürdürdü: “Şu an 1000 civarında 
kullanıcımız aktif olarak kullanmakta. Bu 
amaçla lisans sayımız artırıldı ve kullanıcı 
dostu hale getirildi. 2023 yılında da ihtiyaç 
duyan tüm personelimize bu hizmet 
sunulacak. Verilere tüm cihazlardan kolayca 
erişim sağlanabilir. Kişiye özel panel ile 
dosyalara mobil cihazlardan, web üzerinden 
veya masaüstü uygulamalardan ulaşılabilir 
ve yönetilebilir. Ofis, fotoğraf, video ve ses 
dosyaları; tüm dosya formatları güvenle 
saklandığından güvenli depolama alanı sağlar. 
Ayrıca ofis dosyaları tarayıcı üzerinden 
güncellenebilir ve düzenlenebilir. Kolayca 
dosya ve klasör paylaşımı yapılabilir. Ortak 

çalışmalar ve farklı konumlardaki çalışanları bir 
araya getirerek bir ofis belgesi üzerinde aynı 
anda birçok kullanıcıyla birlikte çalışma imkanı 
getirildi.”

“2900’ü kurumsal 37 bin elektronik posta 
kullanıcımız bulunuyor”
Cebeci, e-posta hizmetleri hakkında da 
şu bilgileri verdi: “Birimlerin birleştirilmesi 
sonucu e-posta hizmetlerinin tek elden 
merkezi yapıda sağlanması amacıyla gsb.gov.
tr uzantılı elektronik posta tanımları yapılarak 
kullanıma alındı, kyk.gov.tr ve sgm.gov.tr 
uzantılı elektronik posta adresleri arşivleme 
talimatı hazırlanarak yürürlükten kaldırıldı. 
2900’ü kurumsal 37 bin elektronik posta 
kullanıcımız bulunuyor.” Cebeci, teknik destek 
sağlanması konusunda da şu detayları paylaştı: 
“Bakanlık merkez binası, Söğütözü ek hizmet 
binası, Balgat ek hizmet binası, Rehberlik ve 
Denetim Başkanlığı Kızılay ek hizmet binası, 
19 Mayıs Spor Kompleksi, Cebeci ek hizmet 
binası, Ulus ek hizmet binası ile Eryaman ek 
hizmet binasında, bilgisayar ve yan donanım 
arızalarına müdahale edilerek kullanıcılara 
teknik destek verilmesi sağlanmakta. Uzaktan 
Erişim Denetimi (SSCM) aracı altyapısı kurulup 
il bilgi işlem koordinatörlerine yetki verilerek 
gerekli teknik destek veriliyor.”

Bakanlık taşra teşkilatı internet ağının 
birleştirilmesi ve merkezileştirilmesi 
çalışmaları yapıldı
Ağ Yönetimi Şube Müdürü şapkasıyla 
da konuşan Cengiz Cebeci, “Bakanlık Ağ 
Güvenliği, kurumların birleşmesiyle internet 
ağlarının birleştirilmesi çalışmaları tamamlandı. 
Söğütözü ek hizmet binasında mevcut olan ağ 
ile bakanlık merkez ağının arasında bulunan 
noktadan noktaya internet bağlantısının 
topolojisi değiştirildi. Karşılıklı olarak iki 
tarafta da hizmet veren internet servislerine 
merkez ve taşra kullanıcılarının erişimleri 
verildi. Bakanlık taşra teşkilatı internet ağının 
birleştirilmesi ve merkezileştirilmesi çalışmaları 
yapıldı. Bakanlık Veri Merkezinin 1Gbps 
olan internet çıkış kapasitesi, 10Gbps’yi 
destekleyecek şekilde olması için gerekli cihaz 
ve konfigürasyon değişikleri gerçekleştirildi” 
açıklamasını yaptı. Cebeci, güvenlik alt 
yapısında aktif olarak kullanılan sistem ve 
yazılımları şöyle sıraladı: Güvenlik Duvarı 
Yönetimi, Yük Dengeleme ve 
Uygulama Güvenliği Yönetimi, Ağ Cihazları 
Yönetimi, Güvenlik Olay Yönetimi ve 
Korelasyon Sistemi, Antivirüs Yönetimi , 
VPN/SSL/SSLVPN Yönetimi, Ağ İzleme 
Yazılımı, İçerik Güvenliği Yönetimi, DDOS 
Atakları (Dağıtık Olarak Yapılan Servis Dışı 
Bırakma Atakları), Engelleme Yönetimi 
Sistemleri

KamuNet altyapısına entegre olundu
Cebeci, “Kurumların daha güvenli bir iletişim 
altyapısı üzerinden haberleşmesi amacıyla 
kurulan KamuNet altyapısına entegre olundu 
ve veri alışverişi yapılan 15 kurum (Sağlık 
Bakanlığı, Nüfus ve Vatandaşlık İşleri Genel 
Müdürlüğü, Sosyal Güvenlik Kurumu, Tapu 
ve Kadastro Genel Müdürlüğü, Milli Eğitim 
Bakanlığı, Gümrük ve Ticaret Bakanlığı, 
İçişleri Bakanlığı, Gelir İdaresi Başkanlığı, 
Çevre, Şehircilik ve İklim Değişikliği Bakanlığı, 
Türksat, Yüksek Öğrenim Kurumu, Göç İdaresi 
Genel Müdürlüğü, Cumhurbaşkanlığı Devlet 
Denetleme Ofisi, KOSGEB, Sosyal Yardımlar 
Genel Müdürlüğü) ile entegrasyon sağlandı” 
bilgisini verdi. Cebeci, şunları kaydetti: “Sağlık 
Bakanlığı, Nüfus ve Vatandaşlık İşleri Genel 
Müdürlüğü, Sosyal Güvenlik Kurumu, Tapu 
ve Kadastro Genel Müdürlüğü, Milli Eğitim 
Bakanlığı, Gümrük ve Ticaret Bakanlığı, 
Gelir İdaresi Başkanlığı, Çevre, Şehircilik ve 
İklim Değişikliği Bakanlığı, KOSGEB ve 
İçişleri Bakanlığı kurumlarından servis 
almaktayız. Türksat, Yüksek Öğrenim 
Kurumu, İçişleri Bakanlığı ve Sosyal Yardımlar 
Genel Müdürlüğü kurumlarına servis 
vermekteyiz.”

USOM ile koordineli çalışılarak küresel ve 
ulusal tehditler konusunda önlemler 
alınıyor
SOME (Siber Olaylara Müdahale Ekibi) 
hakkında da konuşan Cebeci, “Kurum internet 
ve sistemlerini tehdit eden saldırılara karşı 
Ulusal Siber Olaylara Müdahale Merkezi / 
USOM ile koordineli olarak çalışarak küresel 
ve ulusal tehditler konusunda önlemler 
alınmakta” dedi. Cengiz Cebeci konuşmasını 
‘Yerli ve Milli Ürün Kullanımı’ konusundaki 
detayları paylaşarak şöyle tamamladı: “Hem 
siber güvenlik hem de ağ sistemleri alanında 
kullanılmakta olan yabancı menşeili ürünlerin, 
mümkün olduğu sürece, Kurum isterlerini 
yerine getirebilen, siber güvenlik standartlarını 
karşılayabilen ve kullanılabilirliği yüksek 
olan yerli ve milli ürünler ile değiştirilmesi 
düşünülmekte. Bu sebeple son 2 yıl içinde yerli 
firmalar tarafından yapılan çok sayıda güvenlik 
ve ağ cihazı incelendi, gerekli görüldüğü 
yerlerde demo çalışmaları yapılarak test 
edildi. Bu bağlamda 2020 yılı içinde Ağ Erişim 
Kontrol Sistemleri için kullanılmakta olan 
yabancı menşeili ürünün yerine yerli bir ürün 
kullanılmaya başlandı. Ayrıca DNS Güvenliği, 
Hotspot ve Ağ Cihazları Yönetimi cihazlarımız 
ile kritik kaynaklara yetkisiz ayrıcalıklı erişimi 
izleyerek, tespit ederek ve önleyerek kurumları 
siber tehditlere karşı korumaya yardımcı olan 
bir kimlik güvenliği çözümü ayrıcalıklı kimlik 
yönetimi sistemimizde yerli ve milli ürünlerle 
sürdürülmekte.
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27  yıldır sektörün içinde olduğunu ifade ederek konuşmasına 
başlayan Ersin Uyar, ‘Edge/uç-sınır bilişim’den bahsederek 
Aruba’da gerçekleştirdikleri şu çalışmaları paylaştı: 

“Teknoloji ve BT stratejilerinin, özellikle merkeziyetsiz yapı üzerine 
kurulduğunu ve oraya doğru evrildiğini hepimiz görmekteyiz.  Verinin 
de ne kadar değerli olduğunu, özellikle kritik kararların alınmasında ne 
kadar büyük önem arz ettiğini, bu veri setlerin yorumlanmasının ne 
kadar kıymetli olduğunu söylemeye gerek yok. Akıllı telefonlarımızla, 
akıllı bilekliklerimizle yürüyen birer sensörüz. Sürekli veri üretiyoruz. 
Veri ürettiğimiz platformda da bizler için artık uç noktalarda karar 
vermenin, uç noktalarda bazı hususlara değinmenin ne kadar kıymetli 
olduğu, ‘edge’in bir taraftan öneminden bahsederken artık kararların 
anlık olarak alınması ve uygulanması, bunların ölçeklenebilir bir hal 
alması gündeme geliyor. Sadece anlık olarak karar almaktan değil uç 
tarafta bununla beraber aynı zamanda sağlıklı bir şekilde büyüyebilir 
bir ağdan söz ediyoruz. Bunun yanı sıra kuruma katacağı değerden, çok 
fazla veri artışından bahsediyoruz. Özellikle üretilen veri içerisinde sizin 
hayatınızı kolaylaştıracak husus nedir? Sizin hayatınızı kolaylaştıracak 
doğru soruyu sorduğunuzda, o veri setinin gerçek anlamda 
korelasyonundan alacağınız raporların bir anlamı oluyor. Çünkü ne 
kadar çok veriye ulaşırsak o kadar hızlı ve doğru karar veriyoruz. Uç 
taraflarda bu kadar çok veriyi almak, bu kadar çok veriyi bir şekilde 

‘edge’nin içerisine kabul etmek için mutlak surette bir bağlantının
sağlanması, bu sağlanırken de son dönemlerde gündeme gelen ‘Zero 
Trust/Sıfır Güven’ dediğimiz; ‘her zaman sorgula, kimseye güvenme, 
her daim doğrula ve sorgula’ durumu büyük önem taşıyor. Altyapı ile 
beraber bunu da mutlak surette gündemde tutmak gerektiği aşikâr.”

Verinin reaksiyon zamanı ne kadar kısaysa oradaki veri işleme de o 
kadar kısa oluyor
Son dönemde hibrit çalışma yöntemlerinin hayatımıza girdiğini dile 
getiren Ersin Uyar, “Ben ona mekân bağımsız diyorum. Oradaki 
deneyimleri kusursuz hale getirmek, hem kullanıcı için hem de BT 
tarafındaki yöneticiler için ‘edge’ platformunda uyumlu hale getirmek 
kıymetli. Formula yarışlarıyla ilgilenenler varsa onların ilgisini çekecektir. 
‘Edge’; kenar tarafta alınan kararların, kenar tarafta yapılan çalışmaların 
ehemmiyetine güzel bir örnek. Mercedes, Formula yarışlarında veri 
merkezi çözümünü kendi merkezinde toplanan sensörlerden, kendi 
merkezinde yorumluyor. Buna göre pilota belli bilgiler gönderiyor. 
Pilotu, aracı kullanırken doğru hamleler yapması için yönlendiriyor. 
Mercedes son dönemlerde bu veri merkezini; arkadaşlarının olduğu 
stadın dışına, bir kamyon içerisine koyuyor. Burada yaklaşık olarak 
üretilen sensörlerden gelen bilginin mili saniye cinsinden her lab’de bir 
avantaj sağladığını görüyor. 30-40 lab’de bu milisaniyelere çıktığında 
da son dönemde 7 tane yarışı bu şekilde kazandığını söylüyor. 
Uçta çözerek, uçta bu bilgiyi alarak, yorumlayarak, veri merkezine 
göndermeden hareket ederek… Bu kıymetli bir bilgi bizim için. Bunu 
hemen hemen her platformda dillendiriyoruz. Veriyi işlerken verinin 
yükü ne kadar çok olursa olsun, mutlak surette bizim için önemli olan; 
verinin reaksiyon zamanı ne kadar kısa olursa oradaki veri işleme de o 
kadar kısa oluyor. Burada amaç, veriyi çok fazla almak, çok kısa sürede 
de bir şekilde bu veriden fayda sağlamak. Bunların ağ altyapısında çok 
aktif olarak kullanıldığını gözlemliyoruz. Bu da kıymetli bir sayfa bizim 
için. Biz ‘edge’ derken sadece ağ tarafından bahsetmiyoruz. Bir tarafta 
sunucu oluyor, ‘storage’ tarafı oluyor. Bunun için farklı iş ortaklıkları 
da yapıyoruz; AMD, Intel ile. Bunları da artık HP olarak Türkiye’de ve 
dünyada ‘as a service’ olarak vermeye başladık. Hem finansal servisler 
hem proje yönetimi hem de ‘as a services’ modellerini Türkiye’de 
uygular hale geldiğimizin altını çizmek isterim. Bizim için kıymetli olan 
artık ‘edge’ teknolojilerinin; süreci farklı bir noktaya taşıdığı, birçok şeye 
artık kenarlarda karar verildiği… Bu kenarlarda karar verilen verinin de 
anlamlandırılması için de doğru platformun sağlanmasının önem arz 
ettiğini ifade etmek isterim.”

BT stratejileri merkeziyetsiz yapıya 
doğru evriliyor

Aruba Türkiye, Kazakistan, Karpatlar Ülke Müdürü Ersin Uyar, doğru soruyu 
sormak gerektiğinin altını çizerek şunları kaydetti: “Özellikle üretilen veri 
içerisinde sizin hayatınızı kolaylaştıracak husus nedir? Sizin hayatınızı 
kolaylaştıracak doğru soruyu sorduğunuzda, o veri setinin gerçek anlamda 
korelasyonundan alacağınız raporların bir anlamı oluyor. Çünkü ne kadar 
çok veriye ulaşırsak o kadar hızlı ve doğru karar veriyoruz.”

Aruba Türkiye, Kazakistan, Karpatlar Ülke Müdürü
Ersin Uyar
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"Cyberwise yeni oluşmuş bir şirket ama arka tarafta Biznet, 
İnnovera, Securrent’in birleşmesi bulunuyor” açıklamasını 
yaparak konuşmasına başlayan Mustafa Urhan, “Cyberwise 

ismi yeni gelebilir ama Ankara’da Biznet ve İnnovera’nın çalışmalarını 
duymuşsunuzdur. Siber güvenlik alanında çözümler üreten bir şirketiz. 
Şirketin temel amacı bölgede küresel bir siber güvenlik entegratörü 
olmak. Sadece Türkiye için değil, bölge tarafında da hizmetler sağlamak. 
Şu an 250’nin üzerinde çalışanımız, Türkiye’de 3 ofisimiz var. Ankara, 
İstanbul ve İzmir’de çalışıyoruz. Yurt dışında; Hollanda ve Dubai’de 
ofislerimiz bulunuyor. Buralarda da hizmet üretmeye çalışıyoruz. 
Hem Türkiye’de hem dünyada 750’nin üzerinde müşterimiz mevcut” 
açıklamasında bulundu. Urhan, özellikle kamu, finans, telco, enerji, 
ticaret şirketleri ile aktif olarak çalıştıklarının altını çizerek şunları 
aktardı: “30’dan fazla teknoloji iş ortağımız var. Bunların ürünlerini 
sağlıyoruz. 15 yıldan fazla da bir sektör tecrübesi mevcut. Birleşme 
süreçleri henüz tamamlanmadığı için yurt dışında Securrent ve Penetra 
olarak da görünüyor. Onlar da yakında Cyberwise olacaklar.” 

“Sadece ürün sağlayıcısı değiliz, bunların danışmanlık ve destek 
hizmetlerini de verebiliyoruz”
Urhan, siber güvenliğe bütüncül bir yaklaşım sağlamaya çalıştıklarını 
dile getirerek “Sadece tek bir yerden bakmıyoruz; siber güvenliğin 
hemen hemen her alanında varız. Yazılım güvenliği de bunun bir parçası, 

güvenlik duvarları da. Karar destek sistemlerindeki durumlar, veri 
tabanı güvenliği gibi aklınıza gelecek hemen hemen her konuda bir 
ürünümüz ve çözümümüz var. Biz sadece ürün sağlayıcısı değiliz aynı 
zamanda bunların danışmanlık ve destek hizmetlerini de verebiliyoruz. 
Günlük operasyonlar da dahil olmak üzere bir ürünü verdiğimiz zaman 
kullanabilmeniz çok önemli. Bizim ‘yönetilen hizmetler’ dediğimiz bir 
hizmet paketimiz bulunuyor. O ürünü sizin yerinize bizim arkadaşlarımız 
7/24 yönetebiliyorlar. Özellikle görünürlük dedik; siber güvenlikçiler 
olarak görünürlükle ilgili çok yorum yaparız, bir şeyleri görebilmemiz 
lazım diye. Burada görünürlük sağlamak açısından da çözümlerimiz var. 
Teknoloji iş ortaklarımızın çoğunu zaten görmüşsünüzdür. Uygulama 
güvenliği tarafı bizim çok hassas olduğumuz konulardan bir tanesi” 
şeklinde konuştu.

“Genç yatırımcılara destek olmaya çalışıyoruz”
Mustafa Urhan, “Uygulama güvenliği konusunda statik kod taraması 
dediğimiz, daha uygulama geliştirilirken güvenliğin sağlanması 
konusundaki çözümler mevcut” ifadesini kullanarak şunları kaydetti: 
“250 kişilik büyük bir şirket olmanın getirdiği bazı sorumluluklarımız 
bulunuyor. Ar-Ge projelerimiz de TÜBİTAK projelerimiz de var. Genç 
yatırımcılara biz de destek olmaya çalışıyoruz. Zafiyet taramaları 
yaptırıyoruz. Bunların sonuçlarında ne işlemler yapılıyor, işlem 
yapılıyor mu, yapılmıyor mu, neredeyiz, nereye gidiyoruz gibi şeyleri 
görmemizi sağlayan ürünümüz de mevcut. Neden bunlara ihtiyaç 
var? Temel görünürlüğü sağlamak. Durumu görmek, riskleri takip 
edebilmek. Farklı entegrasyonları bulunuyor.” “Cyberwise olarak sosyal 
sorumluluk tarafında da farklı projelerimiz var” diyen Urhan, şu bilgileri 
paylaştı: “Yetenek geliştirme konusunda ülkemizde insan kaynağının 
geliştirilmesinin çok önemli olduğunu biz de düşünüyoruz. Bununla ilgili 
üniversitelerle, farklı derneklerle çalışmalarımız mevcut. Siber Güvenlik 
Kümelenmesi üyesiyiz; orada da farklı projelerimiz var. Darüşşafaka, 
LÖSEV ile çalışıyoruz. Tek adres modeliyle hem ürünleri hem hizmetini 
hem yönetimini Cyberwise tarafından alabiliyorsunuz. Oldukça 
geniş bir ürün portföyümüz mevcut. Yetkinliğimiz yüksek seviyede. 
Gençlik ve Spor Bakanlığı gibi 81 ilde değiliz ama öyle bir amacımız 
da bulunuyor. Özgün ürünlerle; kendi ürünlerimiz ve diğer yabancı 
üreticilerin ürünleri ile çalışıyoruz.” 

Temel amaç; 
bölgede küresel bir siber güvenlik 
entegratörü olmak

Cyberwise Satış Öncesi Çözümler Kıdemli Danışmanı 
Mustafa Urhan

Cyberwise Satış Öncesi Çözümler Kıdemli Danışmanı Mustafa Urhan, 
“Cyberwise olarak sosyal sorumluluk tarafında da farklı projelerimiz var. 
Yetenek geliştirme konusunda ülkemizde insan kaynağının geliştirilmesinin 
çok önemli olduğunu biz de düşünüyoruz. Bununla ilgili üniversitelerle, 
farklı derneklerle çalışmalarımız mevcut. Siber Güvenlik Kümelenmesi 
üyesiyiz, orada da farklı projelerimiz var. Darüşşafaka, LÖSEV ile çalışıyoruz” 
şeklinde konuştu.
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Sektörde 20 senelik bir geçmişi olduğunu belirten Serkan 
Kırmızıgül, Trellix ve yol haritası hakkında bilgi verdi. Kırmızıgül, 
şunları paylaştı: “Trellix; modern, ayırt edici ve akılda kalıcı olması 

için seçilmiş bir isim. Temelinde; bitkileri, çiçekleri, ağaçları destekleyen 
bir yapı olarak algılamak mümkün. Bizdeki kafes kelimesinin karşılığı 
olarak İngilizceden geliyor. Yapay zekâ ve makine öğrenimi tarafından 
desteklenen bir güvenlikten bahsediyoruz. Artık Trellix bir platform 
olarak adlandırılacak. XDR dediğimiz metodolojiyi temel alacağız. 
2022’de bu isim anons edildi.” 

“Sloganımız; yaşayan güvenlik”
Kırmızıgül, “Gelişmiş algılama, müdahale ve düzeltmeye odaklanan 
uzmanlığımızı siber güvenliğe yeniden tanımlamaya adamış 
durumdayız” ifadesini kullanarak “Sloganımız; yaşayan güvenlik 
olarak tanımlanıyor ve temeli; gelişen makine öğrenimi, yapay zekâ, 
derinlemesine öğrenim gibi teknikleri içeriyor” dedi. Kırmızıgül, şu 
detayları aktardı: “Siber güvenliğin süper döngüsü dediğimiz kavram 
aslında sektörel bazı temel konuları kapsıyor. Baktığınız zaman teknoloji 
her yerde, tüm kurumlarda ve sektörlerde. Sürekli gelişen bir yapıda. 
Bundan 2-3 sene önceye kadar evden çalışmayı konuşamıyorduk, 
hiç ağzımıza almıyorduk. Pandemi bize bunu öğretti ve değişen bir 
yapı gösterdi. Artık evden de çalışıyoruz. Bu gelişen teknoloji bizim 
güvenlik tarafındaki karmaşayı da beraberinde getiriyor. Eskiden 
sadece ‘on prime’ dediğimiz ‘core network’ler çok önemliydi. Şimdi 
bulut, hibrit yapılar ve değişen bu teknolojileri kapsayan altyapılar, 
siber güvenlik ihtiyacını da ortaya çıkardı. Geçmişte saldıralar büyük ve 
stratejik kurumları hedef alırken son dönemde orta segmenti de hedef 
aldığını gördük. Tehditler bu kadar gelişmişken kritik konu şu: Özellikle 
noktaları ve boşlukları görebilen ve kapatabilen bir güvenlik mimarisine 
ihtiyacımız var.”

Siber güvenlikteki yapılanma sürüyor; bu da XDR olarak adlandırılıyor
Geldiğimiz noktada sistemleri yönetebilecek, ortak akıl geliştirebilecek, 
görünürlüğü artıracak teknolojilere ihtiyacımız olduğuna dikkat çeken 
Kırmızıgül, “Hızlı aksiyon alabilecek teknolojilere ihtiyacımız var. 
İstatistikler şunu söylüyor: Çok yoğun bir şekilde oluşan alarmlar, 
saldırılar sebebiyle operatörler yüzde 35 oranında bunları yok sayıyor. 
Çünkü bir yere kadar takip edebiliyorsunuz. Bu noktada daha akıllı ve 
otomatize edecek teknikleri devreye sokmaya ihtiyaç duyuluyor. Ve 
geldiğimiz noktada, siber güvenlik tarafında da bir değişime ihtiyaç 
var. Burada da temel olarak Gartner’ın yayınladığı bir metodoloji 
üzerine, siber güvenlikteki yapılanma sürüyor; bu da XDR olarak 
adlandırılıyor. Temelinde de tespit görünürlük noktasının çok daha üst 
noktalara çekilmesi bulunuyor. Burada güvenlik operasyon merkezi 
ekipleri için gelişmiş tehdit önleme, algılama yetenekleri sunabilen 
yeni bir teknolojiden bahsediyoruz. XDR birden çok güvenlik, algılama 
bileşeninden gelen verileri analiz edip size daha fazla görünürlük 
ve anında müdahaleyi sağlar bir yapı sunuyor. Burada tüm güvenlik 
ürünlerinden gelen verileri, en küçük birim dahi olsa gözden kaçırmayıp 
analitik ve yapay zekâ teknolojiyle bir sonuç üreterek aksiyon almamız 
hedefleniyor. XDR aslında Trellix’in platformunun önümüzdeki 
günlerdeki yol haritası. Bütün ürünler de buna göre tasarlanıyor.”

Türkiye ile ilgili pek çok rapor üretiliyor
Serkan Kırmızıgül, pandemiden dolayı evden çalışmanın siber güvenliğe 
bakışımızda bulut teknolojilerinin önemini bize tekrar hatırlattığının 
altını çizerek “Bulut ürünlerinin, güvenlik ürünleriyle entegrasyonu 
ile evden çalışma noktasında size ek fayda sağladığını söylemem 
gerek. Pandemi sırasında çok gördük; insanlar çocuklarının dizüstü 
bilgisayarlarıyla iş yaptılar ama bu sebeple çok kritik kamusal veriler 
bulut üzerinden her yere gitti. Bu noktada birtakım bulut teknolojilerini 
devreye sokmak gerekiyor. Hatta bunları ‘on prime’ teknolojilerle 
birlikte kullanmak gerekiyor. Özellikle bilgi sızıntısı, zararlı yazılım 
noktasında da hareket etmemiz gerekiyor. Geleceğimiz burada. Uç 
noktadan ağa, ağ güvenliğine, e-posta ve web güvenliğinden buluta 
bütün saldırı yüzeylerini kapsayacak ölçüde ürünlerin tek bir konsolda 
birleştiği, anlaşılır, basit analistlere çok kolay yol gösteren yapıda olması 
gerekir. Güvenlik operasyon merkezlerindeki analist arkadaşların işlerini 
kolaylaştıracak rehberlerle sunulan yeni bir deneyimi müşterilere 
sunacağız. Her çeyrek, tehdit istihbaratıyla ilgili raporlar sunuyoruz. İlgili 
linklerden takip edebilirsiniz, Türkiye ile ilgili de çokça rapor üretiliyor” 
şeklinde konuştu. 

Noktaları ve boşlukları görüp kapatabilen 
bir güvenlik mimarisine ihtiyaç var

Trellix Bölge Müdürü Serkan Kırmızıgül, “XDR birden çok güvenlik, algılama 
bileşeninden gelen verileri analiz edip size daha fazla görünürlük ve anında 
müdahaleyi sağlar bir yapı sunuyor. Burada tüm güvenlik ürünlerinden 
gelen verileri, en küçük birim dahi olsa gözden kaçırmayıp analitik ve yapay 
zekâ teknolojileriyle bir sonuç üreterek aksiyon almamız hedefleniyor. XDR 
aslında Trellix’in platformunun önümüzdeki günlerdeki yol haritası. Bütün 
ürünler de buna göre tasarlanıyor” açıklamasını yaptı. 

Trellix Bölge Müdürü Serkan Kırmızıgül
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Noktaları ve boşlukları görüp kapatabilen 
bir güvenlik mimarisine ihtiyaç var

Sekom’un bu yıl 30’uncu yılını kutladığını hatırlatan Selçuk Kardeş, 
“Ankara merkezli bir şirketiz. 140’tan fazla çalışanımız var. Bu 
çalışanların yarıdan fazlası mühendis. Kendimizi de mühendislik 

şirketi olarak tanımlıyoruz. Yaptığımız işlerin tümünü kendimiz 
kuruyoruz. Bu özelliğimizle de gururluyuz. 5 ayrı şehirde ofisimiz var. 
Ankara merkezliyiz ama İstanbul ofisimiz de çok büyümüş durumda. 
İzmir, Adana, Kıbrıs’ta da varız. Soitron Siber Güvenlik Servisleri de 
İstanbul merkezli bir güvenlik şirketi. Onu da alarak bünyemize kattık. 
Önce bunu müdürlük olarak devam ettirdik. Fakat güvenliğin çok 
önemli olması sebebiyle ayrı bir şirket kurarak yönettiğimiz tamamen 
ayrı bir ekip oluştu. Ofislerimiz ortak, idari işlerimiz, muhasebemiz ortak 
ama teknik anlamda ayrı bir şirket” açıklamasını yaptı. 

Sekom terzi usulü işler yapmayı seviyor
“BT dünyasından önce veri servisleriyle kurulan ilk transmisyon 
şirketi olarak başladık ama kendimizi sürekli geliştiriyoruz” 
değerlendirmesinde bulunan Kardeş, şu detayları aktardı: “Sekom terzi 
usulü işler yapmayı seviyor. Bugün geldiğimiz noktada bir kurumun 
ihtiyacı olan uçtan uca tüm çözümleri sunabilen, uçtan uca sistem 
entegratörü olarak kendimizi anlatıyoruz. 8 tane birbirinden bağımsız, 
hepsinin ayrı yöneticisi, hepsinin ayrı uzmanları ve sertifikasyonları 
olan iş birimimiz var. İletişim ağları bizim baba mesleğimiz diye 

anlatıyoruz. 1998 yılından beri Cisco’nun ‘Gold Partner’ıyız. Bunun için 
her yıl denetimlerden geçiyorsunuz. Süreçleri yaşamanız gerekiyor. 
Klasik kablolu/kablosuz ağlar yanında artık müşterilerimize ‘bir ağ 
kuracaksanız mutlaka ‘software defined’ düşünün, biz size anlatalım’ 
diyoruz.” 

“Veri merkezi; en yeni iş birimimiz”
Kardeş, veri merkezi çalışmaları hakkında da bilgi verek “Son dönemde 
oluşturduğumuz en yeni iş birimimiz diyebiliriz” ifadesini kullandı 
ve “Burada da sektörden tecrübeli arkadaşlarımızı ekibimize kattık” 
dedi. Selçuk Kardeş, konuşmasını şöyle sürdürdü: “Sunucu, depolama, 
bütün çözümler, yedekleme, masaüstü sanallaştırma gibi uçtan uca 
veri merkezi gibi hizmetlerimiz var. Tümleşik iletişim konusunda Cisco 
çözümleriyle ürünleri sunuyoruz. Ama bunun yanında Bakanlığımızda 
da yerli bir ‘Video Wall’ temsilcisiyle yazılım ekibimiz bulunuyor. 
‘Software defined’ ve ‘Everything Cloud’ dediğimiz bir iş birimimiz de 
mevcut. Genel anlamda Türkiye’deki en büyük Red Hat partner’ıyız. 
Artık yazılımlarımız hibrit çalışıyor. Yarısı burada, yarısı bulutta. ÖSYM 
sonucu açıklanıyor; hiçbir veri merkezi yetmiyor. Ne yapıyorsunuz? 
Yazılımlarınızın bir kısmı kendi bünyenizde çalışırken aşırı bir yük 
geldiğinde artık bulutta çalışacak. Kamunun da yıllardır yapmaya 
çalıştığı bu; bir ‘kamu bulutu’ olabilir. Cumhurbaşkanlığı Dijital 
Dönüşüm Ofisi ile biz de iletişim halindeyiz. Türkiye’de veri saklandığı 
sürece bulut hizmetleri de büyüyecek gibi gözüküyor.” 

DevSecOps konusunda bütün yazılımlar konteyner mikroservis  
tabanlı oldu
Yayıncılık ve kablo ekipleri de olduğunu belirten Kardeş, “Burada 
hakem sistemi var, çok popüler bir şey. Bunu Sekom gerçekleştiriyor. 
TRT, Türksat, Artı TV, TV8, Dijiturk, DSmart; bunların tamamı bizim 
müşterimiz. Video ile ilgili her türlü çözümlerimiz ve uzman ekibimiz 
var. Türkiye’deki bütün ISP’ler, neredeyse büyüklerin tamamı 
müşterimiz; Turkcell, Türk Telekom, Türksat, Dijiturk, DSmart, Turknet. 
Gençlik ve Spor Bakanlığında olduğu gibi bir kurumun ihtiyacı olan 
ama mevcut ürünlerle çözülemeyecek her türlü yazılımı kutularla 
birleştirip o ihtiyacı terzi usulü çözmeye yönelik bir yazılım ekibimiz 
var. Birçok üreticiden ödüller aldık. Türkiye’de Bilişim 500’de üst 
sıralardayız. Sistem entegratörlüğünün hakkını vermeye çalışan bir 
mühendislik şirketiyiz. Soitron ile de kurumların güvenlik duvarlarına 
veya IP’sine gidip yerinde yazılımlar kurarak onları inceleyen ve rapor 
veren, danışmanlık sunan kalabalık bir ekibiz. DevSecOps konusunda 
bütün yazılımlar konteyner mikroservis tabanlı oldu. Dünya böyle oldu. 
İstanbul’da da böyle oldu. Biz de bunu Ankara’da anlatmaya çalışıyoruz” 
şeklinde konuştu.

Artık ‘kamu bulutu’ zamanı…

Sekom Ankara Teknoloji Müdürü Selçuk Kardeş

Sekom ve Soitron adına sunumlarını gerçekleştiren Sekom Ankara Teknoloji 
Müdürü Selçuk Kardeş, “Gençlik ve Spor Bakanlığında olduğu gibi bir kurumun 
ihtiyacı olan ama mevcut ürünlerle çözülemeyecek her türlü yazılımı kutularla 
birleştirip o ihtiyacı terzi usulü çözmeye yönelik bir yazılım ekibimiz var. 
Birçok üreticiden ödüller aldık. Türkiye’de Bilişim 500’de üst sıralardayız” 
şeklinde konuştu.
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Açelya Cevher Özçelik, Cisco’nun ağ ve kablosuz ürünler şirketi 
olarak bilindiğine dikkat çekerek “Sizlerin de bir şekilde çalışma 
dönemlerinizde belirli noktalarda denk gelmişliği vardır. Cisco, 

bu alandaki başarılarını biraz daha farklı farklı alanlara aktardı ve ‘ağ’dan 
gelen başarısını diğer taraflarda da sürdürdü” ifadesini kullandı. Bütün 
dünyada bu konunun oturduğunu dile getiren Özçelik, şunları kaydetti: 
“Türkiye’de biraz arkadan geliyoruz ama bu konuyu artırmak üzerine 
birtakım çalışmalar yapıyoruz. Bunlar bildiğiniz iş birliği, şirketlerle 
iletişim tarafı. Pandemiden sonra çok daha hızlandı. Bunlardan bir 
tanesi de güvenlik alanı. Uçtan uca, uç noktadan istihbarat servislerine 
çok ciddi anlamda yatırımlar, başarı hikâyeleri söz konusu. Biz de 
bunu Türkiye’de artırma anlamında girişimlerde bulunuyoruz.” Özçelik, 
“Ekosistemimizle birlikte farkındalığı artırmaya çalışıyoruz” ifadesini 
kullanarak “Zaten veri merkezi çözümlerinde Türkiye’de oturmuş bir 
yapı var. Bütün mevcut kurumlarımıza mevcudiyeti yine yansıtmak 
istiyoruz” dedi.

‘Cisco Networking Academy’deki çalışmalar gönüllülük esasına 
dayanıyor
İzleme ve görünürlük konusunun da altını çizen Özçelik, “Hâlihazırda 
mevcut operasyonlarımızda ağ uygulama yürütürken takıldığımız 
noktalar, problem yaşadığımız kesintiler, yavaşlamalar oluyor. Cisco 
bu alanda kendini çok ciddi anlamda kanıtlamış bir üretici. Uygulama 
görünürlüğünden ağ görünürlüğüne, sistem altyapısına kadar… 
Bu alanda da yetkinlik kabiliyetlerimizi sizin gibi kurumlarımızda 
göstereceğiz. Nesnelerin İnterneti konusu çok ciddi bir iş birimimiz. 
Bütün o cihazlar, bunların ‘ağ’a gelmesi ve bunun etrafındaki 
güvenlik ile ilgili çok ciddi çalışmalar yürütüyoruz. Genel olarak 

çerçeve bu şekilde” açıklamasını yaptı. Özçelik, “Cisco ağ alanındaki 
sertifikasyonların çıkış noktası” diyerek konuşmasını şöyle sürdürdü: 
“SSN ve diğer bütün sertifikalar buna dahil. Bu alanda ‘Cisco 
Networking Academy’ birimimiz var. Buradaki çalışmalarımızı 
gönüllülük esasıyla gerçekleştiriyoruz. Bu platformumuzu; bütün 
kurumlarımıza, gençlerimize, işsizlerimize sunmaya çalışıyoruz. Bunu 
çeşitli kamu kurumları, BTK Akademi, Hazine ve Maliye Bakanlığı 
ile yürüttüğümüz çalışmalarla da sunuyoruz. Akademi olduğu için 
aynı zamanda eğitmen de eğitiyoruz. Hem güvenlik alanında hem 
teknolojiden yazılım geliştirme alanına kadar pek çok içeriğin olduğu, 
hem çevrim içi hem eğitmen ile verilen eğitimler. Bu alanda çalışmalar 
yürütüyoruz. Umarım sizlerle de bu noktada gençlere sunabileceğimiz 
çalışmalarımız olur.”

‘Ülke Dijitalleştirilmesi Programı’ ile pek çok proje yürütülmekte
‘Ülke Dijitalleştirilmesi Programı’ndan bahseden Açelya Cevher Özçelik, 
“Bu programla Cisco Türkiye, çok ciddi bir yatırım almış durumda. 
Yaklaşık 3 senelik bir konu. Bu çerçevede pek çok proje yürütüyoruz. 
Bu projelerden bir tanesi de; ekosisteme, yerli yazılımları desteklemek 
anlamında kod seviyesine kadar açtığımız, birlikte kod geliştirdiğimiz, 
bütçe verdiğimiz bir çalışma. Askeri standartlarla ağ anahtarı geliştiren 
birtakım yerli üreticiler mevcut; onlara kendi teknolojilerimizi açıyoruz. 
Fonlarla bu geliştirme faaliyetlerini destekliyoruz ve ürünleştiriyoruz. 
Ürünleştirdiğimiz birtakım üreticiler var” dedi. 

Sporcu sağlığı konusunda önemli çalışmalar mevcut
Cisco Sistem Mühendisi Gökhan Kaymak, “Güvenlik tarafında buluttaki 
Talos’un tüm dünyadaki istihbarat bilgileri, bizim güvenlik duvarlarına 
‘signature’ olarak geldiği durumda, biz tamamen dünyanın en büyük 
siber istihbarat bilgilerini kullanabilir duruma geliyoruz” dedi.
‘Çekirdek Şebeke/Core Network’ tarafında artık sektörün tamamen 
SD tarafına doğru gittiğini vurgulayan Gökhan Kaymak, “Ağ alanında 
hem LAN hem WAN tarafında teknolojilerimiz mevcut ve yatırımlar 
yapılıyor. Bunun sebebi de artık daha çok otomasyon daha çok veri 
üzerinde çalışabilme ve bu verilerin yapay zekâ ve makine öğrenmesi 
ile anlamlı bir hale getirilmesi” şeklinde konuştu. Kaymak, şu detaylara 
dikkat çekti: “Çekirdek şebekeden veri merkezi tarafına. Aynı şekilde 
bizim SD tarafta geliştirdiğimiz teknoloji diye biliniyor zaten. Şu anda 
sektörde ve kurumlarda kullanılıyor. Teknoloji anlamnda bizim sunucu 
parkuru, veri merkezi altında değerlendirebiliriz. Güvenlik tarafında 
buluttaki Talos’un tüm dünyadaki istihbarat bilgileri, bizim güvenlik 
duvarlarına ‘signature’ olarak geldiği durumda, biz tamamen dünyanın 
en büyük siber istihbarat bilgilerini kullanabilir duruma geliyoruz.”

“Ekosistemimizle birlikte 
farkındalığı artırmaya çalışıyoruz” 

Türkiye Genel Müdür Yardımcısı Açelya Cevher Özçelik, Uçtan uca, 
uç noktadan istihbarat servislerine çok ciddi anlamda yatırımlar, 
başarı hikâyeleri söz konusu. Biz de bunu Türkiye’de artırma anlamında 
girişimlerde bulunuyoruz” açıklamasını yaptı.

Türkiye Genel Müdür Yardımcısı Açelya Cevher Özçelik
Cisco Sistem Mühendisi Gökhan Kaymak
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Mükremin Sarıer, “İşimiz bütünleşik video erişim platformu” 
ifadesini kullanarak “3 ana ürünümüz var; birincisi video 
konferans. İkincisi ‘enterprise video’; canlı yayın ve 

videolarımızın saklandığı bir video portalı, kurumsal bir youtube 
gibi düşünebilirsiniz. Üçüncü ürünümüz ise uzaktan eğitim 
modülümüz” açıklamasını yaptı. Bu üç ürünün de Gençlik ve Spor 
Bakanlığı’nda kullanıldığına dikkat çeken Sarıer, “Ürünün yoğun bir 
şekilde kullanıldığını görüyoruz. Bu bizi çok mutlu ediyor. Çünkü 
kurumların bu şekilde; bize, ekosisteme desteğiyle ürünlerin 
gelişmesine ve büyümesine ve küreselleşmesine yardımcı olacağına 
inanıyoruz. Ürünlerimizin arkasındayız. Çok da iyi çalıştığını biliyoruz” 
değerlendirmesinde bulundu.

‘Big Tech’ dediğimiz ürünlerin birleştiği bir yer var: Kolabrasyon
Sarıer, “2020 yılında şirketi kurduğumuzda Gartner’dan danışmanlık 
aldım. 2 yıl sektör nereye gidiyor, biz neredeyiz, kime, nasıl gitmeliyiz 
diye Gartner’daki analistlerle tartıştım. Bize hep şunu söylediler: 
Video konferans olmalı, zaten işin özünde var. Ama iş burada bitmiyor. 
Artık ‘Big Tech’ dediğimiz firmalar buna bakıyor. Bütün ‘Big Tech’ 
dediğimiz ürünlerin birleştiği bir yer var; kolabrasyon tarafı. Bize 
bir yol haritası çizdiler. Kolabrasyon deyince neyi anlatıyorum: Bir 
kurumda çalışanların grup kurduğu, birbiriyle yazıştığı, çevrim içi 
dosya paylaştığı, istediği zaman ‘video call’, istediği zaman ‘audio call’ 
yapması… Bütün bu hizmetlerin iletişiminde isterse kurumun kendi 
merkezinde ‘on prime’ olarak isterse hibrit olarak çalıştırdığı bir yapıdan 
bahsediyorum. Biz kendi ürünlerimizi burada birleştirmek istiyoruz. 
Ve buraya gitmek istiyoruz. ‘Big Tech’ deyince; pandemi döneminde 
Facebook ‘Workplace’ diye bir ürün çıkarttı. Bizim ürünümüz de şu 
anda yazılım aşamasında, ürünü sonlandırmadık. Doküman yönetim 
ürünü diye düşünüyorum. Bizim kolabrasyon ürünümüzle yapacağımız 
tüm bu iletişimi birleştirdiğimizde, ürün çıktıktan sonra iletişim burada 
gerçekleştiğinde, dosyalar paylaşıldığında sizin ‘drive’a konulmasını 
sizlerle tartışmak isterim” şeklinde konuştu.

‘Gizlilikte güvenlik’ kurumlar için önemli bir sorun
“Biz nasıl bir farklılık yaratıyoruz?” sorusunu aktaran Sarıer, “Bu kadar 
çalışma var, bu kadar büyük kurum karşımızda. Nerede farklılaşıyoruz 
ve kurumları nasıl memnun hale getirebiliyoruz? Pandemi döneminde 
hepimizin yaşadığı; hibrit çalışma, uzaktan çalışma, uzaktan eğitim, 
verinin güvenliği gibi konular yeni eğilimler olarak karşımıza çıktı. 
Hepimiz artık bunları ezberimize aldık ve yaşadık. Kurumlarda iş yeri 
sürekliliği ön planda olduğu için hiçbir şey yapmadan ellerinde ne 
varsa, doğrudan çevrede ne buldularsa, hazır ne ürün varsa aldılar 
ve adapte ettiler. Hayat başladı. Hayat başladıktan sonra, ilerleyen 
süreçte bir adım geriye çekilindiğinde, kurumlar bazı problem 
alanlarının ortaya çıktığını gördüler. Bunların birincisi; gizlilikte 
güvenlik. Bugün ‘Whatsapp’ ile yapılan iletişim, Türkiye 
dahil birçok bankada yasaktır. Birçok bankada ‘Zoom’ yasaktır. 
Türkiye’de bazı bankalar yasakladı, bazılarında hâlâ var. Çünkü 
bulutta belli verilerin paylaşılması, kişisel bilgileri içeren, gerektiren 
dokümanların paylaşılması yasalarla da engellenmiş durumda” 
açıklamasını yaptı.

Ürünler birbiriyle konuşmalı
Mükremin Sarıer, konuşmasına şöyle devam etti: “Tabii ki pandemi 
döneminde işin sürekliliği öne çıktığı için herkes mecbur kaldı, 
bunu yaptı. Bizim inancımız; bu problemli alanların ilerleyen 
süreçte kurumlar tarafından daha fazla hissedileceği yönünde.” 
İkinci konunun ise özelleştirme olduğuna dikkat çeken Sarıer, şu 
detayları paylaştı: “Her kurum kendine özgü bir dünyaya sahip. O 
kurumun ihtiyaçlarını paket çözüm her zaman veremeyebiliyor. 
Üçüncüsü maliyet; verimli olmayan iletişim ve günün sonunda da 
sağlayıcıdan kaynaklanan durum. Bugün video konferans için birisine 
gidiyorsunuz, eğitim için birisine gidiyorsunuz, kolabrasyon için 
başka birisine gidiliyor. Birçok farklı ürün için farklı ‘vendor’lardan 
satın alma yapıyorsunuz. Gartner bize dedi ki; bir kere entegre 
olmanız lazım. Entegreden kasıt; bu ürünler birbiriyle konuşmalı. Tek 
elden biz size bunları verebilmeliyiz. İkincisi güvenlik olmalı. Ben 
bunu hibrit verebilmeliyim. Kurum bana ‘gel benim veri merkezime 
kur’ diyorsa ben kurabilmeliyim, buluttan ver diyorsa verebilmeliyim. 
Üçüncüsü; müşteriye göre özelleştirilmeli, etkin maliyetli olmalı. 
Kurumun ihtiyaçlarını gideren, kurumsal kimliğine uyan, diğer 
ürünlerle kolabrasyon yapılabilen bir yapı… Biz bu hizmetleri 
kurumlara sağlıyoruz. Kolobrasyon aracımızın özellikle banka, 
finans tarafında büyük bir ihtiyaç olduğunu düşünüyorum. Yaptığım 
ziyaretlerde de bu ihtiyacı gördüm. Bu konuyla ilgili çalışmalarımız 
devam edecek.” 

Biz nasıl bir 
farklılık yaratıyoruz?

Vimesoft CEO’su Mükremin Sarıer

Vimesoft CEO’su Mükremin Sarıer, “Kurum bana ‘gel benim veri merkezime 
kur’ diyorsa ben kurabilmeliyim, buluttan ver diyorsa verebilmeliyim. 
Kurumun ihtiyaçlarını gideren, kurumsal kimliğine uyan, diğer ürünlerle 
kolabrasyon yapılabilen bir yapı kurabilmeliyim” şeklinde konuştu.
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Türkiye Açık Kaynak Platformu’nun çalışmalarından ve 
hedeflerinden bahsederek konuşmasına başlayan Sertaç 
Yerlikaya, platformun; ülkemizin yazılımcı ekosistemini 

geliştirmek ve nitelikli yazılımcı sayısını artırmak amacıyla Sanayi 
ve Teknoloji Bakanlığı himayelerinde 2019 yılında kurulduğunu 
hatırlattı. Yerlikaya, şu noktalara dikkat çekti: “

Türkiye Açık Kaynak Platformu olarak hedeflerimiz; Türkiye’deki 
yazılımcı sayısını artırmak ve rekabetçi yazılım ekosisteminin 
oluşabilmesi için açık inovasyon ve rekabet öncesi iş birliği 
ortamını oluşturmak, ihraç edilebilir açık kaynak yazılım ürünleri 
geliştirmek, lisanslamadan kaynaklanan kamu ve özel sektör 
yazılım maliyetlerini azaltmak, nitelikli yazılım geliştirici sayısını 
artırmak ve açık kaynak yazılım destek hizmetlerini sunan şirket ve 
girişimci sayılarını artırmak.” “Platform bünyesinde iş ortaklarımız 
ve paydaşlarımız olan şirketler, kamu kurumları, üniversiteler, sivil 
toplum kuruluşları ile çok sayıda ortak proje yürütüyoruz” ifadesini 
kullanan Yerlikaya, “Bu çalışmalar arasında Türkçe Doğal Dil İşleme, 
Pardus Yaygınlaştırılması Projesi, güçlü özellikler ve avantajlara 
sahip, açık kaynaklı ve tamamen ücretsiz nesne ilişkisel veri 
tabanı sistemi olan PostgreSQL Yaygınlaştırılması Projesi, Mobilite 
Yazılım Projesi ve Dijital Rozet gibi projeler devam ediyor. Çevrim 
içi düzenlenen Açık Seminer etkinliklerimizle her ay akademi 
ve sektörden uzman isimleri ağırlayarak açık kaynak alanında 
yürütülen akademik çalışmaları ve şirketler nezdinde devam eden 
açık kaynaklı projeleri kamuoyu ile buluşturuyoruz” açıklamasını 
yaptı.

AKASYA ile açık kaynak yazılım kullanımı teşvik ediliyor
2022 yılı içinde hayata geçirilen projelerden birinin de, Türkiye 
Açık Kaynak Platformu ve kurucu üyeler; HAVELSAN ve Ulakbim 
ile Kapadokya Üniversitesi’nin paydaşları arasında yer aldığı, 
Açık Kaynak Sistemleri Yaygınlaştırma Projesi (AKASYA) olduğu 

Ülke olarak bir yazılımcı ordusuna       
ihtiyacımız var

Türkiye Açık Kaynak Platformu ve 42 Yazılımcı Okulları Direktörü Sertaç 
Yerlikaya, “Gücü her geçen gün artan geniş paydaş ağıyla yazılım sektörüne 
değer katarak birlikte gelişmeyi hedefleyen 42 Yazılım Okullarımızın 
Türkiye’nin önde gelen işveren platformu Türkiye İşveren Sendikaları 
Konfederasyonu (TİSK) tarafından Aralık ayında düzenlenen Ortak Yarınlar 
yarışmasında ‘Birlikte Mümkün’ ödülüne değer bulunması, Boğaziçi Üniversitesi 
Bilişim Kulübü’nün bu yıl 10’ncusunu düzenlediği Bilişim Ödülleri’nde Türkiye 
Açık Kaynak Platformu’nun ‘En İyi Yazılımcı Topluluğu’ seçilmesi, 2022’yi 
bitirirken aldığımız en anlamlı ödüller olarak başarı öykümüze eklendi” 
şeklinde konuştu.

Türkiye Açık Kaynak Platformu ve 42 Yazılımcı Okulları Direktörü
Sertaç Yerlikaya



35

bilgisini veren Yerlikaya, “Üniversite 
öğrencileri arasında açık kaynak işletim 
sistemleri ve yazılımları hakkında farkındalık 
oluşturmak amacıyla başlatılan AKASYA 
projemizin hedefleri arasında, açık kaynak 
yazılım kullanımını teşvik etmek, atıl 
donanımları etkinleştirmek ve eğitim 
faaliyetlerinde maliyetleri azaltmak başta 
geliyor” dedi.  Sertaç Yerlikaya, “Açık 
kaynak yazılımların yaygınlaştırılması 
ve aynı zamanda atıl durumda bulunan 
bilgisayarlarda açık kaynak yazılımların 
işe koşularak milli servetin tekrar işlevsel 
olarak kullanımını amaçlayan projemizde; 
Bilgisayar ve Mühendislik bölümlerinin 
yanı sıra Güzel Sanatlar Fakülteleri’nde ve 
üniversitelerin idari birimlerinde çalışmalar 
yürütülüyor” açıklamasını yaparak şunları 
kaydetti: “Platform bünyesindeki 42 
Yazılım Okullarımız’da, 2021’den bu yana 
geleceğin iş dünyasının ihtiyaçlarına cevap 
verebilecek, tam donanımlı insan kaynağını 
yetiştirmek üzere çalışmalara devam 
ediyoruz. Türkiye Açık Kaynak Platformu 
bünyesinde kurulan ve aralarında Getir, 
Trendyol gibi Turcorn’lardan Arçelik gibi 
dünya devlerinin, Microsoft, Google, SAP, 
AWS gibi küresel şirketlerin, Aselsan, 
HAVELSAN, Baykar gibi savunma 
sanayisinde öne çıkan güçlü kamu ve özel 
kurumların, fintech, telekom sektörlerinin 
pek çok önde gelen kurum ve şirketin 
yer aldığı Yetenek Komitesi ile yazılımcı 
profilleri oluşturmak ve kamu ve özel 
sektördeki yazılımcı ihtiyacın karşılamak 
üzere çalışmalar yürütüyoruz.”

Adayları iş dünyasına hazırlayan çok yoğun 
bir etkinlik programı mevcut
42 Yazılım Okulları’nın açıldığından bu yana 
Türkiye’nin farklı şehirlerden adayların 
büyük ilgisiyle karşılaştığını dile getiren 
Yerlikaya, şu güncel verileri paylaştı: 
“Bugüne dek 52 bin aday okullarımıza 
başvurdu ve 10 bini çevrim içi testte başarılı 
oldu. Testi geçen 3.500 aday 224 saatlik 
havuz eğitimlerini tamamladı ve 991 aday, 
1,5 yıl sürecek ana eğitime hâlen devam 
etmekte. Ocak 2022’de başlayan gruptan 
yaklaşık 40 tanesi 2023’ün ilk çeyreğinde 

ana eğitimlerini tamamlamış olacaklar. 42 
Yazılım Okullarımız’daki faaliyetler eğitimin 
yanı sıra adayları iş dünyasına hazırlayan 
çok yoğun bir etkinlik programını da 
kapsıyor. 42 İstanbul’da bugüne dek toplam 
123 etkinlik, 42 Kocaeli’de ise 90 etkinlik 
düzenledik. 22 Hackaton’a katılım 2022 
hedeflerimiz arasındaydı. Hedefimizi aşarak 
28 farklı yarışma organizasyonuna 11 farklı 
öğrenci takımımız katıldı. 7 derece elde 
ettik.”

42 Yazılım Okulları’nın paydaş ağıyla gücü 
her geçen gün artıyor – Hedef; istihdama 
katılan yazılımcı yetiştirmek
Sertaç Yerlikaya, konuşmasını şöyle 
sürdürdü: “Gücü her geçen gün artan geniş 
paydaş ağıyla yazılım sektörüne değer 
katarak birlikte gelişmeyi hedefleyen 42 
Yazılım Okullarımızın Türkiye’nin önde 
gelen işveren platformu Türkiye İşveren 
Sendikaları Konfederasyonu (TİSK) 
tarafından Aralık ayında düzenlenen Ortak 
Yarınlar yarışmasında ‘Birlikte Mümkün’ 
ödülüne değer bulunması, Boğaziçi 
Üniversitesi Bilişim Kulübü’nün bu yıl 
10’ncusunu düzenlediği Bilişim Ödülleri’nde 
Türkiye Açık Kaynak Platformu’nun En 
İyi Yazılımcı Topluluğu seçilmesi, 2022’yi 
bitirirken aldığımız en anlamlı ödüller olarak 
başarı öykümüze eklendi.” “Dünyadaki yıkıcı 
ve dönüştürücü eğitim modelleri arasında 
en fazla öne çıkan Ecole 42'nin yenilikçi 
modelini öğrencilerimiz çok benimsedi” 
ifadesini kullanan Yerlikaya, şunları kaydetti: 
“Sanayi ve Teknoloji Bakanlığımızın 
destekleriyle ülkemize getirdiğimiz 
bu yenilikçi modelde öğrencilerimize 
öğretmensiz, ücretsiz, birbirinden öğrenme 
ve proje bazlı öğrenme gibi ezber dışı 
öğrenim deneyimi sunuluyor. Ayrıca 42 
Yazılım Okulları’na tüm dünyada 16 bin 
öğrenci devam ediyor. Mezun olanlar en iyi 
kurumlarda istihdam ediliyor. Herhangi bir 
kod deneyimi olmadan 42’ye katılan birçok 
öğrenci olmasına rağmen, okulun istihdam 
edilebilirlik oranı yüzde 100. 42 Yazılım 
Okulları olarak hedefimiz istihdama katılan 
yazılımcı yetiştirmek. Türkiye Açık Kaynak 
Platformu öğrencilerin istihdamı konusuna 

en önemli destekçilerin başında geliyor. 
Platform olarak, öğrencilere eğitimleri 
sırasında yarı zamanlı çalışma ve bittikten 
sonra da tam zamanlı çalışma fırsatları 
sağlıyoruz.  Bu da okullarımıza olan talebi 
olumlu anlamda etkiliyor. 42 İstanbul ve 
42 Kocaeli dışında, Türkiye’nin pek çok 
şehrinden 42 yazılım okullarının kendi 
kentlerinde de açılması yönünde talepler 
alıyoruz. Bu talepleri bölgesel kalkınma 
bazında çeşitli ölçütler çerçevesinde 
değerlendiriyoruz.”

Her kurumun elini taşın altına koyması 
gerekiyor - Gençlerimize yeni işler yaratan 
bir ekosistem oluşturmak zorundayız  
“Türkiye’nin sürdürülebilir refaha 
ulaşmasında, insan kaynağının dijital çağa 
uygun olarak becerilerinin tazelenmesi 
gerekiyor” değerlendirmesinde bulunan 
Yerlikaya, “Ülkemizde 21,1 milyon çalışan 
mevcut işlerinde teknolojiyi kullanarak 
becerilerini geliştirmek durumunda. 
Küresel rakiplerle rekabet edebilmek için, 
2030 yılına kadar 36 milyona ulaşacak 
olan iş gücünün yüzde 23'üne yeniden 
beceri kazandırma fırsatı sağlamalıyız. Bu 
anlamda başta kamu ve özel sektör olmak 
üzere sivil toplum, kalkınma ajansları, 
odalar, üniversiteler olarak her kurumun 
elini taşın altına koyması gerekiyor” dedi.  
Yerlikaya, “Türkiye dinamik, genç nüfusuyla 
ekonominin yükselen alanlarında küresel 
liderliğe oynamak, becerileri geliştirmek ve 
kullanmak için önemli bir avantaja sahip. Bu 
çerçevede gençlerimize yeni işler yaratan 
bir ekosistem oluşturmak zorundayız” 
tespitlerinin ardından konuşmasının 
sonunda şu noktaları vurguladı: “Bugün 
Avrupa genelinde yazılım yeteneklerine 
sahip iş gücü 8 milyon, hedef ise 20 
milyon. Türkiye'de ise yazılımcı sayısı 
yaklaşık 200 bin civarında. Ülke olarak 
bir yazılımcı ordusuna ihtiyacımız var. Bu 
alana yönelmek isteyen gençlerimize, 
kendilerini sürekli geliştirmelerini, talep 
gören yetenekler arasına girebilmek 
için çok çalışmalarını ve gelişim yolunda 
karşılarına çıkacak fırsatları kaçırmamalarını 
öneriyorum.”
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EMO Ankara Şube Başkanı Prof. Dr. Şeref Sağıroğlu, “Odamızın 
sunduğu hizmetlerin dijitalleştirilmesi çalışmalarına ağırlık 
veriyoruz. Üniversitelerimizle iş birliği çalışmalarını artırıyoruz. 

Yenilenebilir enerji, akıllı şebekeler, güneş enerji santralleri, siber, 
yapay zekâ, büyük veri, siber güvenlik ve siber vatan gibi yeni alanlarda 
üyelerimizi, sektörümüzü, gençlerimizi bilgilendirmek, karşılaşılan 
sorunları çözmek, yeni iş alanları oluşturulmasını sağlamak ve yeni 
alanlarda da meslek standartlarını geliştirmek için çalışıyoruz. İnternet 
üzerinden seçim sistemlerini faaliyetlerimizde kullanmaya başladık” 
açıklamasını yaptı.
EMO (Elektrik Mühendisleri Odası) Ankara Şubesi olarak Elektrik, 
Elektronik, Elektrik-Elektronik, Haberleşme, Elektronik-Haberleşme, 
Kontrol, Biyomedikal Mühendisliği alanlarında meslek faaliyetlerini 
yürüttüklerini kaydeden Prof. Dr. Şeref Sağıroğlu, “Ortak 
gereksinimlerimizi karşılamak, mesleki etkinlikleri kolaylaştırmak, 
mesleğin genel yararlara uygun olarak gelişmesini sağlamak büyük 
önem taşıyor” ifadesini kullandı. Sağıroğlu konuşmasına şöyle devam 
etti: “Diğer yandan meslek mensuplarının birbirleriyle olan ilişkilerinde 
dürüstlüğü ve güveni hâkim kılmak, meslek disiplinini ve ahlakını 
korumak, kamunun ve ülkenin çıkarlarına sahip çıkmak, ülkemizin 
sanatsal ve teknik kalkınmasında gerekli gördüğü tüm girişim ve 
etkinliklerde bulunmak gibi pek çok amaca hizmet ediyoruz. EMO’nun 
68 binin üzerinde üyesi, 15 şubesi mevcut. EMO Ankara Şubemiz 
ise 17.900’e yakın üyesi, Kayseri, Konya, Aksaray, Kırşehir, Kırıkkale, 
Afyonkarahisar, Sivas, Tokat, Kastamonu, Yozgat, Erzurum, Erzincan, 
Çankırı, Nevşehir il temsilciliğiyle faaliyetlerini sürdürüyor.”

EMO Ankara, Yeşil Mutabakat çalışmalarını başlatan ilk şube
Sağıroğlu, “Elektrik Mühendisleri Odası Ankara Şubesi olarak bizler 
de elektriğin ucuzlatılması, daha verimli kullanılması, her aşamada 
verimliliğin artırılması, enerji arzının karşılanması için yenilenebilir 
enerji kaynaklarından ve yeşil enerjiden (güneş, rüzgâr, biyokütle, 
jeotermal, nükleer) daha çok faydalanılması için yapılacak olan her türlü 
çalışmayı destekliyoruz” açıklamasında bulunarak “Yaşanılır bir dünya 
için yapılan tüm çalışmaları destekliyoruz. Paris İklim Antlaşmasına 
imza atmış ve bunun gereğini yerine getirmek için başlatılan Yeşil 
Mutabakat çalışmalarını başlatan ilk şubeyiz” dedi. Ankara Şubesi 
olarak yaptıkları diğer çalışmalar hakkında da bilgi veren Sağıroğlu 
şunları kaydetti: “Mesleki konulara daha çok önem veriyoruz. Kalıcı 
ve sürdürülebilir ortamlar oluşturulması için kurum-sektör-üniversite 
ortak çalışmalarını hayata geçirmeye çalışıyoruz. İlgili Bakanlık-Kurum-
Kuruluşlarla iş birliklerimizi artırıcı çalışmalar gerçekleştiriyoruz. 

Odamızla ilgili alanlarda üretim, istihdam ve ihracatın artırılması için 
ortak test laboratuvarları kurulması konularında çözüm geliştirmek için 
çalışıyoruz.”

EMO Genç üyeleri kurum ve sektörlerle tanışıyor
“İhtiyaç duyulan bilgi birikimini artırmak amacıyla 100 Açık Kaynak 
içerik üretilmesi ve bu kaynakların kamuoyu ile paylaşılması için 
projemizi başlatık” bilgisini veren Prof. Sağıroğlu, “Odamızın 
sunduğu hizmetlerin dijitalleştirilmesi çalışmalarına ağırlık veriyoruz. 
Üniversitelerimizle iş birliği çalışmalarını artırıyoruz. Yenilenebilir 
enerji, akıllı şebekeler, güneş enerji santralleri, siber, yapay zekâ, 
büyük veri, siber güvenlik ve siber vatan gibi yeni alanlarda üyelerimizi, 
sektörümüzü, gençlerimizi bilgilendirmek, karşılaşılan sorunları çözmek, 
yeni iş alanları oluşturulmasını sağlamak ve yeni alanlarda da meslek 
standartlarını geliştirmek için çalışıyoruz. EMO Genç üyelerimizi kurum 
ve sektörlerle tanıştırıyoruz. Öğrenci iken meslek alanlarındaki ulusal 
kapasitemizi yerinde görmeleri için çalışmalar yürütüyoruz” dedi.

EMO Mentor projesi hayata geçirildi
Sağıroğlu, EMO Mentor projesini hayata geçirdiklerinin altını çizerek 
“Deneyimli üyelerimizin gençlerimize mesleki deneyimlerini aktarmaları 
için ortamlar hazırlıyoruz. Meslek odamıza duyulan güveni daha 
da artırmak için çalışmalara devam ediyoruz. Meslektaşlarımızın 
seçim tercihlerine saygı duyuyoruz; güncel ve konforlu ortamlarda 
üyelerimizin oylarını kullanmalarını sağlayacak internet üzerinden 
seçim sistemlerini faaliyetlerimizde kullanmaya başladık. Orman 
ve doğa sevgisini artırmak için ‘Sevgi ve Barış Ormanı’ kurulması 
projemiz devam etmekte. ‘EMO Kadın, EMO Sanat, EMO Bilim, 
EMO Uluslararası, EMO Dijital Seçim, EMO İletişim’ gibi pek çok 
projelerimizi hayata geçirmek için çalışıyoruz” şeklinde konuştu. Üretim 
tesislerine teknik gezilerle sosyal etkinlikler düzenlediklerine dikkat 
çeken Sağıroğlu, şunları kaydetti: “Haftalık webinarlar yapıyoruz. 
Üniversitelerimizle ve kurumlarımızla protokoller gerçekleştirerek iş 
birliklerimizi artırıyoruz. EMO Ankara Şubesi olarak engellemelere 
rağmen aksamadan bülten çıkartıyoruz. ‘Yeşil Mutabakat, Elektrikli 
Araçlar, Blok Zinciri, Akıllı Şebekeler, 5G, Siber Güvenlik, Yapay Zekâ, 
Büyük Veri, Veri Bilimi, Veri Mahremiyeti, Sanal Gerçeklik, Sanal Kurgu 
(Metaverse), Dijital İkiz’ gibi yeni alanlarda etkinlikler düzenliyoruz. 
Sonuç olarak kamunun ve ülkemizin çıkarlarına sahip çıkarak 
çalışmalarımızı sürdürüyoruz.”

Hedef: Uluslararası bir meslek örgütü olmak
“Hedefimiz; açık ve net uluslararası bir meslek örgütü olmak” 
ifadesini kullanan Sağıroğlu, “Uluslararası bir meslek örgütü olarak 
güncel konularda araştırmalar yapmak, yeni meslek alanlarımızın 
geliştirilmesine katkılar sağlamak, ulusal olduğu kadar uluslararası 
standartların geliştirilmesine katkı sağlamak, ülke problemlerinin 
çözümünde aktif rol almak, sadece ülkemizde değil dünyaya önderlik 
edecek mesleki çalışmalara imza atan bir oda olmaktır. Meslek odamızın 
ülkemizin lokomotifi olduğunun farkındayız. Gelişim, değişim ve 
dönüşümün meslektaşlarımızla, tabii ki odamız üyeleriyle yapıldığını çok 
iyi biliyoruz. Bunun için hep beraber çalışıyor, üretiyor ve geliştiriyoruz” 
değerlendirmesinde bulundu.

“Yeşil enerjiden daha çok faydalanılacak 
her türlü çalışmayı destekliyoruz”

EMO Ankara Şube Başkanı Prof. Dr. Şeref Sağıroğlu
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Bilkent CYBERPARK Genel Müdürü Faruk İnaltekin, “Dijital 
teknoloji ve iş dünyasını uluslararası bir forumda bir araya 
getiren ‘Digital Bridge 2022’ye katılım sağladık. Böylelikle 

Türk Devletleri Teşkilatı (TDT) altında kurulan ‘Teknoparklar 
Çalışma Grubu’nun ilk adımı Kazakistan - Astana’da gerçekleşen 
‘Digital Bridge 2022’de atıldı ve burada bir iyi niyet anlaşması 
imzalandı. Buradaki amaç Türk Devletleri Teşkilatı altındaki 
kardeş ülkelerimizle el ele verip bilişim teknolojisi ve inovasyon 
ekosistemini geliştirmek. Teknolojinin ülkeler üzerindeki büyük 
etkisi sebebiyle Türk ülkeleri olarak bu alanda birbirimize gerekli 
desteği vererek teknolojiyi üretmek ve yaymak için her türlü çabayı 
göstermeliyiz ki teknoloji alanında rekabet gücümüzü artırabilelim” 
değerlendirmesini yaptı.

Bilkent CYBERPARK’ın Bilkent Üniversitesi ve Bilkent Holding 
tarafından 2002 yılında kurulduğunu hatırlatarak konuşmasına 
başlayan Faruk İnaltekin, “Bilkent CYBERPARK; Türkiye’nin vakıf 
üniversitesi tarafından kurulan ilk teknokentidir. Diğer yandan 
çeşitli sektörlerde alanında lider 250 Ar-Ge firması, 5 Araştırma 
Merkezi, 1 mikro nanoçip fabrikası, 4500 personeli ve 115 bin 
m2 kapalı alanıyla Türkiye’nin en büyük teknoparklarından biridir” 
açıklamasında bulundu.

“IASP’den Türkiye’ye birincilik getiren ilk teknopark olduk”
İnaltekin, “Ekosisteme katkı sağlamak amacıyla yürüttüğümüz 
çalışmalarımızla geçmişten günümüze çok değerli başarılara imza 
attık” ifadesini kullanarak şu bilgileri verdi: “Öyle ki bu başarılar 
uluslararası alanlarda da dikkatleri çekti, ödüllerle taçlandırıldı. 

Bu kapsamda, Uluslararası Teknoparklar Birliği’nden (IASP) 
Türkiye’ye birincilik getiren ilk teknopark olduk. Firmalarımızın 
yurt içi ve yurt dışı satışlarını artırmak amacıyla sunduğumuz 
program ve etkinliklerde yakalamış olduğumuz başarı sebebiyle 
Kuluçka Merkezimiz; UBI Global tarafından 2019 yılında Katar’da 
düzenlenen ve 82 ülkeden 364 programın yarıştığı ‘Dünya Kuluçka 
Zirvesi’nde ‘Europe Top Challenger’ ödülüyle Avrupa’nın lideri 
seçildi. Bu yıl, BİGG Marka programımız ile Avrupa Girişimciliği 
Teşvik Ödülleri 2022 kapsamında ‘Promoting The Entrepreneurial 
Spirit’ kategorisinde ulusal kazanan olduk.  Bilkent CYBERPARK 
olarak kurulduğumuz günden bu yana firmalarımıza barınma hizmeti 
sağlamanın yanı sıra firmaların kapasitelerini artırıcı eğitimler, bilgi 
günleri, hızlandırıcılar, ticaret heyetleri gibi firmaları her anlamda 
destekleyici faaliyetler yürütüyoruz.”

Tüm programlar piyasa koşullarıyla birlikte ihtiyaçlar 
doğrultusunda tasarlanıyor
“Yürüttüğümüz iş birlikleriyle bölgedeki girişimcilerin kapasitesini 
ve gelişimini zenginleştiriyoruz” değerlendirmesini yapan İnaltekin, 
“CYBERPARK olarak çoklu iş birlikleriyle bölgemizde yer alan 
firmaların ihtiyaçlarına yönelik fırsatları sunmayı amaçlıyoruz. Bu 
kapsamda dünyanın önde gelen firmalarıyla stratejik iş birliklerine 
sahibiz. Amazon Web Services, Iyizo, MathWorks, Microsoft, 
PwC ve Vodafone gibi firmalarla iş birliklerimiz bulunuyor. 
Girişimcilerimizi ve firmalarımızı; veri depolama, mentorluk, 
danışmanlık, dijital geçişe kadar geniş bir yelpazede iş birliği 
fırsatlarından yararlandırıyoruz. Tüm programlarımızı, faaliyetlerimizi 
ve iş birliklerimizi piyasa koşullarıyla birlikte girişimcilerimizin ve 
firmalarımızın ihtiyaçları doğrultusunda tasarlayarak sürekli olarak 
geliştiriyoruz” dedi.

“Ankara’nın en büyük Kuluçka Merkezi ‘Ankara Teknoloji 
Köprüsü’nü açtık”
Faruk İnaltekin, CYBERPARK’ın son dönemde oldukça yoğun bir 
yeni program kurgusu içerisinde olduğuna dikkat çekerek “Ankara 
Teknoloji Köprüsü, CyberCulture Dijital Kültürel Girişimcilik 
Programı, Dijital Kültür Fikir Atölyesi, Get in the Ring yarışması 
bunlardan sadece birkaçı. Bilkent CYBERPARK olarak Ankara 
Büyükşehir Belediyesi ve Bilkent Üniversitesi iş birliğiyle Ankara’nın 
en büyük Kuluçka Merkezi, ‘Ankara Teknoloji Köprüsü’nü açtık. 
Bölge dışında kurulan ve teknopark teşvikleri çerçevesinde kurulan 
ilk kuluçka merkezi olan ‘Ankara Teknoloji Köprüsü’nde, girişimciler 
ve kuluçka firmaları; yani 0-3 yaş arası erken aşama ‘start-up'lar yer 
alacak. Girişimcilerin en zor ve en kırılgan dönemi olan başlangıç 
aşamasında girişimin hayatta kalabilmesine, gelişebilmesine ve 
büyümesine yardımcı olabilmek için firmalara ‘Ankara Teknoloji 
Köprüsü'nde mentorluk hizmetleri, ‘networking’ için sosyal imkanlar 
ve güçlenmeleri için destek programları sağlayacağız” açıklamasında 
bulundu.

Bilkent CYBERPARK dünyanın 
önde gelen firmalarıyla     
stratejik iş birliklerine sahip

Bilkent CYBERPARK Genel Müdürü 
Faruk İnaltekin



Türkiye’de ilk defa dijital kültür ve 
teknolojiyi harmanlayarak bir program 
oluşturuldu
“CyberCulture: Dijital Kültürel Girişimcilik 
Kuluçka Merkezi Projesi ile Türkiye’de ilk defa 
dijital kültür ve teknolojiyi harmanlayarak bir 
program oluşturduk” bilgisini veren İnaltekin, 
konuşmasını şöyle sürdürdü: “Böylece 
teknoloji alanındaki girişim deneyimi kültür 
sanat alanındaki girişimlere aktarılarak, 
dijital kültürel üretime odaklanan bir merkez 
oluşturacağız. Günümüzde; oyun, blok 
zinciri, NFT, animasyon, sinema gibi dijital 
kültür başlıklarının ön planda olduğunu 
gözlemliyoruz.  Bu sebeple CyberCulture 
projesinin odak alanlarını da bu doğrultuda 
belirledik. Bu alanlarda fikri olan gençler 
fikirlerini harekete geçirmek için başvuru 
yapabilir ve bu projenin imkanlarından 
yararlanabilir. Burada başlıca amacımız; 
doğru iş modeliyle girişimcilerimizi eğitimler, 
ağ geliştirme etkinlikleri, mentorluklar ile 
destekleyerek dijital kültürel ürünlerin ortaya 
çıkması ve girişimcilerin başta Türkiye olmak 
üzere uluslararası pazarlara açılmalarını 
sağlamak. CyberCulture: Dijital Kültürel 
Girişimcilik Kuluçka Merkezi projemiz, T.C 
Kültür ve Turizm Bakanlığı, Telif Hakları Genel 
Müdürlüğü tarafından ‘Gelecek Gençlerin’ 
Kültür Endüstrileri Destek Programı 
kapsamında desteklenmekte.”

Sağlanan eğitim ve mentorluk destekleriyle 
iş fikirleri zenginleştiriliyor
İnaltekin, “Daha geniş kitlelere ulaşmayı 
hedefleyerek ilkini düzenlediğimiz ‘Digital 
Culture Ideathon: Fikir Atölyesi’, 19-20 
Kasım'da Ankara Teknoloji Köprüsü'nde 
gerçekleştirildi. 36 saat boyunca aralıksız 
olarak devam eden bu etkinlikte katılımcıların 
NFT, oyun, animasyon, sinema odak 
alanlarında ekipleriyle birlikte geliştirdikleri iş 
fikirleriyle inovatif yönlerini geliştirebilirken; 
sağlanan eğitim ve mentorluk destekleriyle 
iş fikirleri zenginleştiriliyor” açıklamasını 
yaptı.  Bilkent CYBERPARK’ın girişimcilerin 
ekosistemde tanıtılması için düzenlediği 
görüşme ve iş birliklerinin yanı sıra ses 
getirecek ve girişimci ekosisteminin 
dikkatini çekecek uluslararası yarışmalar 
da düzenlediğinin altını çizen İnaltekin, 
şu detayları paylaştı: “16 Eylül 2022’de 
uluslararası bir yarışma olan ‘Get in the Ring’ 
girişimcilik yarışmasının Türkiye ayağını 5’inci 
kez düzenledik. Girişimciler, yarışmanın 
teması gereği rakibiyle ringde buluşarak ve 
iş fikirlerini anlatarak ringin en iyisi olmak 
için jüri karşısında mücadele ediyor. 100’den 
fazla ülkede düzenlenen yarışmada ülkemizin 
kazananı, Global Final’de Türkiye’yi temsil 
ederek dünyanın önde gelen yatırımcılarıyla 

buluşma, projelerini tanıtma şansı 
yakalıyor.”

Yeni binanın açılışı yapılacak - ‘Dijital kültür’ 
başlığında kapasite artırılacak
“CYBERPARK olarak hedefimiz; 
CYBERPARK’ı ve bünyesinde yer alan 
firmaları daha önce de bahsettiğimiz 
gibi öncelikli olarak nitelik anlamında 
büyütmek; firmalarımızın kapasitelerini, 
satışlarını, ihracat rakamlarını ve iş birliklerini 
artırmak” ifadesini kullanan İnaltekin, 
konuşmasını şöyle sürdürdü: “Bunu 
gerçekleştirmeye yönelik olarak desteklerimiz 
ve düzenlediğimiz programlara yenilerini 
ekleyerek devam ettirmeye; eğitimler, 
seminerler, B2B iş forumları, hızlandırıcılar 
ve daha birçok hizmet ile desteklerimizi 
sürdürmeye devam edeceğiz. Yalnızca yurt 
içinde değil, yurt dışı odaklı programlarımızla 
da firmalarımızın gelişmelerini sağlayacağız. 
Biraz önce bahsettiğim Ankara Teknoloji 
Köprüsü Kuluçka Merkezimizi geliştirerek bir 
oyun, akıllı şehir teknolojileri başlıklarında 
bir ‘hub’ haline getirmeyi planlıyoruz. İlk defa 
giriş yaptığımız ‘dijital kültür’ başlığında daha 
da derinleşerek bu alanda farkındalığımızı 
ve kapasitemizi artırmayı planlıyoruz. Kısa 
bir zaman sonra yeni binamızın açılışını 
yapacağız böylelikle kapasitemizi firma 
sayımızı ve katma değerli hizmetlerimizi 
arttırmaya devam edeceğiz.”

İş birlikleri firmaların gelişimi için 
kullanılmakta
Faruk İnaltekin, Bilkent CYBERPARK’ın 
uluslararası anlamda oldukça geniş bir 
‘network’e sahip olduğunu vurgulayarak 
“Onlarca ülkede pek çok iş birliğimiz mevcut. 
Bu iş birliklerini firmalarımızın gelişimi için 
kullanmaktayız” dedi. İnaltekin, şu noktalara 
dikkat çekti: “Dijital teknoloji ve iş dünyasını 
uluslararası bir forumda bir araya getiren 
‘Digital Bridge 2022’ye katılım sağladık. 
Böylelikle Türk Devletleri Teşkilatı (TDT) 
altında kurulan ‘Teknoparklar Çalışma 
Grubu’nun ilk adımı Kazakistan - Astana’da 
gerçekleşen ‘Digital Bridge 2022’de atıldı 
ve burada bir iyi niyet anlaşması imzalandı. 
Buradaki amaç; Türk Devletleri Teşkilatı 
altındaki kardeş ülkelerimizle el ele verip 
bilişim teknolojisi ve inovasyon ekosistemini 
geliştirmek. Bilim ve teknoloji, bütün 
dünyada ülkelerin refah seviyesine yön 
veren en önemli etkenlerin başında geliyor. 
Teknolojinin ülkeler üzerindeki büyük etkisi 
sebebiyle Türk ülkeleri olarak bu alanda 
birbirimize gerekli desteği vererek teknolojiyi 
üretmek ve yaymak için her türlü çabayı 
göstermeliyiz ki teknoloji alanında rekabet 
gücümüzü artırabilelim.”

Girişimcilerin ölçeklenebilmesi için küresel 
pazarlara da açılması gerekiyor
“IASP, tüm dünyada bilim ve teknoloji 
parklarını bir araya getiren uluslararası 
teknoparklar derneğidir” ifadesini 
kullanan İnaltekin, “39’uncu IASP Yıllık 
Konferansı, Eylül 2022’de İspanya’nın 
Sevilla kentinde düzenlendi. Dünya 
Teknoparklar Birliği (IASP) konferansı tüm 
dünyadan teknoparkların ve ekosistemden 
paydaşların katıldığı bir organizasyon ve 
buradan davet almak ve sunum yapma şansı 
yakalamak bizleri çok mutlu etti diyebilirim. 
Ayrıca tüm dünyadan teknoparkları ve 
teknoloji yöneticilerini bir araya getiren 
bu etkinlik sayesinde ekosistemdeki son 
yenilikleri takip edebiliyoruz. Yurt içinde 
olduğu kadar yurt dışı programlarımıza 
da ağırlık veriyoruz. Çünkü girişimcilerin 
ölçeklenebilmesi için küresel pazarlara da 
açılması gerekiyor. Yurt dışında yürütmekte 
olduğumuz projelerimizden bahsetmek 
gerekirse bunlardan CYBR Business Camp; 
İngiltere’de güçlü bir başlangıç yapmak 
isteyen girişimciler için birçok fırsat sunan 
bir hızlandırma programıdır. Her bir katılımcı 
firmanın İngiltere’deki hedeflerini tespit 
ve analiz ederek firmaya özel görüşmeler 
gerçekleştirmek üzerine kurgulanmakta. 
CYBR ile birlikte firmaların yatırım, satış, 
stratejik ortaklık gibi hedefleri doğrultusunda 
doğru kişilerle temas kurmaları sağlanmakta” 
açıklamasını yaptı.

CAP, birçok başarı hikâyesi yarattı
CYBERPARK ACCELERATOR PROGRAM 
(CAP) hakkında bilgi veren Faruk İnaltekin, 
“CAP, Ar-Ge süreçleri sonucunda ürünleri 
hazır hale gelmiş ve yazılım alanında faaliyet 
gösteren Türk girişimcilere Amerika’da satış 
ve iş geliştirme imkanları yaratmak amacıyla 
tasarlandı” dedi. İnaltekin, şunları kaydetti: 
“Sağladığı birebir mentorluk hizmetiyle 
Türkiye’de bir ilk olma özelliği taşımakta olan 
CAP, KOBİ’lerin ihracat kapasitelerini artırma, 
ticari büyümelerini destekleme ve pazardaki 
Türkiye farkındalığını geliştirmek üzere Bilkent 
CYBERPARK tarafından gerçekleştirilen 
12 haftalık yoğun bir iş hızlandırma ve 
danışmanlık programı. Programın ilk 
10 haftası boyunca katılımcılar ürün ve 
servislerini birebir mentorluklarla Amerika 
pazarına hazır hale getirmek, pazar araştırması 
yapmak ve ürün-pazar uyumu üzerine 
çalışmalar gerçekleştirmekteler. Programın 
son 2 haftasında ise katılımcı firmalar 
Amerika’da, yoğun bir içerikle birçok yatırımcı 
ve potansiyel müşterileriyle bir araya gelip 
stratejik yeni bağlantılar elde etmekte.  Birçok 
başarı hikâyesi yaratan CAP’i 2023 mayıs ayı 
gibi gerçekleştirmeyi planlıyoruz.”
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Doçentliğini, bilgisayar bilimleri ve mühendisliğinin 
simülasyon ve modelleme alt alanından almış olan Gazi 
Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Bilgisayar Mühendisliği 

Bölümü Öğretim Üyesi Doç. Dr. Murat Yılmaz, “Zaman içinde 
yaptığım araştırmalarla birlikte metaverse’ü tanımlamak, anlamak 
ve geleceği hakkında fikir üretebilmek için bir altyapı oluşturma 
potansiyeli olduğunu fark ettim. Bu potansiyel bana yeni bir 
geliştirme ortamı kurma fikrini verdi. Olgunlaşan bu fikir; 15 Mart 
2022 itibarıyla Gazi Üniversitesi Mühendislik Fakültesi bünyesinde 
‘Metaverse Laboratuvarı’na dönüştü. Bu oluşumun yaptığı ilk 
metaverse deneyimi Gazi Üniversitesi Mühendislik Fakültesinin 
kurul toplantısının bu ortama taşınması oldu” açıklamasını yaptı.
“Ben oyunu bir iletişim aracı olarak görüyorum” ifadesini kullanarak 
konuşmasına başlayan Doç. Dr. Murat Yılmaz, “Bu bağlamda oyun 
iki veya daha fazla kişinin birbirini tanıma ritüelidir. Düşünün, 
uzak bir akrabanız sizi ziyarete geldi, aranızda hiçbir tanıdık 
sohbet kulvarı yok, aynı takımı tutmuyorsunuz, aynı müziği 
dinlemiyorsunuz, aynı okula gitmiyorsunuz. Belki uzun süre bakışıp 
durdunuz sonra aklınıza birden evdeki kutu oyunları geldi hemen 
çıkarıp birini denemek istediniz. Aslında o an itibarıyla o çok uzak 
akrabanız artık size bayağı bir yakınlaştı. Bu oyun konsol üzerinden 
oynansaydı da yine benzer bir etkisi olabilecekti. Bu tespit aslında 

oyunların hayatımızı nasıl etkileyebildiğinin bir göstergesi değil 
midir?” değerlendirmesini yaptı.

Oyun; hayatlarımızda yüzbinlerce yıl var olmayı başarmış tek 
artifakt
Yılmaz, “Lidyalıların açlıkla baş etmek için oynadığı oyunlardan şu 
an büyüklerimizin tabletleriyle zaman öldürmek için oynadıkları 
oyunlara doğru süren bir serüven aslında bahsettiğimiz” diyerek 
şunları kaydetti: “İşte Huizinga’nın bahsettiği sihirli daire oluştu 
ve ister istemez etrafınızı sardı. Oyun işte bu noktada hem sınırlı 
hem sınırsız olmayı ve hayatlarımızda yüzbinlerce yıl var olmayı 
başarmış tek artifakt. Başlangıçta oyunlar eğlenmek amacıyla 
yapılmış kurgular olsa da günümüzde eğitim, öğretim ve benzeri 
aktivitelerin geliştirilmesi amacıyla kullanılan bir araca dönüştü.  
Oyunlar, insanların hem rekabet ve hem de beraber çalışma 
isteklerini aynı anda besleyebilen gizemli bir kurgudur aslında.” 
“Oyun tanımı aslında bundan ibaret değil” ifadesini kullanan 
Yılmaz, konuşmasını şöyle sürdürdü: “Bir hayat felsefesi, analitik 
bir yaklaşım olan oyun kuramı yardımıyla insanları anlama ve onları 
kişiliklerine göre modelleme yöntemidir. Bu yolculuk her çocuk gibi 
oyun oynayarak başlasa da aslında bende biraz daha fazlası vardı: 
Oyun tasarlama kabiliyeti. Bu ilkokulda başlayan meziyet zamanla 
ilk bilgisayarım olan Commodore 64 ile programlama isteğine 
dönüştü. Yaşıtlarım sadece oyun oynarken ben bulduğum birkaç 
programlama kitabından basit oyunlar tasarlamaya çalışıyordum. 
Bu istek yıllar içinde teknolojinin de gelişmesiyle birlikte 3B oyun 
tasarımıyla ilgilenmeme ve oyun mekanizmaları üzerine tezler 
üretmeme sebep oldu. Bu gözlemlerim oyunlarda bir ekonomi 
olduğunu ve bu ekonominin aslında sanal da olsa gerçeği ile 
bağlantılı olduğunu keşfetmemi de sağladı.”

“Öğrencilerimle çıktığımız sanal gerçeklik temalı yolculukta oyun 
tasarımları yaptırdım”
Yazılım geliştirme kariyerine bir yazılım firmasında Java ile oyun 
geliştirerek başlayan Doç. Dr. Murat Yılmaz, şu noktalara dikkat 
çekti: “Zamanla gelişen teknolojiler bize 3B oyun motorlarını 
sunarken yapılabilecek oyun kalitesini de artırdı. Minnesota 
Üniversitesinde yüksek lisansımı yaparken daha çok oyun teorisi 
ve oyun ekonomilerine, Dublin Şehir Üniversitesinde doktoramı 
yaparken de yazılım geliştiricilerinden toplanabilecek bilgilerin 
oyun türü yaklaşımlardan ne kadar verimle toplanabileceğini 
araştırdım. Sonraki tüm çalışmalarım da aslında bu yapı üzerinden 
şekillendi diyebilirim. Oyun çalışmalarındaki ilerlemem ve oyun 
motorlarının sağladığı imkânlar beni sanal gerçeklik ve artırılmış 
gerçeklik teknolojileri ile tanıştırdı. 2013 yılında İrlanda’dan 
Türkiye’ye döndüm ve bir oyun laboratuvarı kurdum. Lisans ve 

Metaverse bir yer değil,    
bir iletişim ortamıdır

Gazi Üniversitesi Mühendislik Fakültesi, 
Bilgisayar Mühendisliği Bölümü Öğretim Üyesi 
Doç. Dr. Murat Yılmaz



yüksek lisans seviyesinde oyun dersleri 
açtım. Bu sayede oyun seven öğrencileri bir 
araya getirerek ciddi oyunlar tasarlattım ve 
çalıştığımız konuda bildiriler ve makaleler 
yazılmasını sağladım. Bu laboratuvar yeni 
gelişen teknolojilerin ışığında bir sanal 
gerçeklik araştırma merkezine dönüştü.  
Çıktığımız sanal gerçeklik temalı yolculukta 
öğrencilerime Göbekli Tepe’yi hikâye 
odaklı gezme tecrübesi, savaş ortamında 
acil müdahale oyunu, psikologlar için sanal 
terapi ortamı ve yine yazılımcılar için çevik 
yazılım teknikleri öğretme oyunu tasarımları 
yaptırdım. Oyun seven öğrencileri açtığım 
derslerde bir araya getirerek onları doğru 
şekilde yönlendirmenin haklı gururunu 
yaşama şansına da eriştim.”

“Türkiye’deki ilk metaverse yüksek lisans 
dersini açma şansına sahip oldum”
“Aynı zamanda büyük şirketlerle yazılım 
süreç iyileştirme çalışmaları da yürüttüm” 
diyen Yılmaz, “Yazılım takımlarının kendi 
geliştirdiğimiz oyun tabanlı tekniklerle 
neler yapabileceklerini gördüm. Tüm 
projeleri iyi bir şekilde raporlamamız 
ve makale haline çevirmemiz aslında 
bana düşündüğümden de büyük bir veri 
kaynağı ve iş tecrübesi kazandırmış oldu. 
Gelişen teknoloji eğilimlerinin getirdiği 
yeni bir kavram olan ‘blok zinciri’ üzerine 
çalışmaya başladım. Bu çalışmalarım, 
metaverse kavramının yeniden gündeme 
gelmesiyle önem kazandı. Zaman içinde 
yaptığım araştırmalarla birlikte metaverse’ü 
tanımlamak, anlamak ve geleceği hakkında 
fikir üretebilmek için bir altyapı oluşturma 
potansiyeli olduğunu fark ettim. Bu 
potansiyel bana yeni bir geliştirme ortamı 
kurma fikrini verdi. Olgunlaşan bu fikir; 
15 Mart 2022 itibarıyla Gazi Üniversitesi 
Mühendislik Fakültesi bünyesinde 
‘Metaverse Laboratuvarı’na dönüştü. Bu 
oluşumun yaptığı ilk metaverse deneyimi 
Gazi Üniversitesi Mühendislik Fakültesinin 
kurul toplantısının bu ortama taşınması 
oldu. Buna ek olarak, Gazi Üniversitesi 
Bilişim Enstitüsü bünyesinde Türkiye’deki 
ilk metaverse yüksek lisans dersini açma 
şansına da sahip oldum. Bu sayede 
metaverse teknolojilerine ilgi duyan lisans 
ve lisansüstü öğrencileri için de yeni 
imkânlar sunmaya başladık” açıklamasını 
yaptı.

Artırılmış gerçeklik, ciddi oyun ve blok 
zinciri projeleri devam ediyor
Yılmaz, “Burada elde edilen tecrübeler 
doğrultusunda Metaverse ekosistemi 
için yapay zekâ tabanlı hikâye anlatımı 
ortam kurgusu ve NFT (Nitelikli Fikrî Tapu)  
tabanlı takas ve alışveriş sistem projeleri 
geliştirmeye başladık” bilgisini vererek 
şunları kaydetti: “Bu çalışmaların olumlu 
sonuçlarını almaya başladığımız bu günler, 
bize ne kadar doğru bir yolda olduğumuzu 
gösterdi. Şu sıralar, üzerinde çalıştığımız 
sanal gerçeklik, artırılmış gerçeklik, ciddi 
oyun ve blok zinciri projelerimiz devam 
etmekte. Bu çalışmalar, metaverse kavramı 
olgunlaştıkça bizi dünya ile olan yarışımızda 
daha üst noktalara taşıma potansiyeli 
gösterecektir.” Doç. Dr. Murat Yılmaz, 
konuşmasını şöyle sürdürdü: “Metaverse 
henüz netleşmemiş bir kavram. Herkese 
göre farklı anlamlar içeriyor. Tıpkı diğer 
furya ya da hype (tüketilebilen göreceli 
bilgi) kavramlar gibi sönümlenerek 
gerçek halini alacak ve hayatımızda yerini 
almaya başlayacak. Peki neredeyiz? 
Meta gibi şirketler için bu aslında gücünü 
kaybetmemek için geliştirilmesi gereken 
bir ortamken merkeziyetsiz bir İnternet 
isteyenler için ise beklenen özgürlük. Böyle 
bir yaşam ortamının nereye evrileceği 
hâlâ bilinmezliğini koruyor. Gerçekten 
Decentraland veya benzerlerinin hayal 
ettiği gibi bir yürüme simülasyonunda 
mı tüm vaktimizi geçireceğiz? Ya da 
öte dünya aslında Z kuşağı ile birlikte 
yaygınlaşan oyun üzerine yaşam geçirme 
gibi bir pratik mi olacak? Akıllarımız oldukça 
karışık aslında. Tabii bir de gözlükler ve 
onları kafamızda taşıma sorunumuz var. 
Büyüklerimizin; ‘oğlum, kızım monitöre 
kafanı sokma’ dediği bir hayattan sanal 
gerçeklik gözlükleriyle birlikte o monitörü 
yüzümüze yapıştırdığımız bir dünyaya doğru 
mu yol alıyoruz? Şu anda sanal gerçeklik 
ortamı olarak kurguladığımız tüm dünyalar 
gerçek dünya kadar gerçekçi görünmüyor 
gözümüze. Tabii beynimiz gördüklerine 
kısmı olarak inanabiliyor. Daldırma 
(Immersion) dediğimiz bu durumunuzun 
sürekli olarak devam edebilmesi gerekiyor.”

En çok birlikte çalışabilirliğe ihtiyacımız var
“Oyun oynayan insanlar için bu tür 
dünyaların oluş nedeni aslında oldukça 

nettir” değerlendirmesini yapan Yılmaz, 
“Oyun rekabet, iş birliği ve bizi insan 
yapan benzer dürtülerimizi, o kurgu 
evrenine aktarmamız için bir araçtır. Bu 
araç aslında bizi gerçek dünyadan koparır 
ve olabildiğince hoşça vakit geçirmemizi 
sağlar. Ancak tüm hayatımızı orada 
yaşamamız için düşünülmemiştir. Sadece 
eğlence -eğer ciddi oyun ise öğrenme- 
için var edilen bir hayaldir. Hayatımızı 
tamamen bağlayacak iş eğlence ve 
yaşamımızın tüm bağımsız aktivitelerini 
bir araya toplayacak bir metaverse ya 
da diğer bir deyişle öte evren inşası 
aslında o kadar da kolay olmayacaktır” 
dedi. Yılmaz, “Metaverse bir yer değildir 
aslında bir iletişim ortamıdır” ifadesini 
kullanarak “Bu durumda en çok birlikte 
çalışabilirliğe ihtiyacımız var. Bu birlikte 
çalışabilirlik tüm platformlarda ortak 
çalışabilen dijital varlıklar oluşturmamızı 
gerektirmekte. Ayrıca fizyolojik 
sinyallerimizi toplayan tüm giyilebilir 
verileri ortak standartlarla her türlü 
paylaşıma izin verecek şekilde tasarlamalı. 
Gerçek görüntülü ya da foto gerçekçi 
olarak nitelendirilebilecek kurgular 
yapılmalı, sanal olarak oluşturulacak 
insansı robotların da geliştireceğimiz 
yeni nesil Turing testi vasıtasıyla gerçek 
insandan ayrıt edilebilmesi gerekmekte. 
Eğer bu gerçekleşmezse, metaverse ile 
etkileşimimizin temel taşı haline gelmesi 
beklenen oyuncu olmayan karakterlerle 
yaşanacak çevrim içi deneyimler arttıkça 
bilgisayar-insan arasındaki etkileşim 
farklı bir boyut kazanacak, bu farklar da 
potansiyel siber güvenlik problemlerine 
zemin hazırlayacaktır. Özegemenliğin 
değerli olmasının birçok nedeni vardır, 
ancak özegemen bir kimliğin işlevi hâlâ 
taşıyıcıyı okunabilir kılmaktır. Mühendislik 
disiplininde sadece ölçülebilen 
yönetilebilir. Okunabilir olan kontrol 
altına alınabilir. Metaverse için farklı 
görüşler olmaya devam edecektir ve 
bence bir süre daha mükemmel bir 
öte evren kurulamayacak. Ancak 
toplum, bazıları için kötü, diğerleri için 
çok kârlı olan ve tek şart olarak en büyük 
kullanıcı kitlesinin pasif de olsa kabul 
edeceği kusurlu bir çözümü geçici 
olarak benimseyebilecek” şeklinde 
konuştu.
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